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AȘKSIZ PLANLAMAAȘKSIZ PLANLAMA
Yaser GÜNDÜZ - TMMOB Șehir Plancıları Odası Yönetim Kurulu Üyesi

Kușkusuz yakın geçmișe kadar kentlerimiz, onu planlayan ve inșa eden sistemlerin ideolojilerini birebir yansıtmak-
taydı. Belki de merkezi planlama sisteminin çok da kurumsallașmadığı dönemlerde mekan tasarlayan veya inșa eden 
mekanizmaların bireysel ideolojileri de olușan kente yansımaktaydı. Amacım kent kuramlarının veya planlamanın 
ideolojisini tartıșmak değil. Bu konuda yazılan çizilen onlarca akademik değerlendirme varken mesleğin pratiğinden 
bakarak haddime de değil kentin-planlamanın ideolojisi üzerine ahkam kesmek, tartıșmak, sorgulamak. Ama bugün 
ülkemizde ister muhafazakar, ister modernist isterse de devrimci ellerde süren planlama süreçlerinin sonuç itibari 
ile sahibinin ideolojisinden uzaklașan, birbirine benzeyen ürünler ortaya koymakta olduğunu söylemek çok yanlıș 
olmaz sanırım. Sistemin damarlarımıza enjekte ettiği bu planlama pratiği ve araçları ile bunun ötesinde ürünler 
koymak da imkansız hale gelmiș durumda zaten. 

Öncelikle buraya aktardığım düșüncelerimin dün “mükemmeldi” bu gün ise “yoz” çerçevesinde değerlendirilme-
mesini umuyorum. Aslında bu yazıda bir kent plancısı olarak, yașadığımız anların bilincimizde doğurduğu mutlak 
doğrulardan bir an için sıyrılıp, yașlandıkça azaldığını düșündüğüm keșfetme özelliğimizden faydalanarak, bir 
talebimi, dileğimi, isteğimi tartıșmak, anlatmak ve düșündürmek istiyorum. Kastettiğim keșif tabiki suyun kaldırma 
kuvvetinin ya da yeni bir kıtanın keșfi  gibi bir șey değil. Bir an için iș olarak algıladığım meslek pratiğinin dıșına 
çıkıp mesleğe, meslektașlara, yaptığımız planlara, yașadığım kente ve bu kenti, bu yașama alanını paylaștığım 
“hemșehrilerime” bakarak, çok insani, çok temel bir șeyin, “sevginin” ve “așkın” eksikliğini, bu eksikliğin, edebi 
eserler ve șiirler dıșında meslek alanımız içerisinde çok az (belki de hiç) yazılan, çizilen, tartıșılan, dert edilen bir 
konu olduğunu keșfettim....! Bilmem var mıdır ama bölümde okuduklarımız, öğrendiklerimiz arasında da hatırla-
mıyorum romantik kent kuramı diye bir akım.

Öyle bir bilinçle üretiyoruz ki planları ve öyle bir bilinçle üretiliyorki bu planlara göre yașam alanları, mekanlar; 
sanki bu alanlarda bizler yașamayacağız. Sanki biz plancılar, mühendisler, mimarlar dahil tüm kent halkı geçici olarak 
konumlanmıșız bu șehirlerde. Ebedi terkten bahsetmiyorum ama herkesin bir vadesi var sanki, günü gelince terk 
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TOPLANTILARI DEVAM EDİYOR

“Planlama, Siyaset ve Siyasalar” konusunda 6-7-8 Kasım 2006 tarihlerinde 
İzmir’de gerçekleștirilecek 6. Türkiye Șehircilik Kongresi’nin hazırlık çalıș-
maları kapsamında, Yürütme Kurulu yeni toplantısını 12 Ağustos 2006 tarihinde 
gerçekleștirdi.

Yürütme Kurulu Üyeleri ile Dokuz Eylül Üniversitesi’nden ve İzmir Șube 
Yönetim Kurulu’ndan temsilcilerin katıldığı toplantıda, tamamlanmıș bulunan 
bildiri değerlendirme sürecinin sonuçlarına göre Kongre programının 2. Gün 
oturumları kesinleștirildi, diğer günlerin oturumları netleștirildi. Buna göre 
Oturum bașlıkları “Politika, Planlama”, “Konut, Kentsel Dönüșüm, Soylulaș-
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edecek bu kenti. Ve sanki gelecek nesiller asla bu șehirlerde yașa-
mayacak. Hiç kaygısını duyuyor muyuz çocuklarımız, torunlarımız 
nasıl bir kentte yașayacak, hangi mekanlarda toplanacak, nerelerde 
așık olacak? Ne zaman farkedeceğiz acaba gelecek nesillere bırakı-
lacak ferdi mülkiyetlerin değil, ama asıl mirasın sağlıklı ve insanca 
yașanabilir kentler olduğunu? Günümüzde kent yașamındaki alt üst 
olușlar, bu kaos, anlamsız koșușturmaca, çirkinlikler, trafi ğe teslim 
olmuș merkezler hayatın özünü, tadını, tuzunu, șekerini alıp götürü-
yor, çeșitli tatları unutturuyor maalesef. Sevgiden yoksun maddeci 
bir toplumun geçici mekanı gibi algılıyoruz yașam çevremizi ve 
hayatın özüne dair her ne varsa hızla tüketiyoruz. 

Bu kentlerde așık olunamıyor maalesef.....

Nerde sevecek insanlar birbirlerini...? Herdaim büyük bir șantiye 
havasına mahkum edilmiș, müteahhit laboratuvarına çevrilmiș 
Ankara asfaltlarında mı, katlı kavșak inșaatlarında mı...? Veyahut; 
onun mu sizi, yoksa sizin mi onu tașıdığı anlașılmayan aracınızla 
sıkıștığınız trafi kte mi, ya da asabileșerek ulașamadığınız eriminizde 
mi seveceksiniz birisini...? Nasıl bir gözü karalılıktır ki bilmem 
kaç yıllık akasyaları bir gece operasyonuyla yangından mal kaçı-
rırcasına yıktırıverdi sevgisiz zihniyet. İyi bir iș yaptığına inancı 
olsa gece operasyonuyla sökermiydi o önceden altında tebesümle 
yürüdüğümüz akasyaları. İmara, șehirleșmeye, kentlere, kentliye, 
kültürel değerlere, hazine arazilerine, Boğaziçine dair mantar gibi 
türeyen onlarca yasa tasarısı arasında bulabilecemiyiz insana, 
sevgiye ve așka dair kırıntılar? Bir taraftan da yine içinde insan 
ve kamu yararı düșünülmeyen “kentsel dönüșümler” așkları da 
dönüștürecek mi?

Her ne yapılıyorsa șu an, insan yok bunun içinde.... 

Mevcut planlama pratiğimiz içinde de insandan en son bahsediyo-
ruz. Raporlarda yer verilen bir kaç tablodaki demografi k kestirimler, 
projeksiyonlar, oranlar vs dıșında var mıdır detay çalıșmalarımızda 
insan lekesi paftaların üzerinde. İnsanın aslen sayı olarak varsayıl-
dığı bir yerde așktan, sevgiden söz edilebilir mi? 

Mekana, tasarıma ilișkin her türlü tasarrufumuz maalesef duygu-
dan ve romantizmden bir hayli uzak. Mekanı bölen ve dolayısı ile 
insanı da bölen ve birbirinden uzaklaștıran bir anlayıșla üretiyoruz 
yașama alanlarımızı. Bu romantizme uzaklık sadece biz mekan 
tasarlayıcılarına mı ait? Tabii ki hayır. Merkezi ve yerel idareler, 
yetkili zevattan tutun da yola asfalt döken emekçiye, duvar ören 
taș ustasına kadar maalesef herkes yoksunlașmıș așktan. Her kentin 
kendi farklılıkları üzerinde topyekün yerel unsurların bu yașadık-
ları șehre “bizim yașam alanımız” gözüyle bakmaya bașladığında, 
sahiplenmeye bașladığında tekrar sözedebileceğiz belki kentleri-
mizde romantizmden.

Kente yalnızca bir profesyonel “plancı” olarak bakmanın kenti, 
kent kültürünü ne hale getirdiğini anlamak, yașadığımız kenti 
onu yalnızca kendisinden çıkar sağlayacak bir nesne olarak gören 
çevrelerin elinden kurtarmak, onu aynı zamanda bir hayat kaynağı, 
öznesi yapmak için “așkı”, “sevgiyi” meslek hayatımız içinde dahi 
bir sosyal “eșik” olarak kabul etmeye mecburuz diye düșünüyorum. 
Hal böyle olunca “yumurta mı tavuktan tavuk mu yumurtadan” 
döngüsünde olduğu gibi hissiyatla hazırlanan planların, așkla yoğ-
rulmuș daha sağlıklı ve barıșık bir toplumu da tasarlamak anlamına 
geldiğini düșünmek çok da abartı bir yorum olmaz sanırım. Birlikte 
yașama kültürünün sevgi çimentosu ile olușturulması ve kamusal 
fayda ve yarar bilincinin geliștirilmesi için boyalı paftalar üzerinde 
de bir șeyler algılanmalı. İster kadın olsun ister erkek, biz plancıların 
bir derdi olmalı bununla ilgili. Ahmet Hamdi Tanpınar diyordu ki 
“Beș Șehir”inde, “Canlı hayata, yașayan ve duyan insana, cansız 

madde karșısındaki mühendis gibi değil, bir kalp adamı olarak 
yaklașmayı istedim. Zaten bașka türlüsü de elimden gelmez. Ancak 
sevdiğimiz șeyler bizimle beraber değișirler ve değiștikleri için de 
hayatımızın bir zenginliği olarak bizimle beraber yașarlar.” Biz 
neden bir kalp adamı ya da kadını olarak bakamıyoruz tasarladığı-
mız bu kentlere, mekanlara?

Kadın deyince... Yakın zamana kadar kamusal alanda yoktu kadın; 
hep özel alana hapsedilmiști. Köyde çeșme bașları, kentlerde de 
hamamlardı kadının en çok kullandığı kamusal mekanlar. Belli 
bir dönem kapitalizmin ucuz ișgücü hırsıyla kadına açtığı yeni 
bir kamusal mekandı fabrikalar. Gelișmekte olan ülkelerin bazı 
dramatik așk hikayelerini konu alan fi lmlerinin ortak sahnesidir 
fabrika mekanları. Ve bu mekanlarda, türedi zengin fabrikatörün 
oğluyla fabrikada tütün saran dilberin așkı. Kapitalizm bu süreci 
de çok çabuk tüketti tabii. Șimdi fabrikalarda așık olmak da fi lm-
lerde kaldı. Günümüzde ise kadınlar tabii ki düne göre daha çok 
kullanıyorlar kamusal mekanı. Her meslekte olduğu gibi planlama 
sektöründe de kamuda, özelde söz ve yetki sahibi bir çok kadın 
meslektașımız paylașıyor mesleği. Ama “kadın” olmaktan daha 
çok “plancı” olarak.

Bakın bir kadın mimar, Mücella Yapıcı, bir söyleșisinde așağıdaki 
cümlelerle itiraf ediyor. 

“.........esas olarak kafama dank etmesi depremle oldu. Toplaștık 
alanlarda. Erkekler en basit tuvalet ihtiyacını bir ağacın altında 
gideriyordu. Ben iki kızımla sabaha kadar tuvalet ihtiyacımız için 
yer arıyorduk. Erkekler rahat rahat yatıp uyuyor, biz kadınlar da 
oramızı, buramızı örteceğiz diye sabahlara kadar uğrașıyoruz. 
Birden fark ettim ki, bu kent hiç de beni düșünmemiș. Sonra 
çok kızdım kendime. Hadi kent seni düșünmedi de sen ne zaman 
düșündün mimar olarak? Niye ben zamanında isyan etmedim? 
Ettim ettim aslında ama hep șehirci olarak isyan ettim. Bir kadın 
olarak etmedim.......”

Kadınların kamusal mekanlara artık daha çok giriși üzerinden, 
sahibi, düzenleyicisi, unsuru oldukları mekanlar için kadın bakıș 
açısının kente yansımasının bu șikayet ettiğim eksikliği giderece-
ğine, kente demokrasiyi, așkı hatırlatacağına olan inancımı koru-
makla birlikte, günümüzde meslek camiamızda, ilgili kurumlarda, 
belediyelerde ve serbest olarak hizmet üreten, faal olarak çalıșan bir 
çok kadın meslektașımızın da maalesef bu erkek egemen planlama 
ideolojisinin esiri olduklarını söylemek çok yanlıș olmaz sanırım. 
Mesleki anlamda yapılanlara bakarak anaç, korumacı, hisli vb. tüm 
kadınsı özelliklerin planlarda ve bunların yönlendirdiği uygulama-
larda seçilmesi ve ayırtedilmesi mümkün olmuyor. Tabii ki asıl 
mesele biyolojik cinsiyette değil. Ama kentlerde kullandıkları 
kamusal mekanların azlığından șikayet eden, erkek egemen sisteme 
ve iktidara yönelik muhalefetini ve eleștirilerini her ortamda dile 
getiren kadın plancılarımızdan daha duyarlı ve șefkatli mekanlar 
tasarlamalarını beklemek çok anlamsız bir beklenti olmasa gerek.

Toparlamak gerekirse, 

Mesleğe, meslektașa ve yașadığımız kentlere dair bunca sorun 
varken lüks değerlendirilebilir kaygılarım. Ama duygusuz kentle-
rin, duygusuz kitleleri ve bireyleri haline geliyoruz. Yașadığımız 
kentlerde uyanmak istemiyor birçoğumuz. Yıl boyunca sanki yal-
nızca hayatımızı idame ettirmek için çalıștığımız bu kentlerden ilk 
fırsatta tatil mekanlarına, doğaya, denize, dağa, yaylaya atıyoruz 
kendimizi. Sevgi ve așk arayıșlarımızı yașadığımız kentlerden uzak-
lașacağımız üç günlük bayram tatillerine bırakıyoruz. Ezcümle, 
mesleğimizi de sevgiden ve așktan yoksun icra ediyoruz. Bilmem 
katılıyor musunuz?
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tırma”, “Sosyal Politika, Sosyal Gruplar, Planlama”, “Yönetim, 
Yönetișim”, “Mekânsal Planlama Deneyim Ve Örnekleri” olarak 
belirlendi. Kongrenin 3. Günü siyasetçiler, yerel yöneticiler, 
karar vericiler, uygulayıcılar ve plancıların katılımı ile yapı-
lacak Forumu organize eden ve yönetecek olan Bülent Tanık 
tarafından önerilen katılımcı adayları görüșüldü. Ayrıca, Kongre 
kapsamındaki diğer etkinlikleri olușturan basın plaketleri dağı-
tımı, öğrenci yarıșması ve bitirme projesi ödül törenleri ile ilgili 
ayrıntılar kararlaștırıldı. 

Diğer yandan, Kongrenin organizasyonu ile ilgili görev alan 
alt komisyonların araștırma ve önerileri görüșüldü. Buna göre, 
Kongre mekanı olarak belirlenen Dokuz Eylül Üniversitesi 
Mimarlık Fakültesi Salonunda gerekli ses kayıt, simultane ter-
cüme, projeksiyon gösterimi vb hazırlıklar, Kongre sırasındaki 
yeme-içme gereksinimlerinin nasıl sağlanacağı, konaklama 
gereksiniminin kapsam ve seçenekleri, Kongrenin basılı 
materyali, çeșitli așamalarda yapılması gereken yazıșmalar ve 
Kongre bütçesine katkı sağlayabilecek destekçiler konusundaki 
girișimler tartıșıldı ve karara bağlandı.

Bu toplantıda tespit edilen eksikliklerin giderilmesinden sonra 
Eylül ayı içinde bir Yürütme Kurulu toplantısı daha yapılması 
kararlaștırılarak toplantı sona erdi.

FOTOĞRAF YARIȘMASI 
Dünya Șehircilik Günü 6. Türkiye Șehircilik Kongresi kapsamında 
düzenlenen Fotoğraf Yarıșması’nın șartnamesinden notlar:

YARIȘMANIN AMACI ve KATILIM
Bu fotoğraf yarıșması ile; her yıl kutlanan 8 Kasım Dünya 
Șehircilik Günü nedeniyle düzenlenen bir dizi etkinlik içinde, 
“șehircilik” alanındaki bir inceleme alanına dikkat çekilerek 
yoğunlașılması hedeflenmiștir. “Kentsel Çelișkiler” olarak 
belirlenen tema çerçevesinde yarıșmanın amacı, Șehir Plancısı 
meslektașlarımız ile Șehir ve Bölge Planlama Bölümlerinde 
eğitim almakta olan “șehir plancısı” adayı öğrencilerimizin bir 
arada, mesleğimizin temel inceleme sorunlarından bir tanesi 

üzerine fi kir yürüterek ürünler ortaya koyabilmelerini sağla-
maktır. “Kentsel Çelișki”, kentsel çevrede gözlemlediğimiz 
fi ziksel, sosyal, kültürel, kısaca her türlü alanda yakalanması 
olası bir kavram olarak yorumlanabilir. Yarıșmacılar bu tema 
çerçevesinde konularını istedikleri alandan seçebilirler. 
“Kentsel Çelișkiler” temasına uygun bir içeriğe sahip olacak 
eserin, sanatsal bir değer tașıması, yeni bir bakma biçimi oluș-
turmaya yardımcı olan, yeni bir tarif ya da düșünce geliștirme 
özelliği tașıması aranan bir özelliktir. Eserin, özgün ve farklı 
olması aranmaktadır. 
Yarıșmacılar, katılım için TMMOB Șehir Plancıları Odası 
șubeleri ve il temsilciliklerinden, üniversitelerin Șehir ve Bölge 
Planlama Bölümü sekreterliklerinden “yarıșma șartnamesi”ni 
alabilecekleri gibi Șehir Plancıları Odası İzmir Șubesi internet 
sitesi www.spoizmir.org adresinden ya da 6. Türkiye Șehirci-
lik Kongresi internet sitesi www.sehircilik.org adresinden de 
koșulları öğrenebilirler.

ADRES-TAKVİM
Teslim tarihleri: 23.10.2006–27.10.2006 tarihleri arası mesai 
saatleri.
Adres: TMMOB Șehir Plancıları Odası İzmir Șubesi, 1441 sok. 
No: 2/11, Çetindağ Apt., Alsancak, İzmir 35520 
Telefon: 0 232 422 28 90 Faks: 0 232 421 41 90 
E-posta: spoizmir@spo.org.tr 
Sekreterya Raportörü: Berrin Arıcan

JÜRİ
Çilingir Tolga, TMMOB Șehir 
Plancıları Odası İzmir Șube Baș-
kanı, Erkal Funda, TMMOB Șehir 
Plancıları Odası Genel Merkez 
İkinci Bașkanı, Göksu Emel, Prof. 
Dr., DEÜ Șehir ve Bölge Planlama 
Bölümü Öğretim Üyesi, Karadağ 
Ergün, Dr., Fotoğraf Sanatçısı, 
Koștumoğlu Mehmet, Yrd. Doç. 
Dr., DEÜ Güzel Sanatlar Fakül-
tesi, Temel Eğitim Bölüm Baș-
kanı, Tuncer Emre, Fotoğrafçılık 
Uzmanı, DEÜ Mimarlık Fakültesi, 
Ünverdi Hayat, Yrd. Doç. Dr., 
DEÜ Mimarlık Fakültesi, Șehir 
ve Bölge Planlama Bölümü Öğre-
tim Üyesi, Yüksel Sabri, TMMOB 
Șehir Plancıları Odası İzmir Șubesi 
İkinci Bașkanı.

ÖDÜLLER
Birinci olacak eser sahibine: 900-YTL
İkinci olacak eser sahibine: 600-YTL
Üçüncü olacak eser sahibine: 300-YTL
Mansiyon alacak eser sahiplerine: 100-YTL olmak üzere 3 adet mansiyon 
ödülü verilecektir.
Ödül töreni 06.11.2006 tarihinde İzmir’deki Kongre sırasında gerçekleșecektir.

1. sayfadan devam
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24. DÖNEM 
ÇALIȘMA 
PROGRAMI VE 
EYLEM PLANI

Sunuș-Yeni Çalıșma 
Dönemine Bașlarken
TMMOB Șehir Plancıları 
Odası; ülkemizdeki șehir 
plancılarını, mesleki, ekono-
mik, sosyal ve kültürel alan-
larda ve içinde yer aldıkları 
tüm süreçlerde temsil 
etmek, meslektașlarımızın 
hak ve yararlarını, halkımızın 
yararları temelinde korumak ve geliștirmek, üyelerinin mesleki, 
sosyal ve kültürel gelișimlerini sağlamak ve mesleki birikimlerini 
toplum yararına kullanmalarına yönelik zemin yaratmak, bu amaç-
larla meslek alanıyla ilgili gelișmelerin sosyal, siyasal, ekonomik 
ve kültürel boyutlarını derinlemesine kavramak, yorumlamak, bu 
gelișme ve süreçlerle ilgili olarak toplumu bilgilendirmek, kamu 
ve toplum yararına siyasalar için öneriler geliștirip, bu önerilerin 
yașama geçirilmesi için mücadele etmek amaç ve ilkeleriyle, etkin 
ve verimli bir çalıșma dönemi sürdürmeyi hedeflemektedir.

Bu genel çerçevede çalıșma programımız; Genel Kurul karar-
larını, Odamız süreçlerinde elde edilen görüș, değerlendirme 
ve önerileri göz önünde tutup, geçtiğimiz dönemde yürütülen 
çalıșmaların devamlılığını sağlayarak, sosyo-ekonomik, kültürel ve 
politik anlamda içinde bulunduğumuz dönemin özelliklerine ve 
önceliklerine uygun bir anlayıșla, tüm Oda örgütü ve süreçlerini 
kapsayabilecek bütünsellikte, yenilenmeye-güncellenmeye açık 
bir yaklașımla hazırlanmıștır.

Kentlerimiz, Planlama ve Șehir Plancıları
Bir yandan kentlerimizin ve meslektașlarımızın yakın ve orta vadeli 
sorunlarını tanımlama, önceliklendirme biçimimiz, diğer yandan 
planlama kavram ve kurumunu konumlandırma, ișlevlendirme 
biçimimiz, meslek alanımıza ilișkin kurumsal sorumluluklarımızı, 
örgüt durușumuzu ve dolayısıyla Çalıșma Programımızı belirleyen 
temel unsurlardır.

İçinde bulunduğumuz dönem; gerek küreselleșme süreci bağla-
mına oturan yeni dünya düzeninin ülkemizde gözlenen çoğu kez 
tahrip edici etkileri ve gerekse kentlerimizde sosyo-ekonomik, 
sosyo-mekansal politikalarla yașanma biçimiyle bir çok açıdan 
sorunların yoğunlaștığı bir nitelik sunmaktadır. Bu süreçte; kent-
lerimiz, mesleğimiz ve eğitimimizin gereği olarak savunduğumuz 
değerlerin her zamankinden daha güçlü ve kararlı bir biçimde 
ifade edilmesi ile bu kavrayıș ve durușun örgütlü bir mücadele 
süreci içinde somutlașması kaçınılmaz bir gereklilik olarak ortaya 
çıkmaktadır. 

Bu yeni dönemin en temel olumsuz özellikleri; kamu-toplum 
yararı, planlama, tam istihdam, sosyal adalet gibi kaygıların 
bir yana bırakılıp, kuralsızlaștırılmıș bir ortamda kent ve kamu 
kaynaklarının rant arayıșları bağlamında savurganca tüketilmesi, 
emlak pazarının sermayenin ikincil dolașımında temel rant ve 

spekülasyon aracı olarak kullanılması, bu kapsamda da plan-
lamanın tüm bu adaletsiz, spekülatif ve ranta dayalı süreçleri 
meșrulaștıran, dıșsallıkların yönetimine indirgenmiș bir pozisyona 
itilmesi olarak ifade edilebilir. Bu süreçte, kamunun uzun yıllardır 
yaptığı birikimler de; kamu arazileri, kıyı ve orman alanları, okullar 
ve kamu iktisadi teșebbüsleri gibi tüm kamusal değerlerin paraya 
çevrilebilmesi sığlığında hızla tüketilmekte, bu satıșlardan elde 
edileceği düșünülen gelirlerle de, ülke ekonomisinin kurtulușa 
ereceği politika ve düșüncesi kamuoyuna kaçınılmaz bir gerek-
lilikmiș gibi dayatılmaktadır. 

Sözkonusu politik seçimlerin, hem kırsal hem de kentsel düzeyde 
sonuçları ișsizlik, konut, altyapı gibi temel sorunlar ile çarpıcı 
biçimde gözlenmektedir. Bu çerçevede kentlerin içine düștüğü 
kriz de, tüm kent topraklarının temel rant kaynağı olarak görülmesi 
ve planlamanın da bu rant elde etme sisteminin temel aracı haline 
getirilmeye çalıșılması nedeniyle gün geçtikçe büyümektedir. Bu 
uzun süreli plansızlık politikaları yanı sıra, kaynak yetersizlikleri 
sonucu gerçekleștirilemeyen yatırımlar nedeniyle sorunları giderek 
ağırlașan kentler, kentlilerin önemli bir bölümü için yașanabilirliğini 
yitiriyor görünmektedir. Devlet müdahalesinin ve planlama kuru-
munun çökertildiği böylesi bir ortamda kentler, giderek herkesin 
kendi çözümlerini ürettiği mekanlar haline dönüștürülmektedir. 

Bir yandan, kentsel ortamda üretilen her türlü mal ve hizmetten 
elde edeceği kazancı maksimize etmek üzere motive olan 
kesimlerce ve diğer yandan bu șartlar altında kendi çözümlerini 
üretmek zorunda bırakılan kesimlerce üretilen kentsel mekanlar 
nedeniyle yașanan kayıplar temel olarak, ülkemizde uygulanan 
sosyo-ekonomik politikaların iflasıdır. Günü kurtaran, kaderci, 
parçacı ve ranta dayalı plansız uygulamalar, bu politikaların ürü-
nüdür. Sadece güçlü ve zengin olanlara tanınan yașama șansı, 
kamusal hizmet ve sosyal devlet anlayıșının terkedilmesinin bir 
sonucudur. 

Anılan sorunlarla bașa çıkabilmenin ön șartı planlama anlayıș ve 
kurumunun tekrar ayaklarının üzerine kaldırılmasıdır. Kușkusuz bu 
yeniden “ayaklandırma” çabası, mevcut imar planlama anlayıșının 
ve pratiğinin dıșında, insan merkezli ve imar parseli yaratmaktan 
çok, yașanabilir kentsel çevreler yaratmayı hedefleyen, sosyo-
mekansal süreçlerin ve kendi içinde yapması gereken yeniliklerin 
farkında olan, yeni bir “kent planlama” yaklașımı ile olmalıdır. 

Sağlıklı bir yașam çevresi için öncelikle doğal yașam dengelerinin 
korunmasını öngören, kentsel gelișimin, ancak korunması gere-
ken değerlerin izin verdiği ölçüde olması gerektiğini savunan, 
“koruma” kavramını bazı yer ve zamanlar için bir düzenleme 
seçeneği olarak değil, tüm planlama konularının bir boyut ya da 
filtresi olarak algılayan, bu değerlerin yalnızca doğal veya tarihi 
değil kültürel ve sosyal yașamı da kapsadığını kabul eden bir 
anlayıș, geçen dönem olduğu gibi bu dönem de Yönetim Kuru-
lumuzca benimsenen “planlama” yaklașımının omurgasını oluștur-
maktadır. Yukarıda aktarılan süreçlerde “yitirilen değerler”e karșı 
“değerleri koruma” sorunsalının, gelișme/kalkınma sorunsalı ile 
ilișkisinin kurulması, koruma sorunlarını tartıșmaya, kalkınma biçi-
mimiz sorgulanarak bașlanması gerekmektedir. Bu aynı zamanda, 
risk ve maliyetlerin tüm kentliler için azaltılması yaklașımının da 
parçasıdır/tamamlayıcısıdır. Ancak ilgili tüm tarafların bu yönde 
beraber, kararlı davranması beklenecektir.

Planlama kurumunun en önemli aktörleri olan plancılar, bu süreç 
içinde aldıkları tüm yaralara rağmen, bu tür bir toparlanma 
sürecinde çok önemli görevlerle karșı karșıyadır. Gerek serbest, 
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gerekse kamu sektöründe çalıșan plancılar; daha yașanılır, hakça 
ve insanca yașama olanak veren kentlerin yaratılmasında ve bunu 
sağlamada önemli bir araç olan planlama kurumuna sahip çıkma 
konusunda, kendi dar konumlarından ötesini gözeten bir anlayıșı 
geliștirmek zorundadır. Bu tür bir bakıș açısı, sadece kentlerin dıș-
lanan kesimlerini savunmak anlamına gelmeyecek, aynı zamanda 
plansızlığın bir strateji olduğu anlayıșı içinde dıșlanan plancıların 
kendileri açısından da önemli bir açılım yaratabilecektir. 

Odamız, kentsel sorunların ardında yatan gerçekleri saptamak, 
mesleki açıdan gerekli dersleri çıkartmak, geri dönüșü mümkün 
olamayacak uygulama, tahribat ve kayıplara karșı alınacak 
önlemleri belirlemek, bunun için mesleğimizin iyi uygulanmasını 
savunmak ve toplumun tüm kesimlerinde ortak çaba, anlayıș ve 
dayanıșmanın, duyarsızlık ve aymazlık ortamının giderilmesinde 
önemli bir adım olabileceği umudu ile nedenler ve alınması 
gerekli önlemler konusunda kamuoyuna raporlar, açıklamalar 
yayınlamak, toplumsal bilinci yaygınlaștıracak etkinlikler düzen-
lemek, gelecek nesillerin sağlıklı bir toplumda yașamasına yönelik 
her türlü çabaya destek vermek ve bunun aksine yaklașımlara 
karșı tutum ve takipten vazgeçmemekle görevlidir. Odamız, tüm 
örgütü ve yönetimiyle, toplumcu ve kamusal bilinç ve sorumluluk-
lar içerisinde bu görevleri, üyeleriyle, kamuoyuyla birlikte yerine 
getirme amaç ve kararlılığında olacaktır. Odamız yalnızca mevcut 
sorunların çözümüne ilișkin çalıșmaların değil, yarının yașanabilir 
kentsel çevreleri için yenilikçi ve ilerici kurguların da üretildiği veya 
üretilmesine destek verildiği, ortaklașılan ütopyaların gerçeğe 
dönüșmesi için mesleğin rotasını belirleyen bir ortam da olma-
lıdır. Çalıșma Programımızda yer verilen așağıdaki tüm eylemler, 
yukarıda ifade edilen konulara ilișkin örgüt sorumluluğumuzun 
gerektirdiği çalıșmalar bağlamında bu dönemin önceliklerini 
yansıtmaktadır. 

Örgütsel-Kurumsal Gelișim ve Çalıșma İlkeleri
Odamız temel görev ve sorumluluklarını, yöntem olarak tüm 
örgütün birlikte çalıșma, üretme, uygulama ilkesini temel alan, 
gücünü yıllar içinde kendi uzmanlık alanıyla ilgili elde ettiği birikim, 
bilgi, deneyim, yetkinlik ve hem örgütüyle hem üyeleriyle kurduğu 
birlikteliğin derinliğinden alan bir anlayıșla, mesleğin toplum ve 
kamu yararını esas alan evrensel ilkelerinin yol göstericiliğinde 
yerine getirecektir.

Son dönem uygulamalarında özel önem verilen bu anlayıș çer-
çevesinde; Oda örgütünün ortak irade ve akıl etrafında daya-
nıșmasını, ortak amaçlar etrafında yoğunlașmasını, eșgüdümünü 
ve tüm birimlerin tüm çalıșmalara her așamasında katılımını ve 
sahiplenmesini sağlayacak olanak ve kapasitenin arttırılmasına 
çalıșılacaktır.

Odamızın örgütsel gelișiminin esası, yenilikçi ve öğrenen bir kurum 
olmaya dayanmalıdır. Bu anlayıș doğrultusunda; denenmiș yöntem 
ve modelleri tartıșmak ve sorgulamak, bir yandan daha açık, 
daha șeffaf, daha katılımcı ve paylașımcı hedefler yönünde yeni 
uygulamalar denemek, diğer yandan mesleğin gündemini yenilikçi 
bir bakıș açısıyla belirlemek, benimsediğimiz yönetișim esaslarıdır. 
Bununla bağlantılı olarak kurumsal hafızanın değeri bilinmekte, 
gerek eksikliklerin giderilmesi ve hataların tekrarlanmaması, 
gerekse denenen uygulamalardan elde edilen sonuçların gele-
cek için yol gösterici olması, dolayısıyla örgütümüzün öğrenen bir 
kurum haline gelmesi için kayıt ve belgelemeye, iletișime, bilgi ve 
birikimin paylașılıp aktarılmasına özel önem verilecektir. 

Odamız 24. Dönem Yönetiminin benimsediği yapısal olarak katı-
lımcı yeni model ve yöntemlerden biri, bilinen yürütme görevleri 
dıșında her bir Yönetim Kurulu Üyesinin birer tematik yürütme 
görevi üstlenmesi ile bu temalar etrafında kurulacak grupların 
çalıșmalarını mümkün olan en çok sayıda üyenin katılımını sağ-
layarak koordine etmesi, diğeri de Yönetim Kurulunun perfor-
mansını periyodik olarak gözden geçirme, eleștiri ve özeleștiri 
fırsatları yaratma, bu dönemsel değerlendirmeler sonucu görev 
dağılımında gerekli değișiklikleri gerçekleștirme kararı ile, yönetim 
dönemi boyunca her bir üyenin bilinen yürütme görevlerinden 
en az birini de yerine getirmesinin sağlanmasıdır. 

Odamızca, amaç ve hedeflerimiz doğrultusunda gerçekleș-
tirilecek etkinlikler; seçme, geliștirme ve ișleyiș açılarından/
așamalarında birimlerimiz aracılığı ile örgütlenen üye katılımı ve 
katkısını temel almaktadır. Bunlar arasında özellikle izleme, görüș 
geliștirme, raporlama, hatta müdahale açısından özel bir așamayı 
olușturan itiraz ve dava süreçlerinin de katılım ve katkıya açık 
olmasını kolaylaștıracak yöntemlere gereksinim vardır. Çalıșma 
grupları ve komisyonların hızını artıracak bir yöntem olarak Oda-
mızın internet sitesi üzerinden forum gruplarının olușturulması ve 
çalıștırılması sağlanacaktır.

Odamızın kurumsal yapısı için belirleyici unsurlardan olan istihdam 
ve personel politikaları da gözden geçirilmelidir. Oda tarihinde ilk 
kez profesyonel genel sekreter ve en çok sayıda șehir plancısı ile 
çalıșan bir Yönetim Kurulu olarak, artan kadrolarda șehir plancısı 
istihdamına verilen önem kadar, hesap verebilirlik ilkesi gereği, 
bu kadroları dolduran plancıların niteliğine ve verimliliğine de 
hassasiyet gösterilecektir. 

Șubeler-Temsilcilikler-Mesleki Denetim 
Görevlilikleri
Üyelerimizle ilișkilerin geliștirilmesi, mesleki gündemlerin payla-
șılması, sahiplenilmesi, ortak amaçlar etrafında yoğunlașan çalıș-
malara katılım ve katkının arttırılması için șubeler, temsilcilikler 
ve mesleki denetim görevliliklerinden olușan örgüt birimlerimize 
önemli sorumluluklar ve görevler düșmekte, bunların yerine geti-
rilebilmesi ve benimsenip içselleștirilebilmesi için sözkonusu 
birimlerin etkileșmesi ve geliștirilmesi gerekmektedir.

Odamızın görev ve sorumluluklarını gerekli hız, verimlilik ve 
etkinlikte yerine getirebilmesi konusunda, örgüt birimlerimizin 
örgütlenme ve ișbölümü yöntemleri her dönem gözden geçiril-
melidir. Yönetimimiz, son dönemlerde olduğu gibi bu dönem 
de örgüt birimlerimiz arasında yalnızca dikey değil, yatay 
örgütlenme ve ișbölümünü önemsemektedir. Odamızın yerine 
getirmesi gereken görev ve sorumlulukların tüm birimlerce 
yerine getirilebilmesi/paylașılması anlamına geldiğini ve bunun 
ön koșulunun, yetki ve yetkinliğin de tüm birimlere yaygınlaștırıl-
ması olduğunu kabul etmektedir. Örgüt kültürünün bu paylașım 
ve sahiplenme ile gelișeceği kabulü ile karar süreçlerinin birimler 
arasında sürekli iletișim ve görüș alıș-veriși üzerine kurgulanması 
gerekmektedir. 

Temsilcilikler ve Șubelerin ilișkilerini arttırarak Genel Merkez ve 
birimler arasındaki tekli bağlantıyı, çoklu bağlantılar ile güçlen-
dirmek üzere geçen dönem bașlatılan, ilk kademe olarak etki 
alanı içinde Șubeler ile Temsilciliklerin ilișkilenmesi uygulaması 
devam edecektir. Bu uygulama ile, örgüt birimlerimizin görüș, 
değerlendirme ve önerilerinin geri besleme süreçlerinde olgunla-
șan, etkileșerek biriken bir akıș izlemesi hedeflenmektedir. Diğer 
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yandan Șubelerin bağımsız programlarının, farklı Șubelerin ortak 
program ve çalıșmaları ile gelișeceği, Șubelerin farklı deneyim-
lerinin birbirine aktarımı ile zenginleșeceği düșünülmekte, Oda 
görüșlerinin farklı Șubelerin ortak çalıșması ve etkileșimiyle elde 
edilmesine özen gösterilmektedir. Benzer biçimde Odamızın 
çalıșma programına aldığı çeșitli etkinliklerin, çalıșma grupları 
ve komisyonların sekreteryasının farklı Șubelerce yürütülmesi 
uygulamasına devam edilecektir.

Șube ve Temsilciliklerin gerek yerelde gerekse örgüt bütününde 
bu yöntemler çerçevesinde üstlenecekleri tüm çalıșmalar için 
iletișim ve etkileșimi arttıracak yol ve yöntemler araștırılacak, bu 
konuda mevcut mekansal ve teknik altyapı, olanaklar ölçüsünde 
geliștirilecektir. Bu konulardaki iș ve ișleyiși kurgulayan ve geçen 
dönem yürürlüğe giren Șube İșleyiș Yönergesi de gözden geçi-
rilerek, eksiklikleri giderilecektir.

İl ve İșyeri Temsilcilikleri için yapılan seçimleri, üyelerimizi biraraya 
getiren, yerel sorun ve çözümlerin tartıșıldığı ve aynı zamanda 
örgüt birimlerimizin buluștuğu fırsatlar olarak değerlendiren top-
lantılar, yeni dönemin ilk faaliyetlerindendir. Yönetim Kurulumuz, 
olağan toplantılarından bazılarını Șube ve Temsilciliklerimizle 
ortak veya birden fazla sayıda Șube ve Temsilciliklerinin katıldığı 
genișletilmiș toplantılar biçiminde gerçekleștirecektir. Tüm Șube 
ve Temsilciliklerimizin davetli olduğu Örgüt Toplantılarının ise 
geçen dönem olduğu gibi en az yılda bir kez yapılması hedef-
lenmektedir. Mesleki Denetim Görevlilerimize yönelik Hizmet İçi 
Eğitim Seminerleri de bu toplantıları izleyecektir. 

Üyeler
Ülkemizde örgütlülüğün zaafa uğratıldığı süreçler karșısında 
eylemlilikle direnen ve bunu üyeleri ile dayanıșarak gerçekleș-
tiren Oda düșüncesi ile, meslek ahlakı ve ilkelerini belirleyecek, 
yaygınaștıracak bir faaliyet eksenini esas alan Oda düșüncesi, bu 
dönem çalıșmalarına da yön verecektir.

Birbirlerinin varlık gerekçesini olușturan Oda ile Üye, birikim sağ-
layan, aktaran, çoğaltan ve paylașan çok yönlü bir ilișkilenme 
içindedir. Odanın aktif aktörleri, amatör enerjisini kolektif çabaya 
ortak eden Oda üyeleridir. Üye sayısını arttırmak, örgütlülüğün 
ilk amacıdır. Diğer yandan, örgütün üyesini, üyenin örgütünü 
tanıması, hem bu değerli enerjinin en doğru biçimde dönüșümü 
için, hem de üye niteliğine ilișkin projeksiyon ve gelișimine ilișkin 
planlar yapabilmek için gereklidir. Bu nedenle yeni dönemin en 
öncelikli ödevlerinden biri, hızla olușturulacak bir veri bankası 
yolu ile çeșitli biçimlerde yararlanılabilecek formatta üye profilinin 
elde edilmesi ve güncellenebilir bir formatta kayda alınarak üze-
rinde yine güncellenebilir çeșitli araștırmalar ve tanıma-tanımlama 
çalıșmaları yapılması ve periyodik olarak tekrarlanmasıdır.

Yıllar içinde sürekliliğini yitiren ön üye, öğrenci üye uygulama-
larının geliștirilerek devam etmesi gerektiği anlașılmaktadır. 
Odamıza üye olma-üyelikten ayrılma konularında yașanan geliș-
meler, mezun-üye sayıları arasındaki farkın artıșı, üye profilinde 
gözlemlenen sektörel yoğunlașmalar, örgütlülüğün gereğine ve 
aidiyetin önemine ilișkin bilincin eğitim așamasında geliștirilmesi 
gerektiğini, bu konuda en büyük sorumluluğun Oda örgütüne ait 
olduğunu ortaya koymaktadır. 

Diğer yandan Oda ile Üyenin iletișim ve ilișkilenmesini geciktiren 
ve dolaylılaștıran unsurları azaltmak ve Odayı üyelerin örgüt des-
teğinde mesleki dayanıșmasının basit ve ișlevsel aracı konumuna 
kavușturmak, bu dönemin hedeflerindendir. Bir bașka deyișle, 

meslek alanımızda gündemi yakalamak, gündeme ilișkin görüș 
geliștirmek, gündemi belirlemek, tespit ve önerileri paylașmak 
için zemin olușturan Odanın bu ișlevini, Üyelerin Oda süreçle-
rine katıldıkları meșru ortam olan Danıșma Kurullarının yanısıra 
interaktif ortamlar ile daha seri ve derin bir içerikte sürdürmesi 
gerekmektedir. 

Üyelerin örgüt bünyesinde kendilerini ifade biçimlerinden 
birini de istihdam edildikleri sektör ile kurdukları kimlik ilișkisi 
belirleyebilmektedir. Bu anlamda sektörel çalıșmalar yapılması, 
serbest çalıșanlar, kamu sektöründe çalıșanlar, ücretliler, ișsizler 
vb gruplara özgü nitelik, sorun ve performansın anlașılması önem 
tașımaktadır. 

Serbest çalıșan üyelerimizin faaliyetleri üzerinde, Odamızın son 
10 yıl içinde kurumlaștırdığı büro tescili ve mesleki denetim 
uygulamaları, “meslektașlar arası dayanıșma yoluyla meslek 
uygulamasının belli bir standarda erișmesi” amacıyla yapılmakta, 
bu denetim sürecini gerektiğinde, Plan İnceleme Kurulları tamam-
lamaktadır. Kapsayıcılığı konusunda çeșitli tartıșmalar süren bu 
alanda, yönetmeliklerimizde tanımlandığı ve yaygın olarak bilin-
diği șekliyle “içerik denetimi” uygulamasına geçilmesi tartıșılmalı, 
meslek alanımızda, eğitim așamasından bașlayarak, mesleğin tüm 
icra biçimlerini ve alanlarını da kapsayacak șekilde “Meslek Ahlakı 
Kuralları”nın belirlenmesine uzanan süreç tariflenmelidir.

Diğer Örgüt, Kurum ve Kurulușlarla İlișkiler
Odamız, her dönem olduğu gibi, TMMOB, bağlı odalar, ilgili 
tüm demokratik kitle ve sivil toplum örgütleri, kamu kurum ve 
kurulușları, yerel ve merkezi yönetim birimleri, üniversiteler ve 
uluslararası planlama örgütleri ile ilișki, iletișim, ortak/paydaș 
tutum ve etkinliklerini sürdürecek, bu konuda kurumsal amaç, 
hedef ve beklentileri belirleyici olacaktır. 

İlișki ve iletișim konusunda bașlıca öncelik verilen kurum olarak 
TMMOB, meslek alanımızın da içinde yer aldığı bir mühendislik-
mimarlık meslekler platformu olarak kavranmaktadır. Bu plat-
form, bir yandan mesleki-politik mücadele alanları ile özlük ve 
demokratik haklarımızın savunulması bakımından vazgeçilmez bir 
dayanıșma ortamı sağlarken, diğer yandan da meslek alanımıza 
yönelik sorun ve çıkmazların așılmasında örgütlü ve bütünlüklü bir 
mücadelenin en önemli halkalarından birini olușturmaktadır.

TMMOB İI ve İlçe Koordinasyon Kurullarının (İKK), yerel kentsel 
mücadelenin örgütsel alanı olması için çaba gösterilecektir. 
İKK’larda etkin bir biçimde görev-sorumluluk alınacak, kentsel-
yerel sorunların çözümünde kamu kurumu niteliğinde meslek 
odası olma bilinç ve sorumluluğu, birlik örgütlülüğünde etkin-
leștirilip geliștirilecektir. Ancak, İKK’larda yer alan diğer Oda 
birimlerinin de, meslek odalarının uzmanlık konularını esas alan 
bir ișbölümünü dikkate alması vazgeçilmez bir koșul olarak kabul 
edilmektedir.

Odamızın örgütlülük düzeyinin yükseltilmesine dönük kurumlașma 
çabalarının daha demokratik bir içerikle ivmesinin artırılması ve 
örgütsel enerjinin dıșa dönük gündem belirleyici bir niteliğe 
eriștirilmesi temel amaç olacaktır. Türkiye’de ciddi ölçüde karar 
mekanizmalarının “plansızlaștırma” ve “günübirlik” karar üretme 
baskılarının yoğunlaștığı bu süreçte, demokratik kitle örgütü 
olarak Odamız, her türlü toplumsal ve mesleki gündem karșısında 
gücünü üyelerinden, mensubu olduğu TMMOB topluluğundan ve 
dayanıșma içinde olduğu diğer demokratik kitle ve sivil toplum 
örgütlerinden alacaktır. Bu kapsamda, diğer meslek odaları, 
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demokratik kitle örgütleri ve sivil toplum örgütleri ile, meslek 
alanımız ve ülke sorunlarını değerlendirme biçimlerimizin ortak-
lașması halinde güç birliği yaparak, sorunların așılabilmesinde 
sinerji yaratılmasına da özel bir gayret gösterilecektir.

Ülkemizin ve planlama kurumunun içinde bulunduğu sorun ve 
krizlerin yoğunlaștığı bu dönemde, Odamızın görev ve sorum-
lulukları da alıșılageldiğinden daha yoğun ve karmașık süreçler 
dahilinde yerine getirilebilmektedir. Bu kapsamda, Odamızca 
yürütülecek çalıșmaların kapsam ve boyutlarının çeșitlenmesi 
gerekmektedir. Birçok yasama çalıșmasının yapılmakta olduğu 
bu süreçte, meslek alanımızın geniș ve çok kapsamlı ilgi alanları, 
bir çok farklı çalıșmaya müdahil olmayı, bunları yönlendirmeyi, 
gereğinde itiraz ederek veya karșı durarak mücadele etmeyi, kısa-
cası ilgili tüm kurum ve kurulușlarla tüm süreçlerde ilișkiler/bağlar 
kurmayı kaçınılmaz kılmaktadır.

İlgili yasama çalıșmaları için katılımcı süreçlerle olușturulan Oda 
görüș ve değerlendirmelerinin ilgili kurumlara aktarılması ile sınırlı 
kalmayacak, önerilerimizin dikkate alınabilirliğini artıracak çalıșma 
ve etkinlik yolları araștırılacaktır. Meslek alanımızla ilgili tüm 
kamu kurum ve kurulușları ile yapıcı ilișkiler kurulması, karar alma 
süreçlerinde etkinlik sağlanabilmesi anlamında önemli bir referans 
noktası olarak kabul edilecektir. Ayrıca, tüm kamu kurumları ile, 
belediyeler ve diğer yerel yönetimlerle olan ilișkiler, Odamızın 
toplumsal meșruiyetini, bağımsızlığı ve tarafsızlığından sağladığı 
gözönünde bulundurularak, kurumsal saygınlık çerçevesinde 
sürdürülecektir. 

Diğer taraftan kamu denetimi açısından önemli bir görev yükle-
nen Odamız; karar alma süreçlerinde söz ve sorumluluk talebi, 
görüș ve önerilerinin dikkate alınabilmesi çalıșmalarına ilaveten, 
gereğinde itiraz, düzeltme talepleriyle de kamu kurumları, kuru-
lușları ve belediyelerle denetimsel ilișkiler de kuracaktır. Tüm 
bu süreçlerin tüketilmesi ve kamusal-toplumsal yarar anlamında 
önlem alınması gereken konularda ise yargı denetiminin ișletilmesi 
sağlanacaktır. Bu sürecin bir ayağı, merkezi yönetim kurum ve 
kurulușlarına yönelik denetim ișlevleri iken, bir diğer așamasını 
da, yerel-kentsel sorun ve uygulamaların izlenmesi anlamında 
belediyelerle kurulacak ilișkiler olușturmaktadır. Ancak, tüm 
bu ilișkilerin; yasal çerçeve içerisinde, yapıcı, Odamız amaçları 
doğrultusunda kamu ve toplum yararına bir bakıș açısıyla ger-
çekleștirilmesi önem kazanmaktadır.

Bunların yanında, Odamız, üniversitelerle ve özellikle meslek 
alanımızla ilgili bölümlerle ilișkilerin yoğunlaștırılmasını amaçla-
maktadır. Dünya Șehircilik Günü Kolokyumları ve diğer etkinlikler, 
üyelerin mesleki birikimlerinin aktarılmasının yanı sıra, söz konusu 
amaç çerçevesinde değerlendirilecektir. Ayrıca, üniversitelerle 
ortak etkinliklere ve uygulamaların geliștirilmesine önem veri-
lecektir. Bu kapsamda, üniversitelerdeki proje jürilerine Oda 
üyelerinin katılımının özendirilmesi ve öğrencilerin büro stajı 
konularında Odamızın görev alması somut ișbirliği alanları 
olarak tanımlanabilir. 

Ayrıca șehir ve bölge planlama bölümlerindeki öğrencilerle orga-
nik ilișkilerin sürdürülmesi de, üniversitelerle kurulacak ilișkilerin 
vazgeçilmez bir parçasını olușturmaktadır. Bu çerçevede, ön 
üyelik uygulamasının yaygınlaștırılması-geliștirilmesi hedeflen-
mektedir. Ön üyelerimizin Oda çalıșmalarına katılması yanında, 
ortak amaçlar etrafında örgütlenmesinin de kolaylaștırılmasına 
çalıșılacaktır. Bu amaçla, Yönetim Kurulumuz, geçen dönemde 
de yapılan “Planlama Öğrencileri Bulușması” benzeri organizas-

yonların sürdürülmesini önemsemektedir. Bu sürecin bütünleri 
olarak, üniversitelerin bulunduğu kentlerdeki Șubelerimizin 
daha aktif görev alması da; bu çalıșma dönemine ilișkin temel 
seçmelerden birisi olacaktır. Yönetim Kurulumuz önceki dönemde 
temelleri atılan ve geçen dönem önemli adımlar atan Planlama 
Okulları Birliği girișiminin gelișmesi ve bu yolla eğitim birliğinin 
sağlanmasına çaba harcamaya devam edecektir.

Odamızın 1996 yılından beri üyesi bulunduğu Avrupa Șehir 
Plancıları Konseyi (ECTP- European Council of Town Planners) 
ve Uluslararası Șehir ve Bölge Plancıları Birliği (ISOCARP- Interna-
tional Society of City and Regional Planners) ile (ve aracılığıyla) 
yürütülen uluslararası ilișkiler, 24. Dönemde gözden geçirilerek 
daha yoğun biçimde sürdürülecektir. Bu çerçevede, özellikle 
ECTP ortamında sürdürülen Avrupa ülkelerindeki șehir planlama 
meslek örgütleriyle ilișkiler, meslek alanımız ve Odamız açısından 
yeni perspektifler açma potansiyeline sahip bulunmakta ve bu 
kapsamdaki uluslararası ilișkilerde Odamız daha fazla katılım ve 
katkı sağlamayı amaçlamaktadır.

Amaçlar-Hedefler-Eylemler
Yönetim Kurulumuz çalıșma dönemi boyunca kurumsal, meslek-
toplum alanı ve meslektașlar ile ilgili bir dizi stratejik amaç doğ-
rultusunda bir dizi stratejik hedef belirlemiș ve bunlara ulașmak 
için yine bir dizi eylem planlamıștır. Tüm bu amaç ve hedeflerin 
etkinliği; uygulama așamasında yașanacak eksiklik ve sorunlar 
bağlamında kendini yenileyebilmesi; her bir amaç ve hedef 
bağlamında gerçekleștirilecek iș ve eylemlerin hayata geçmesi 
süreçlerinin de tasarlanması ve yönetimi, esnek bir yaklașım ile ve 
düzenleme, yürütme, denetleme sorumlularının, zamanlamasının 
ve maliyetleri/bütçesi ile kaynaklarının süreç içinde belirlenmesi 
yoluyla sağlanacaktır.

Amaç 1.: Kurumsallașmayı ve örgütlenmeyi geliștirmek.

Hedef 1.1.: Genel Merkezin eșgüdüm ve denetim ișlevle-
rine ağırlık kazandırmak, faaliyet hızını ve șeffaflığını 
arttırmak.

Hedef 1.2.: Șube, Temsilcilik, Mesleki Denetim Görevlilikleri 
ve Üye gibi örgüt birimlerinin yaygın biçimde etkinliğini 
sağlamak, kurumsallașma düzeyini yükseltmek ve kurum-
sal üretim kapasitesini geliștirmek.

Eylemler:

• Üye sayısını arttıracak yöntemler geliștirilmesi

• Oda bütçesi genelinde ve etkinlikler özelinde, kaynak-
ların geliștirilmesi için arayıșların sürdürülmesi 

• İletișim ve bilișim altyapısını güçlendirecek teknik yatırım 
ve yöntem-model çalıșmaları yapılması

• Kayıt, tescil, ödenti, mesleki denetim vb hizmet ișlemleri 
ile üye verileri takibi için zaman ve emek tasarrufu sağla-
yacak sistem çalıșmaları yapılması

• Örgüt birimlerinin mevcut profillerini, Oda hizmetlerini 
yerine getirme süreçlerini değerlendirmeye ve denetle-
meye yönelik çalıșmalar yapılması

• Șubeler bașta olmak üzere örgüt birimlerinin periyodik 
takip ve performans denetimlerinin ilerleme raporları 
ile izlenerek örgütün çalıșma performansını artıracak 
uygulamalar yapılması

• Örgüt birimlerinin ișleyiși, mali ișleyiș ve yayın konuları 
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ile personel görev tanımlarını içeren “Yönergeler”in den 
geçen dönem hazırlanmıș olanların gözden geçirilerek 
eksiklerinin giderilmesi, hazırlanmamıș olanların tamam-
lanması

• Periyodik örgüt toplantıları, İl ve İșyeri Temsilcilikleri 
seçimli toplantıları ile bașlatılan örgüt içi değerlendirme 
ve düzenlemelerin, örgüt içi eğitim seminerleri ve üye-ön 
üye ortak projeleri ile devam ettirilmesi

• Genel Merkezde örgüt belleğini, Șubelerde kent belleğini 
olușturmaya yönelik çalıșmalar geliștirilmesi

Amaç 2.: Meslek alanı ile ilgili yönlendirme ve müdahale 
etkinliğini arttırarak, toplumsal kalkınma ve gelișmeye 
katkıda bulunmak.

Hedef 2.1.: Gelișmeleri izleyerek, denetleyerek, araștırarak, 
belgeleyerek, bildirerek, görüș geliștirip paylașarak katkı 
sağlamak.

Hedef 2.2.: Bilgi üreterek, kuram geliștirerek, vizyon belirle-
yerek, strateji çizerek katkı sağlamak.

Eylemler:
• Çerçevesi örgüt birimlerinin katılım ve katkılarıyla ve çeșitli 

iletișim teknik ve olanaklarından da yararlanarak çeșitli 
konularda olușturulacak “kurul, komite, komisyonlar ve 
çalıșma grupları” aracılığı ile;
- yasama faaliyetlerinin, merkezi ve yerel yönetim karar 

ve uygulamaları ile kurul çalıșmalarının (koruma bölge 
kurulları, belediye meclisleri, TMMOB il ve ilçe koor-
dinasyon kurulları vb) takip edilmesi

- basın ilișkileri ve kamuoyu bilgilendirme-bilinçlen-
dirme mekanizmalarının kurulması

- yayın faaliyetlerinin içerik olarak zenginleșerek ancak 
odaklașıp yoğunlașarak sürdürülmesi

• Mesleki konuların araștırılıp değerlendirilmesinde atölye 
çalıșmaları, Dünya Șehircilik Günü gibi gelenekselleșecek 
bilimsel toplantılar ve bağlı örgüt etkinliklerinin arttırıl-
ması

• Danıșma kurulları, üye toplantıları bașta olmak üzere 
tartıșma platformları ve ortamları yaratılması. 

• Mesleki konuların araștırılmasına destek verecek ve 
bilimsel birikim elde edilmesine hizmet edecek Șehircilik 
Araștırmaları Enstitüsü/Merkezi’nin en kısa sürede hayata 
geçirilmesi. 

Amaç 3.: Meslek topluluğunun gelișmesini ve mesleki mem-
nuniyetini sağlamak.

Hedef 3.1.: Bilgilenme, iletișim ve eylem etkileșimli (interak-
tif) kanal ve mekanizmalar olușturmak, mesleki nitelikleri 
arttırmak.

Hedef 3.2.: Mesleğin önemini vurgulamak, konumunu 
güçlendirmek, önünü açmak, iș alanlarını geliștirmek, 
çeșitlendirmek ve yeni faaliyet türleri tanımlamak.

Eylemler:
• Meslek, meslek topluluğu, meslek örgütü ve aidiyet bilin-

cini geliștirecek sosyal ve kültürel çalıșmalar yapılması.
• Bilișim ve iletișim teknik, yöntem ve modellerinin çeșit-

lendirilmesi.
• Meslek içi eğitim/gelișim programları düzenlenmesi.

• Mesleğin uygulama alanı ile ilgili tüm kurum ve kuruluș-
larda meslektașların istihdamı ve temsiliyeti için çalıșmalar 
yapılması.

• Mesleğin eğitim așaması ile ilgili olarak üniversiteler ve 
öğrenciler ile iletișim bağlantılarını güçlendirecek etkin-
likler yapılması.

Kurumsal ve Mesleki Gelișim için Hizmet Altyapısı 
Geliștirme Çalıșmaları

Oda Bilgi Sistemi (OBS)
Kurumsallașmamız ve örgütlenmemizin güçlendirilmesi ile ilgili 
hedeflerimiz için insan kaynaklarımızı, mekan olanaklarımızı ve 
teknik donanımımızı geliștirmeye, güçlendirmeye devam etmemiz 
gerekmektedir. Bu kapsamda, Odamızın üyeler ve bürolar ile ilgili 
veritabanı ve bunu düzenleyen yazılım altyapısının gereksinimlere 
yanıt verebilecek, örgüt birimleri arasında paylașılabilir olabile-
cek ve dolayısıyla ișlemleri hızlandıracak bir açılım sunabilecek, 
kayıtları, șube ve temsilciliklerimizden gelen bilgileri birleștirebile-
cek, her tür sorgulamaya olanak sunabilecek biçimde geçtiğimiz 
dönem hazırlıkları tamamlanan Oda Bilgi Sistemi bünyesinde yeni-
lenmesi ardından, bu dönemde tüm birimlerimizce kullanılabilir 
hale getirilmesi hedeflenmektedir. Odamızca verilen tescil ve 
mesleki denetim hizmetinin etkinliğini arttırmanın, üyelerimize 
kolaylıklar sağlamanın, bu hizmet kayıtlarından olușan envanteri 
ișleyip yorumlayarak meslek alanımızla ilgili yeni bilgi ve değer-
lendirmelere ulașmanın yolu, yaygın olarak verilen sözkonusu hiz-
meti standartlaștırmak ve eșgüdümünü sağlamaktan geçmektedir. 
Genel Merkezimizde kullanılmaya bașlayan sistemin Șubelerce 
de internet üzerinden kullanılabilmesı için Odamıza ait bir servis 
sağlama sistemi (server) kurulmuștur. Șubelerde verilecek hizmet 
içi eğitim sonrası, yaygın kullanıma geçilebilecektir. 

Kütüphane ve Bilgi-Belge Sistemi
Odamızın teknik altyapısının geliștirilmesinin önemli bir hedef 
olarak tanımlanması üzerine, Kütüphanenin yeniden düzenlen-
mesi, yayın kayıtlarının bilgisayar ortamına aktarılarak bir kütüp-
hanecilik yazılımında tutulması ve kullanıma açılması konusunda 
bir dizi çalıșma geçtiğimiz dönem tamamlanmıștır. Bu dönemde 
Odamız Kütüphanesinin meslek alanımıza özgü bilgi ve belgeleri 
içeren bir ağırlık kazanmasının, standart bir kütüphane ișlevinin 
ötesinde uzmanlașmasının, ileri așamalarda internet ortamında 
kapsamından bilgi edinilebilmesinin altyapısı hazırlanacaktır.

Eğitim Konusundaki Çalıșmalar, Öğrenci ve Eğitim 
Kurumları ile İlișkiler-Çalıșmalar
Odamızın meslek alanı ve meslektașın gelișimine ilișkin sorum-
luluklarının eylem alanı, yalnızca mesleki eğitim sonrasını değil, 
mesleki eğitim așamasını da kapsamaktadır. Hatta bu iki eylem 
alanının yöntem ve program açılarından karșılıklı belirleyici bir 
ilișkisi vardır ve Oda, eğitim alanı ile meslek alanının kavușmasını 
yönlendiren bir konum üstlenmektedir. Șehir plancılarının eği-
timinden kaynaklı eksiklikleri telafi etmek üzere hazırladığımız 
meslek içi eğitim programları, Odamızın acil müdahale alanla-
rını olușturmaktadır. Ancak diğer yandan, bu eksiklikleri ortaya 
çıkartan iș piyasası ihtiyaçlarını mesleki hedef ve ilkelerimiz 
açısından sorgulamak veya șehir plancısı yetiștiren bölümlerin 
programındaki eksikliklerin giderilmesi için gerekli girișimleri 
yapmak da Odamızın görevleri olacaktır. Ayrıca, bölümlerin 
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uyguladıkları programın bașarı ölçütlerini olușturan mezun profili 
ve performansı konusunda Odamız kayıt ve değerlendirmeleri 
kaynaklık etmelidir. Bu iki birbirini bütünleyen gerekçe dıșında 
Avrupa Birliği süreçleri de meslek odası ile meslek adayını eğiten 
kurum arasındaki ilișkilere yeni boyutlar katmaktadır. Gelișmiș 
çoğu Avrupa ülkesinde olduğu gibi, meslek icrası konusunda 
yetkinlik ve yeterlilik açısından gerek ilke ve ölçütleri belirlemek, 
gerek periyodik denetlemeleri yapmak, diğer yandan gerek 
uzmanlıkları geliștirmek ve gerekse bunların meslek içi eğitimini 
vermek vb konularda Odamız örgütünün sorumluluk ve yetkileri 
hızla artacak, çeșitlenecek ve eğitim kurumları ile ortak çalıșmalar 
yapması gerekecektir. Meslek alanının kuram-kılgı kesișiminde 
ișlevleri bulunduğunun bilincinde olan bir kurum olarak Odamız, 
bu ișlevleri yerine getirmesinin zemini olacak așağıdaki çalıșmaları 
ve kurumsal girișimlerini geliștirecektir.

TUPOB

Odamızın, eğitim süreci ile meslek süreci arasında, bu süreçlerin 
eșzamanlı etkileșmesini sağlayacak bir köprü olma ișlevini geliști-
rebileceği bir kurumsal yapı olarak Türkiye Planlama Okulları Birliği 
(TUPOB) bilindiği gibi, Üniversitelerin Șehir ve Bölge Planlama 
Bölümleri ile Odamız arasında bir İșbirliği Ön Protokolü ile, lisans 
düzeyinde eğitim veren ulusal șehir planlama okulları arasında 
koordinasyonun sağlanması, eğitim sürecinin ve planlama mes-
leğinin kalitesinin yükseltilmesi ve bu yolla planlama mesleğinin 
meșruiyetinin ve etkinliğinin arttırılması temel amacı ile kurulmuștur 
ve sekreteryası Odamızca sürdürülmektedir. Bu yapı aracılığı ile, 
meslek alanımızda bilim insanı yetiștirilmesi açısından eğitim-öğre-
timde kalite ve yeterliliğin gereksinimlere uygunluğunu, gelișimini 
ve dünya standartlarında kabul görmesini sağlamak üzere; iletișim 
ve etkileșimi, eșgüdüm ve standardizasyonu, ișbirliği ve dayanıș-
mayı esas alan ortak çalıșmalar yapılmaktadır.

Çalıșmalarını, iletișim ve eșgüdüm ișlevlerini kesintisiz sürdürmesi 
beklenen TUPOB, bu dönemde, Odamızın ve bölümlerimizin 
mesleki eğitime ilișkin amaç ve stratejilerini ortaklaștırabilecek 
bir ortam olma misyonu ile daha çok yoğunlașacaktır. Dünyada 
ve Avrupa yükseköğretim sistemlerinde yeni eğilimlerin geliștiği 
süreçte, Türkiye’nin yükseköğretimden beklentilerini belirlemek, 
bu beklentiler karșısında olanaklarını değerlendirmek ve bu 
değerlendirmeler ıșığında stratejilerini seçmek durumunda olduğu 
bir dönemde, planlama eğitiminin vizyonunu olușturma görevi de 
aciliyet tașımaktadır. Bu görevin, sözkonusu süreçlerin yakın gele-
cekte birlikte çalıșmayı daha çok gerektireceği iki kurum olarak 
Odamız ve bölümlerimizce üstlenilmesi gerekmekte ve sözkonusu 
görevin meșru, kurumsal, ortak zemini olarak TUPOB’un önemi 
artmaktadır. Bölümlerimizin șehir ve bölge planlama eğitiminin 
programlarını değilse de kalitesini eșitleme, minimum gereklerini 
belirleme, aynılaștırma yerine dilbirliği standartlarını geliștirme 
amaçlarına yönelik çalıșmalar sürdürülürken, bu çalıșmaların 
bașarısı, mesleğini icra eden șehir ve bölge plancılarının profili 
üzerinden de sınanabilecektir. Kentlerimize ilișkin mekansal, 
sosyal ve ekonomik sorunların çözümü için, eğitim programla-
rında gerekli teknik ve idari altyapı/donanım düzenlemelerinin 
yanısıra politik ve etik değerlendirmeler de yer bulabilecektir. 
Planlama eğitiminin, öğretim vizyonu yanısıra kamu hizmeti 
üretme vizyonu çerçevesinde de tartıșılması sağlanabilecektir. 
Dolayısıyla Odamız, meslek alanı ve meslektașın gelișimine ilișkin 
sorumluluklarını yerine getirdiği eğitim-meslek kavșağında rotasını 
TUPOB ile belirleyecek; planlama eğitimi ile mesleğin yetkinlik ve 

yeterliliklerine ilișkin çalıșmalar ise bu döneme damgasını vuracak 
temel konular olarak görünmektedir.

SEM

Odamızın mesleki eğitim sonrası sorumlulukları kapsamında, 
meslek içi eğitim faaliyetlerini kurumsal bir yapıya kavușturmak 
üzere geçen dönem kurduğu Sürekli Eğitim Merkezi (SEM) bünye-
sinde, șehir plancılarının yeteneklerinin yeniden yapılandırılması, 
yetkin, yeterli veya uzman nitelikler kazandırılması, bunların eksik-
liğinden kaynaklı ișsizliği azaltmak, istihdam oranını yükseltmek ve 
istihdam sürekliliği konusundaki riskleri gidermek amaçlarıyla, șehir 
plancısı yetiștiren bölümlerin programında, değișen iș piyasasının 
ihtiyaçları karșısında yetersiz kalan nitelikleri telafi etmek üzere 
meslek içi eğitim programları yürütülmeye devam edecektir.

Bunun yanısıra Merkezde, sürekli mesleki gelișim için gerekli 
dersler, kurslar, seminerler, atölyeler, konferanslar vb düzen-
lenerek, meslek alanımızda öncelikle odaklanılması gerekli 
konularda bilgilenme, iletișim, araștırma, görüș geliștirme 
etkinliklerinin ortamı geliștirilecektir. Tüm bu etkinliklerin sonuç 
ürünlerinin belgelenmesine, yayınlanmasına özen gösterilecek, 
elde edilecek birikimin kurumsal yapı içinde, toplumsal hizmet 
düzleminde ve zamansal boyutta aktarımı sağlanacaktır. Böylece 
Eğitim Merkezinin öncelikle Mesleki Gelișim Merkezine dönüș-
mesi ve Șehircilik Araștırmaları Enstitüsünün/Merkezinin altyapısını 
olușturması beklenmektedir.

Merkez

Odamız 23. Olağan Genel Kurulu kararının ardından TMMOB’a 
iletilen ve TMMOB 38. Olağan Genel Kurulunda kabul edilerek 
hazırlık çalıșmalarını yürütmek üzere yine üyelerimizden olușan bir 
grubun görevlendirildiği Kentsel Araștırmalar Merkezi hakkındaki 
gelișmeler, Birlik ve bağlı Odalara önemli katkılar sağlayacak bir 
bilgi belge merkezi kurulmasının yanısıra, araștırma yapan üyele-
rimizin mali kaynak gereksinimlerini karșılayacak bir örgütlenme 
olanağı sağlaması ve örgütümüzün bu tür bir bilimsel üretim çatısı 
ile toplumsal bir görevi daha yerine getirmesi açılarından önemle 
takip edilmiștir.

Merkezin kurulușuna ilișkin TMMOB tarafından yapılan çalıșmaların 
tamamlanamayacağı yönünde olușan endișeler üzerine, konunun 
önemi doğrultusunda, çalıșmaların Oda bünyesinde sürdürülme-
sine, Kuruluș Sözleșmesi ve İșleyiș Yönetmeliği ile etkinlik kapsamı 
ve programının hazırlanmasına ilișkin 24. Olağan Genel Kurul kararı 
alınmıștır.

Sürekli Eğitim Merkezinin dersler, kurslar, seminerler, atölyeler, 
konferanslar ve tüm bunların sonuç ürünlerinden, yayınlarından 
olușacak birikimini tașımak/aktarmak suretiyle bu dönem kuracağı 
Șehircilik Araștırmaları Merkezi öncelikle, meslek alanında örgütlü 
çalıșmaların bilgi-belge merkezi ișlevini üstlenecek, diğer yandan 
araștırma faaliyetlerini kolaylaștıran, araștırmacılarla, bunlara 
destek ve kaynak sağlayan taraflar arasında koordinasyon kuran 
bir merkez olacaktır.

Etkinlikler
Dünya Șehircilik Günü geçmiș dönemlerde olduğu gibi Odamız 
açısından temel ve vazgeçilmez niteliğini korumaktadır. Bu çalıșma 
süresince, 6. Șehircilik Kongresi (30. Dünya Șehircilik Günü) ve 
31. Dünya Șehircilik Kolokyumu gerçekleștirilecektir. Kongre ve 
kolokyumun üyelerimizin planlama çalıșmalarını verimli ve etkin 
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biçimde paylașmalarını sağlaması, meslek alanımızı ve toplumsal 
değerlerimizi geliștirmesi, șehircilik bilimine katkı sunması hedef-
lenmektedir. Odamız Dünya Șehircilik Günü etkinliklerini hem 
örgütümüzün tüm birimlerinin sözkonusu hedef doğrultusunda 
kolektif bir çalıșma ilișkisi geliștirmesi hem de kamuoyunda 
kentleșme, planlama ve toplumsal/mekansal adalet bilinci 
olușturması açısından oldukça önemli bulmaktadır. Bu nedenle 
Odamız, temel etkinliği olan Kongre ve Kolokyum çalıșmaları-
nın yanısıra, Dünya Șehircilik Günü’nün Genel Merkez, Șubeler 
ve Temsilciliklerimizce paralel olarak yürütülecek çalıșmalarla 
genișletmenin ve güçlendirmenin gerekli olduğu kanaatindedir. 
Bu kapsamda her yıl Ekim ve Kasım aylarının Odamız tarafından 
yerel ve ulusal ölçekte yürütülecek ve meslek alanımıza ilișkin 
gündemdeki sorunları tartıșan Șehircilik Etkinliklerinin yapılması 
hedeflenmektedir.

Öte yandan, Odamız, kentlerin ve yerelliklerin içinde bulundu-
ğumuz dönemde artan öneminin bilincinde yürüttüğümüz ya da 
dahil olduğumuz ulusal ve uluslararası etkinliklerin yerel ölçekteki 
dinamiklerle etkileșim içerisinde geliștirilmesini gerekli görmekte-
dir. Bu nedenle çalıșma dönemimiz Șubelerimiz ve Temsilcilikle-
rimizin meslek alanımıza ilișkin etkinliklerde daha etkin rol aldığı 
bir dönem olacaktır. Bu çerçevede, Uluslararası Șehir ve Bölge 
Plancıları Birliğinin (ISoCaRP) İstanbul’da düzenleyeceği ve Oda-
mızın da Düzenleme Kurulunda yer aldığı Bütünleșme ve Ayrıșma 
Arasında Kentler (Cities Between Integration and Disintegration) 
konulu uluslararası toplantı Odamız tarafından bu yönde bir fırsat 
olarak değerlendirilmiș ve Samsun, Çukurova ve Konya șubelerimi-
zin bölgelerinde gerçekleștireceği toplantılarla yerel dinamiklerin 
ISoCaRP toplantısına tașınması amaçlanmıștır.

Diğer yandan, Koruma Kanunu ve ilgili Yönetmeliklerindeki deği-
șiklikle beraber șehir plancılarının Koruma Amaçlı İmar Planlarının 
tek yasal müellifi olarak belirlenmesi “koruma” konusunda daha 
yoğun bir biçimde çalıșmamızı gerekli kılmaktadır. Bu kapsamda, 
geçen yıl Diyarbakır’da gerçekleștirilen Koruma Sempozyumunun 
sürekli hale getirilmesi Odamızın bu dönemde etkinlikler bağla-
mında bir diğer hedefidir. 

Bunların dıșında, Odamız üyelerine yönelik temel sorumlulukların-
dan biri olan meslek içi eğitim çalıșmasını bu çalıșma döneminde 
geliștirme ve çeșitlendirme amacındadır. Bu bağlamda, yukarıda 
anılan önemi gereği koruma amaçlı imar planı konusu Odamız 
tarafından öncelikli eğitim çalıșması olarak belirlenmiștir. Sürekli 
Eğitim Merkezimizin sunduğu teknik altyapının bu kapsamda 
değerlendirilmesi ve koruma konusunda seminer programı 
olușturulması çalıșma dönemimizin meslek içi eğitim alanına 
ilișkin önemli etkinliklerinden biri olacaktır. Öte yandan, Oda-
mızın bir diğer asli görevi olan mesleki denetim uygulamasının 
geliștirilmesi ve uygulama birliği sağlanması amacıyla düzenlenen 
Mesleki Denetim Seminerleri bu çalıșma döneminde titizlikle sür-
dürülecektir.

Diğer yandan, Șubelerimizin çalıșma programlarında yer alan yerel 
etkinlikler ile Odamız etkinliklerinden sekreteryası Șube ve Tem-
silciliklerimiz tarafından yürütülecek etkinlikler de örgütümüzün 
amaç ve hedefleri doğrultusunda dönem boyunca düzenlenecek 
çalıșmaların önemli bir bölümünü olușturacaktır. 

Yayınlar ve İletișim
Yönetim Kurulumuz, yayın faaliyetini Odanın tüm örgütlülüğünün 
katıldığı bir düzeyde, Planlama Dergisi’nin devamlılığını sağla-

mayı, mesleki yayın yapmayı, kütüphanemizin geliștirilmesini, yeni 
dönem iletișim araçlarını en üst düzeyde kullanarak Oda-Üye, 
Üye-Üye ve Meslek-Toplum ilișkisini güçlendirmeyi hedeflemek-
tedir. 

Bilindiği gibi 1986 yılında yayınına bașlanan Planlama Dergisi 
2001 yılından bașlayarak yılda 4 sayının düzenli olarak çıkartıl-
ması hedefi sağlanmıștır. Düzenli olarak yayınlanmasının yanında, 
derginin içerik ve teknik anlamda çok daha zengin, gelișmiș ve 
yenilenmiș olduğu görülmektedir. Buradan hareketle derginin 
sürekliliği, dosya konularının önceden belirlendiği ve duyurulduğu 
bir yöntem ile yayın hayatına devam etmesi önemsenmektedir. 
Buna bağlı olarak Oda Yayın Kurulu’nun Oda örgütlülüğüne yayıl-
ması amacı ile her șubemizden önerilen bir kișinin Oda Yayın 
Kurulu’nda aktif olarak görev alması beklenmektedir. 

Haber Bültenimizin düzenli olarak yayınlanması, șubelerden 
gelen haberler ve temsilciliklerimizin bağlı bulundukları șubelere 
çalıșmalarını Haber Bülteni’nde yer almak üzere sunmaları yolu 
ile zengin ve daha geniș tabanlı bir yayın organına dönüșmesi 
hedeflenmektedir. 

Öte yandan, internet üzerinden haberleșmenin hızı ve gerekliliği 
karșısında Odamız web sayfası ve iletișim grubunun güncellenmesi 
ve geliștirilmesi için bir dizi çalıșma yapılacak olup, bu dönemde 
Odamız web sayfasında Üyelerimizin güncel konularda bilgi alıș-
verișinde bulunmaları ve bir tartıșma zemininde biraraya gelmeleri 
adına forum bölümümüzün kurulması sağlanacaktır. Aynı zamanda 
web sayfasının gündemi takip eder biçimde güncellendiği ve 
meslek alanımızı ilgilendiren konularda Üyelerimize veri sunulan 
bir biçimde çalıșması hedeflenmektedir.

Bunun yanında, Odamız 23. Dönem Olağan Genel Kurulu’nda 
karara bağlanan Oda Yayın Faaliyetlerinin amaçlarını, çalıșma 
biçimi ve yetkilerini, yayınların niteliği ve çeșitliliğini, yayınlana-
cak eserlerde aranacak nitelikleri, tasarım ve formatlarını ve mali 
boyutlarını tüm süreli ve süresiz yayınların olușturulmasında geçerli 
olacak șekilde belli ilke ve esaslara bağlı olarak uygulamaları 
düzenleyici bir ‘Yayın Yönergesi’ hazırlanması sağlanacaktır. 

Diğer taraftan, mevcut kütüphanemizin geliștirilmesi, yeni yayın 
alımları ile zenginleștirilmesi, kütüphane içinde aramanın inter-
net üzerinden yapılmasının sağlanması ve șubelerimizin kendi 
mekanlarında kütüphane kurma çalıșmaları desteklenecektir. 
Kütüphanenin yanı sıra, bir dokümantasyon ve arșiv merkezi 
kurma faaliyeti çalıșma gündemimiz içindedir. 

Odamızın yayın faaliyetlerinin bir bölümünü de süresiz yayınlar 
olușturmaktadır. Bu kapsamda, düzenleyeceğimiz etkinliklerin 
kitapları, meslek alanımızı düzenleyen kanun yönetmelik vb 
belgelere yer vereceğimiz el kitabı niteliğinde bir Mevzuat 
Kitapçığı, yeni mezun meslektașlarımızı bilgilendirecek, değișik 
meslek kesimlerine ve topluma mesleğimizi tanıtabilecek bir Oda 
Tanıtım Kitapçığı, toplumsal boyutları gereği kent ve planlama ile 
ilgili konulara üniversite eğitimi öncesi tanıșıklık kazandırmak ve 
kentlilik bilincini geliștirmeye katkıda bulunmak üzere hazırlıkları 
bașlatılacak Orta Öğretime yönelik bir Șehircilik Ders Kitabı, 
meslektașlarımızın görev aldıkları bilirkișilik alanında meslek içi 
eğitim-gelișim ve deneyim paylașımı hedeflerine yönelik birer 
Bilirkiși Eğitim ve Deneyim Kitabı ve yine meslektașlarımızın 
deneyimlerini paylașmak ve belgelemek üzere bir sözlü tarih 
çalıșması ve bu çalıșmanın sonuçlarını kapsayacak bir Sözlü Tarih 
Kitabı yayınlanması hedeflenmektedir. 

Odamızın tüm faaliyetleri ve etkinliklerine gerek katılımı arttırmak 
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gerekse sonuçlarını paylașmak anlamında tüm iletișim kanalla-
rından yararlanılması hedeflenmekte, amaç ve kaygılarımızı 
kamuoyuna aktarmak konusunda basın ilișkilerine özel önem 
verilmektedir. Tüm faaliyetlerimizin ve mesleki toplumsal tep-
kilerimizin sonuçlarını yansıtan, tamamlayıcısı olan yazılı bilgi ve 
belgeleri düzenli olarak Basın Toplantıları ve Açıklamaları yoluyla 
hem meslektașlarımız hem kamuoyunun değerlendirmelerine 
sunmak, iletișim stratejimiz açısından önemsenmektedir. 

Mali Çalıșmalar
Yönetim Kurulumuz, Odamızın geçmiște belli bir dönem yașadığı 
mali sorunları yașamamak, sonraki dönemlere de bu disiplin ve 
kültürü sürdürecek bir Oda anlayıșı bırakmak kararlılığı ile geçen 
dönemin ilgili yönetmelikler ve Mali İșleyiș Yönergesi doğrultu-
sunda yürüttüğü ekonomik tedbirlerini sürdürecektir. Bu tedbirler; 
odamız etkinlik düzeyini artırmak, mesleğin ve meslektașın kamu-
oyu gözündeki değer ve önemini arttıran çalıșmalarda bulunmak, 
planlamaya yoğunlașan saldırılara karșı güçlü bir cephe kurmak, 
üyeye kusursuz hizmet üretmek, zamanında ve eksiksiz çıkması 
hedeflenen süreli yayınlarımızın yanı sıra her türlü oda faaliyeti-
nin yayın haline getirilmesini sağlamak hedefleriyle paralel, her 
anlamda güçlü bir oda yapısı kurmak amacına hizmet edecektir. 
22. Dönemde Odamızın kendi mülkünü alarak, faaliyetlerini 
burada sürdürmeye bașlaması, Odamızın geleceği için yapılmıș 
çok önemli bir yatırım ve atılım niteliği tașımaktadır. Mülk alımı 
sırasında yașanan ekonomik darboğazların büyük bölümü așılmıș, 
23. Dönemde Oda gelirlerini olușturan hizmet ve ilișkiler konu-
sunda olumlu gelișmeler yașanmıș, giderler konusunda gerekli 
tasarruf ve arayıșlarda bașarı sağlanmıș olmakla birlikte, ülkemi-
zin içerisinde bulunduğu süreç ve planlama pratiğinin yașadığı 
ekonomik sorunlar, 24. Çalıșma Döneminde de hazırlıklı olmayı 
gerektirmektedir. Bu nedenle, gelir-gider dengelerinin gözetil-
mesi, kaynaklarımızı üyelerimizin sağladığı bilinç ve sorumluluğu 
içinde, gelirlerimizi olușturan hizmet ve faaliyetlerin kalitesini 
yükselterek, olası darboğazları da gözeterek ilkeli ve temkinli 
bir harcama politikası izlenmesi, Odamız mali yapısının sağlam 
temellere oturtulması anlamında büyük önem tașımaktadır. 

Odamızın mali yükümlülükleri kapsamında, gecikme faizi veya 
cezası uygulanabilecek her türlü ödeme bu tür uygulamalara 
maruz kalmamak amacıyla zamanında yapılacak, her türlü vergi 
ve personel SSK prim ödemeleri aksatılmadan ödenecektir.

Odamız, sağlıklı bir örgüt olarak, gelirlerini büyük ölçüde 
üyelerinden sağlamaktadır. Bu çerçevede, Odamızın alacağı 
durumundaki tahakkuk etmiș üye ödentilerinin ve birikmiș ala-
caklarının, üyelerimizin ödeme koșullarının yersel ve zamansal 
olarak kolaylaștırılmasına öncelik vermek suretiyle tahsil edilmesi 
uygulamalarına devam edilecektir. Yönetim Kurulumuz bunu bir 
örgütlülük sorumluluğu, 23. Genel Kurulun verdiği bir görev olarak 
algılamakta, kamu kurumu niteliğindeki demokratik kitlesel meslek 
örgütü olarak Odamızın gelirlerinin bundan böyle de önemli 
ölçüde üyelerden sağlanmasını temel ilke olarak benimsemek-
tedir. Ancak, bütçe olanaklarımızın zorlandığı görülen hallerde 
etkinlik bazında diğer kurum ve kurulușlarla akçalı ortaklıklar, 
sponsorluk vb. bütçe dıșı olanaklar da gerektiğinde ve belli 
sınırlar içinde kullanılabilecektir.

Programlı ve kontrollü bir gelir-gider dengesi ile etkinlik-maliyet 
dengesi, geçen dönem olduğu gibi bu dönem de sürdürülecektir. 
Gelir ve giderlerin örgüt birimlerine etkinlikleri doğrultusunda 
dağılımı ve tahmini bütçe ile uyumun en yüksek seviyede sağ-

lanması önemsenmektedir. Geçmiș dönem genel kurulumuzda 
kurulması kararlaștırılan yeni șubelerimizin kurumsallașması, çalıș-
malarının daha verimli ve etkin olarak yürütülebilmesinde temel 
gereklilik olan mekansal ve teknik altyapıları ile personel istihdam 
ihtiyaçlarının giderilmesi geçen dönem sağlanmıștır. Bütçe ola-
naklarımızın konuyu topyekün ele almak için yeterli olgunluğa 
eriștiği görüldüğünde, bu olanaktan tüm șube birimlerimizin aynı 
zaman aralığında ve etkinlikleri oranında faydalandırılması ilke 
olarak benimsenmiștir. Șubelerin özgün koșulları, zamanlama ve 
șubeler arası dengeler çerçevesinde yapılan değerlendirmeler 
ıșığında dıșardan sağlanan mal ve hizmet alımlarına yönelik usul-
ler uyarınca alımlar gerçekleștirilmiștir. Yönetim Kurulumuz bu 
dönem de, sözkonusu harcama dağılımını, “örgütsel kapasitenin 
artırılması ve etkinleștirilmesi” hedefinden sapmaksızın ve dengeli 
programlar çerçevesinde gerçekleștirecektir. Bu kapsamda Șube 
profillerinin gerektirdiği giderler anlamında, Șubelerin ve genel 
merkezin büyüklük ve gereksinimleri bağlamına ve tüm bu ilkeleri 
bir bütün olarak tanımlayan “Mali İșler Yönergesi”nin gereklerine 
oturacak bir ekonomik denge sürdürülecektir. TMMOB Mali İșler 
Yönetmeliği ile Odamız Șube İșleyiș ve Mali İșleyiș Yönergeleri 
uyarınca Odamız Genel Merkezi ve Șube kasalarında tutulacak 
azami nakit miktarlar (kasa limitleri) yıllık olarak gözden geçirilerek 
güncellenmeye devam edecektir.
Örgüt birimlerimizin mali ișleyișimizi içselleștirmesi önemsenmek-
tedir. Bu nedenle, mesleki denetim ve tescil ișlemleri ile ilgili 
olarak, meslek denetim görevlileri ile oda birimlerimizde çalı-
șanlarımıza yönelik verilen hizmet içi eğitim seminerlerinde mali 
ișleyișimiz ve uygulamalarımız da anlatılmaya devam edecektir.
Odamızın kurumsal yapısının sağlıklı ve sürdürülebilir gelișiminin 
kaçınılmaz gereği olarak geçen dönem hazırlanan yönergelerimiz 
arasında Mali İșleyiș Yönergesi tüm Oda örgütünün mali görev ve 
sorumlulukları ile, iș ve ișleyișini eșgüdüm içerisinde yürütebilmek 
amacıyla yürürlüğe konulmuștu. Bu yönerge kapsamında; Oda 
Yönetim Kurulu, Șube Yönetim Kurulları, Temsilcilikler ve Mesleki 
Denetim Görevliliklerince yürütülecek mali ișlemlerin, ilgili mev-
zuat, Oda Tüzesi ve Oda Genel Kurulu’nca belirlenecek esaslara 
göre yürütülmesine dair usul, șart ve kurallar bütünü tanımlanmıștı. 
Bu dönem sözkonusu Yönerge, örgüt gereksinimleri doğrultu-
sunda gözden geçirilecek, varsa eksiklikleri giderilecektir. 
Odamız bünyesinde herhangi bir iktisadi ișletme faaliyeti bulun-
mamasından dolayı, TMMOB ve bağlı Odalar sayman ve mali 
müșavirlerinin katılımı ile yapılan toplantılarda yapılan değer-
lendirmeler ve alınan kararlar doğrultusunda, katma değer ve 
kurumlar vergisi mükellefiyetlikleri, vergi dairesine yapılan bașvuru 
sonucunda geçen dönem kaldırılmıștı. Odamızın mali ișleyișini 
kolaylaștıracak, gereksiz kırtasiye yüklerini azaltacak girișimler, 
TMMOB ve bağlı Odaların ortak kararları ve desteği doğrultu-
sunda yapılmaya devam edecektir.
TMMOB Șehir Plancıları Odası 24. Dönem Yönetim Kurulu, yuka-
rıda sıralanan genel ilke ve esaslar doğrultusunda, bu program 
kapsamında, tüm örgütü ve üyeleri ile birlikte üretme yaklașımıyla, 
kendisini așacağı bir dönem, daha yașanabilir bir Türkiye ve dünya 
umuduyla çalıșmalarını kararlılık ve özenle sürdürmeye devam 
edecektir. Bu çalıșmaları gerçekleștirme olanağını sağlayacak 
ve katkılarını esirgemeyecek üyelerimize, bu çalıșmaları birlikte 
gerçekleștireceğimiz tüm șube yöneticilerimize, temsilcilerimize, 
mesleki denetim görevlilerimize ve Odamız çalıșanlarına șimdiden 
teșekkürlerimizi sunarız.

TMMOB Șehir Plancıları Odası Yönetim Kurulu



TMMOBTMMOB

Șehir Plancıları OdasıȘehir Plancıları Odası Haber BülteniHaber Bülteni

A Haber Bülteni  

PETROL PİYASALARI LİSANS 
YÖNETMELİĞİNDE YAPILAN 
DEĞİȘİKLE İLGİLİ GÖRÜȘ BİLDİRDİK

26.07.2006 tarih ve 26240 sayılı Resmi Gazetede yayımlanarak 
yürürlüğe giren Sıvılaștırılmıș Petrol Gazları Piyasası Lisans 
Yönetmeliğinde Değișiklik Yapılmasına Dair Yönetmelik ile, 
16/9/2005 tarihli ve 25938 sayılı Resmî Gazete’de yayımlanan 
Sıvılaștırılmıș Petrol Gazları (LPG) Piyasası Lisans Yönetmeli-
ğinin geçici 1 inci maddesinin ikinci fıkrası değiștirilmiștir. Buna 
göre; “Kanun gereği güvenlik ve lisans gereklerine uygunluğu 
TSE tarafından verilecek belge ile belirlenecek olup da süresi 
içinde Kuruma lisans bașvurusu yapmıș olan otogaz istasyon-
larından, bulundukları mahalde imar planlarının henüz yapı-
lamamıș olması, ya da devam etmekte olan imar çalıșmalarının 
henüz bitirilememiș olmasından dolayı ișyeri açma ve çalıșma 
ruhsatlandırma ișlemleri sonuçlandırılamayan otogaz istas-
yonlarından, imar planlarının tamamlanması ile ișyeri açma 
ve çalıșma ruhsatı alabilecekleri hususu yetkili makamdan 
alacakları yazıyla tespit edilenlere 31/12/2007 tarihine kadar 
geçici faaliyet lisansı verilir. Diğerleri faaliyetten men edilir.” 
hükmü getirilmiș olup, bu hükmün bir dizi sakıncası olacağı 
düșünülmektedir.

1) Anılan değișiklik Anayasa’nın 56. maddesine aykırı unsurlar 
tașımaktadır.

Anayasa’nın “Sağlık Hizmetleri ve Çevrenin Korunması” baș-
lığıyla düzenlenen 56. maddesi șu biçimdedir:

“Herkes, sağlıklı ve dengeli bir çevrede yașama hakkına 
sahiptir.

Çevreyi geliștirmek, çevre sağlığını korumak ve çevre kirlenme-
sini önlemek Devletin ve vatandașların ödevidir.

Devlet, herkesin hayatını, beden ve ruh sağlığı içinde sürdür-
mesini sağlamak; insan ve madde gücünde tasarruf ve verimi 
artırarak, ișbirliğini gerçekleștirmek amacıyla sağlık kuruluș-
larını tek elden planlayıp hizmet vermesini düzenler.”

Anayasa’nın 56. maddesinde ifadesini bulan ve “herkesin 
sağlıklı ve dengeli bir çevrede yașama hakkına sahip oldu-
ğunu” belirten ve “çevrenin geliștirilmesini, çevre sağlığının 
korunmasını ve çevre kirlenmesinin önlenmesini ‘Devletin 
ve vatandașların ödevi’” olarak niteleyen düzenleme, çağdaș 
toplumlarda “sağlıklı bir çevrede yașama hakkı”nın vazgeçil-
mezliğine vurgu yapmaktadır. Böylesi bir anlayıș; aynı zamanda 
bu hakkı zedeleme olasılığı ve tehlikesi bulunan her durumun 
ayrıntılı ve gerekçeli yasal düzenlemelerle ve hassas bir biçimde 
belirlenmesini de gerektirir.

“Çevre hakkı”nı anayasal bir hak olarak tanımlayan ve böy-
lece “uygar bir toplum” gerçekleștirme amacını açığa vuran 
bir hukuki yapıda, bu yönetmelik değișikliği “toplumun çevre 
hakkı”nın korunmasıyla ilgili olarak herhangi bir amaç ve 
kapsam belirlememekle; çevreye zarar verebilecek ve toplum 
sağlığına telafi si olanaksız zararlar verebilecek kaçak tesislerin, 

bilimsel ve teknik gerekçeler olmaksızın, gerekli düzenleyici 
ișlem olan imar planları tamamlanmaksızın 1,5 yıl daha faali-
yetlerini sürdürmelerine izin vermekle, çevre ve toplum sağlığını 
açıkça tehlikeye atan maddeler içermektedir. Bu durum hukuka 
açıkça aykırıdır.

2) Böylesi kaçak lpg istasyonlarının faaliyetlerine herhangi 
bir teknik çalıșma ve düzenleyici ișlem olmaksızın 1,5 yıl 
daha devam edebilmesinin sağlanması gerek insan ve toplum 
sağlığı ve gerekse çevre düzeni açısından geri dönülme imkanı 
olmayacak sonuçlara gebedir. Lpg istasyonları gibi gayri sıhhi 
müesseseler; “meskenlerden ve insanların ikametine mahsus 
diğer yerlerden mutlaka uzakta bulundurulması gereken” 
ișyerleridir. Burada amaç bașlı bașına insan sağlığını ve çevre 
düzenini korumaktır. Özellikle ciddi tehlikeler yaratabilecek 
müesseseler için, bu Yönetmelik değișikliği ile fazladan 1,5 
yıllık süre verilmesi kanaatimizce kamu yararı ilkesiyle bağdaș-
mamaktadır. 1,5 yıllık deneme süresi içinde gerçekleșebilecek 
tehlikeler özellikle böyle müesseseler yönünden ileride hiçbir 
șekilde tazmin ve telafi  edilemeyecek tehlikeleri de içermektedir. 
Kanaatimizce, göz önünde bulundurulması gereken kamu yararı 
kavramı 1,5 yıllık deneme süresi için askıya alınabilecek kadar 
önemsiz bir kavram olmamalıdır. 

Diğer yandan, bu değișikliğe dayanarak insan ve toplum sağlı-
ğına zararlı tesislerin “yasal olarak” faaliyet göstermesine olanak 
sağlanmaktadır. Böylesi bir düzenleme normal bașvuru yolu ile 
ruhsat alamayabilecek birçok tesisisin de faaliyet göstermesinin 
önünü açacak buna ilaveten olası bir faciada sorumluluğu kamu 
idaresinin yüklenmesine de neden olacaktır. Bu nedenle açıkça 
kamu yararına aykırı ve toplumsal sağlık-güvenlik ilkelerine 
aykırı bu Yönetmelik değișikliğinin, iptal edilmesi gerektiği 
düșünülmektedir.

3) Onaylı imar planı bulunmayan bölgelerde yer alan otogaz 
istasyonlarına yetkili makamca ișyeri açma ve çalıșma ruhsatı-
nın verilmesi hususu, öncelikle İmar Kanununa temelde aykırı 
olup, imar planlarının onay merci olan Belediye Meclislerince 
(Belediye ve Mücavir alan sınırları içerisinde Belediye Meclisi, 
dıșında ise İl İdare Kurulları) görüșülüp bir karara varılmamıș bir 
konuda Belediye Bașkanlıkları/Valilikler tarafından doğrudan 
bir izin verilmesi yasaya aykırıdır. Kısaca, Belediye Meclisle-
rinin onay yetkisine sahip olduğu bir konuda onay makamının 
yerine geçecek șekilde bir izin verilmesi yasal olarak mümkün 
değildir. Bu durum, bu zamana kadar yasal izinler olmaksızın 
kaçak bir biçimde kurularak faaliyetine devam eden ve Sıvılaș-
tırılmıș Petrol Gazları (LPG) Piyasası Lisans Yönetmeliğinin 
yürürlüğe girmesinden bu yana gerekli planlama çalıșmalarını 
tamamlayamamıș ve ruhsatlandırılamayacak durumda olan 
istasyonların teknik gerekçeler bir yana bırakılarak idari izinlerle 
faaliyetlerini sürdürebilmelerine olanak sağlayacaktır.

Böylece, fen ve sağlık kuralları ile teknik yeterlilikler göz 
önünde bulundurulmaksızın yer seçmiș olan lpg istasyonları-
nın en azından bir yıl daha faaliyetlerini sürdürebilmelerinin 
önü açılmaktadır. Ayrıca sadece 1,5 yıl ile sınırlı kalınmayarak 
alınmıș idari izinler ile kaçak yapılmıș bu istasyonların meșru-
laștırılması da sağlanacaktır. Kaldı ki, planlama teorisinin ruhu 
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ve mantığı gereği önce yer seçim ve arazi kullanım kararlarının 
teknik ve bilimsel gerekçelerle verilmiș olması gereklidir. Ancak 
bu ve benzeri örneklerde, her tür teknik ve bilimsel dayanaktan 
yoksun olarak yer seçmiș kaçak lpg istasyonlarının bir nevi 
affedilerek “planlara ișlenmesi” gibi tersten bir yol izlettirilmeye 
çalıșılmaktadır. Bu da kamunun planlama yoluyla sağlayacağı 
toplum sağlığı ve güvenliğine yönelik kural ve ilkeleri yok 
saymak ya da kaçak olarak kurulmuș tesislerin insafına bırak-
mak anlamına gelecektir. Bu nedenlerle de anılan Yönetmelik 
değișikliğinin kamu yararına açıkça aykırı olduğu ortadadır.

4) Çevre sağlığı ve güvenliği açısından 2.sınıf gayrisıhhi 
müessese niteliğinde olan bu tür tesislere, șehircilik ilkeleri 
ve planlama esasları açısından bir inceleme-değerlendirme 
yapılmadan ve ilgili mevzuata uygun olarak teknik, kalite ve 
güvenlik önlemlerini içerecek biçimde imar planları düzen-
lenmeden geçici faaliyet lisansı verilmesi İmar Mevzuatında 
öngörülen imar planlama sürecine aykırılık olușturmaktadır. 
İmar Kanunu her tür arazi kullanım kararının bir düzenleyici 
ișlem olarak imar planları marifetiyle verilmesini ve yapılașma 
süreçlerinin de planlama çalıșmaları ardından hayata geçmesini 
öngörmüștür. Bu süreç olmaksızın kamu sağlığını tehdit eder 
nitelikte yer seçmiș bu tip tesislerin çalıșma izinlerinin 1,5 yıl 
daha uzatılması İmar Kanunu’na da açıkça aykırıdır.

Kaldı ki, bu tip tesislerin bilimsel gerekliliklerden yoksun olarak 
yer seçmesinin telafi si olanaksız zararlara yol açtığı, bir çok lpg 
patlaması sonucu bir kez daha ortaya çıkmıștır. Bir planlama 
çalıșmasına konu olmaksızın ya da kontrolsüz yer seçimleri 
sonucu hayat geçmiș lpg istasyonları nedeniyle son birkaç yılda 
meydana gelen bazı faciaları sıralamak gerekirse:

28 Ağustos 2001: İstanbul’da, Kocasinan Merkez Mahalle-
si’ndeki LPG istasyonuna dolum yapmaya gelen tankerden 
gaz sızınca patlama oldu. Bir kiși yaralandı.

5 Temmuz 2003: Ankara’nın İncesu semtindeki bir LPG istas-
yonundaki patlamada altı kiși öldü, 100’den fazla kiși yaralandı. 
Patlama, araç ve konutlarda da büyük hasara neden oldu. LPG 
istasyonu için sağlık koruma bandı bulunmaması nedeniyle 
istasyonla bitișik olarak tesis edilen düğün salonu ve markette 
büyük oranda can ve mal kaybı olmuștur. ASC șirketinin sahibi 
Sedat Çelik ile LPG istasyonu yöneticisi Uğur Aktürk tedbirsizlik 
ve dikkatsizlik sonucu ölüme sebebiyet vermekten dörder yıl 
hapis ve 346 bin YTL para cezasına mahkûm edildi. Dağıtıcı 
fi rma Burak Petrol’ün ortağı Mehmet Sırrı Pirençek de iki yıl 
hapis ve 346 bin YTL para cezasına çarptırıldı. 

8 Eylül 2003: Merzifon-Samsun Karayolu’ nun 1. kilometre-
sinde bulunan benzin istasyonundaki LPG tankında yangın çıktı. 
Tankın patlamasıyla, atık kâğıt ve karton yüklü iki kamyon alev 
aldı. Altı kiși ağır, üç kiși hafi f yaralandı. 

12 Ocak 2005: Antalya Manavgat’ta Club Voyage Otel’de LPG 
tankına gaz dolumu yapılırken patlama meydana geldi, 28 kiși 
yaralandı. 

18 Haziran 2005: İstanbul Kâğıthane’de bir LPG istasyonunda, 
LPG aktarımı sırasında sızan gaz patladı, birçok ev ve ișyeri 
zarar gördü. 

Anılan facialarda da görüleceği üzere kent ve çevre sağlığı 
açısından güvenlik önlemleriyle birlikte inșa edilmesi gereken 
bu tip tesisler, teknik kurallar göz ardı edilerek faaliyet göster-
diklerinde, telafi si olanaksız can ve mal kayıplarını beraberinde 
getirmektedir. 

Bu nedenle böylesi ișletmelerin, tüm yanlıș yer seçimleri, eksik-
likleri ve sorunlarına karșın, 1,5 yıl daha faaliyetlerini sürdü-
rebilmelerine olanak sağlanması bir çok felakete de davetiye 
çıkarmak anlamına gelecektir. İmar Kanunu’na açıkça aykırı 
olarak faaliyet gösteren bu tesislerin çalıșma sürelerini uzatmak, 
İmar Kanunu’na aykırılığı yanında toplum sağlığı ve güvenliğini 
de açıkça tehlikeye atmak anlamını da tașımaktadır.

5) Bir çeșit af niteliğinde süre uzatma yaklașımıyla kaçak ve 
ruhsatsız lpg istasyonlarına faaliyet gösterilmesine izin veril-
mesi, konunun ciddiyetini ve önemini arka plana attığı gibi, kent 
planlama ve șehircilik ilkeleri doğrultusunda mevzuata uygun 
olarak diğer alanlarda faaliyet gösteren ticari ve sınai tesisler 
yönünden anayasal eșitlik ve adalet açısından haksız bir uygula-
mayı gündeme getirmektedir. Bu nedenle de, anılan Yönetmelik 
değișikliği kamu yararına aykırı olarak nitelendirilebilir.

ÇEVRE VE ORMAN BAKANLIĞI, 
KİRLİLİK VE PLANLAMA 
ÇALIȘMALARI ARASINDAKİ İLİȘKİYİ 
SORGULAYAN YAZIMIZA YANIT VERDİ

Bu yılın Mart ve Nisan aylarında kamuoyunun gündemine Tuzla-
Orhaniye bölgesindeki variller ile giren katı atıklar ve çevreye 
etkileri ile ilgili olarak Odamızca, Çevre ve Orman Bakanlığına 
bir yazı yazılmıștı. Çevre kirliliğinin yerleșme ve kentleșme poli-
tikaları bağlamında yorumlanması anlamında önem tașıdığını 
düșündüğümüz 24.04.2006 tarihli yazımıza, Çevre ve Orman 
Bakanlığı’nın 28.08.2006 tarih ve B.18.0.ÇED.05.01-250.10-
2019-7004/41621 sayılı yazısı ile yanıt verilmiștir. 

Öncelikle güncel ve çevre sağlığını yakından ilgilendiren bir 
konuya ilișkin Odamızca kamu bilinci öngörüsünde hazırlana-
rak Bakanlığa iletilen yazı ile ilgili Bakanlık cevabi yazısının, 
yaklașık 130 gün sonra Odamıza ulașması düșündürücüdür.

Bundan önceki bültenlerde yazımıza yanıt gelmediğini üyeleri-
mizle paylașmıștık. Bakanlığın yazımız için gönderdiği yanıtı 
da aynı bilinç ve sorumluluk içerisinde bültende duyurmayı 
yerinde bulduk. Odamızca anılan yazımızla Bakanlığa 7 temel 
soru iletilmiști. Bu sorular ve verilen yanıtlar incelendiğinde, 
elde edilen sonuçlar așağıdadır.

1. soruda Bakanlığa, “Bakanlık tarafından sürdürülen 
1/100.000 ölçekli Çevre Düzeni Planı çalıșmalarına atıfla, 
özellikle sanayi tesislerinin yoğunlaștığı İllerde bu tür teh-
likeli atıklarla ilgili problemlerin yoğunlaștığı göz önüne 
alınırsa, planların ihale hazırlık çalıșmalarında ve plan 
sonrası uygulamalarda Bakanlığınızca uygulamalara esas 
olmak üzere ne tür plan kararları ve tedbirler alınmakta 
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olduğu” sorulmuștu. Bakanlıkça yapılan değerlendirmede, 
konunun ihale dokümanlarına kapsamlı olarak yansıtıldı-
ğından bahsedilmekle birlikte, pratikte ne tür plan karar-
ları ve tedbirlerinin getirildiği belirtilmemiștir. Odamız, 
Çevre ve Orman Bakanlığının planlama konusunda yeterli 
teknik bilinç ve kararlılıkta olduğunu öngörmekle beraber, 
gelen cevabi yazıda belirtilmeyen önlem ve düzenlemeler, 
Bakanlığın doğa ve çevrenin korunmasına ilișkin önlemler 
almak anlamındaki en temel sorumluluğuna ilișkin bir dizi 
șüphenin olușmasına neden olmuștur. Bu nedenle, Bakan-
lıkça ihale edilen 1/100.000 ölçekli çevre düzeni planla-
rının, Bakanlığın kuruluș kanununda belirlenen amaçlara 
ulașılabilmesi anlamında daha kapsamlı bir hazırlık, daha 
derinlemesine bir çaba ve olası tehlikeleri gidermeye yönelik 
kalıcı ve kararlı plan hüküm ve kararları ile geliștirilmeye 
ihtiyaç duyduğu söylenebilir. Bu sürecin ve ürünlerinin bu 
gerekçelerle sorgulanmasında da büyük bir kamu yararı 
olduğu ifade edilebilir. 

2. soruda, “il ya da havza ölçeğinde sürdürülen planlama 
çalıșmalarında, Bakanlığın farklı genel müdürlüklerinin 
çalıșma alanları olan çevresel kirlilik-yönetimi ve planlama 
konuları arasında nasıl bir eșgüdüm sağlandığı, Kirliliğe 
ilișkin bilgi, analiz ve bulguların planlara nasıl yansıdığı ve 
buna dair örnekler” hakkında bilgi istenmiștir. Bu soruya 
verilen cevapta, “…Bakanlığımız planlama çalıșmaları 
arasında henüz sonuçlanan bir çalıșma olmadığından 
bu konuda örnek verilmediği”nin ifade edilmesi ilginçtir. 
Bakanlığın bu konudaki tutumunun plan kararlarına ve 
tedbirlerine nasıl bir öngörü ile yansıyacağına ve ilișkin 
ipuçlarının verilmesi, çevre yönetimi ve korunması siyasala-
rının geliștirilmesi anlamında Bakanlığın öncü-yönlendirici 
rolü yadsınamaz. Bu rolün gereklerinin yerine getirileceği 
planlama çalıșmalarının bulunmaması kadar, bu yönde bir 
vizyon ortaya koyulmaması da düșündürücüdür. Dolayı-
sıyla kirliliğe ilișkin bilgi, analiz ve bulguların ne tür plan 
kararlarına ve tedbirlerine yansıtıldığı ortaya koyulmadan, 
Bakanlığın kuruluș kanunundan kaynaklı olarak sürdürdü-
ğünü ifade ettiği planlama çalıșmalarının çevresel ve doğal 
değerleri ne derece koruyacağı konusunda da derin endișeler 
olușacaktır.

3. soruda, “Türkiye’de kaçak olarak ve yasal zorunluluk-
lar hiçe sayılarak atık bırakılan alıcı ortamlardan İstanbul 
Tuzla dıșında potansiyel alanlar bulunduğuna ilișkin elinizde 
herhangi bir bulgu, duyum veya ihbar var mıdır? Var ise 
çevre sağlığı açısından ne tür tedbirler alınmaktadır?” diye 
sorulmaktadır. Bakanlığın verdiği cevapta sadece herhangi 
bir bulgu ve ihbarın olmadığından bahsedilmektedir. Yani 
Bakanlığın bu derece önemli bir tecrübenin bile ardından 
İzleme ve Değerlendirme mekanizmasının olmadığı açık 
olarak ortaya çıkmaktadır. Bakanlığın ulașmayan ihbarlar-
dan önce, önleyici politika ve uygulamalara yönelmesi en 
temel gereklilik olarak görünmektedir. Bu gereklilik de, 
çevre kirliliği ve korunması konusunda yeterli analiz ve 
bulguları içererek buna göre çözümler üreten planlama çalıș-
maları ile yerine getirilebilir. Bu durumun, tehlikeli atıkların 

kontrolü, depolanması, bertarafı ve yasadıșı gömülmesinin 
önlenmesi anlamındaki eksiklikleri ortaya koyan çarpıcı bir 
gösterge olduğu düșünülmektedir.

4. soruda, “Tehlikeli Atıkların Kontrolü Yönetmeliğine göre, 
tehlikeli atıkların beyanı, toplanması, tașınması ve bertarafı 
bir dizi teknik süreci zorunlu kılmasına rağmen Bakanlığınız 
merkez ve tașra teșkilatları bilgisi ve ilgisi dıșında kaçak 
olarak araziye gömülen varillerin ortaya çıkıșı nasıl izah 
edilebilir? Bu sorunun giderilmesi anlamında mevzuatta 
eksik olan ve alınabilecek önlemler neler olabilir?” soru-
larına yanıt aranmıștır. Bakanlığın verdiği cevapta açıkça 
görüleceği üzere herhangi bir Denetleme Mekanizmasının 
da olmadığı ortaya çıkmaktadır. Bu sorunun ortaya çıkıșına 
ilișkin etmenler çözümlenmediği gibi, sorunun çözümüne 
ilișkin önlem ve düzenlemeler de anılan yazı ile açıkça 
ortaya koyulamamıștır.

5. soruda, “Türkiye genelinde tehlikeli atıkların bertarafı 
konusunda lisanslı olan tek bir bertaraf tesisi bulunmaktadır 
(İzaydaș). Bu tesis dıșında sanayicinin ilgili yönetmeliklere 
göre tehlikeli atıklarını bertaraf etmesini sağlamaya yönelik 
bölgesel anlamda planlama çalıșmalarınız veya tesis öne-
rileriniz var mıdır?” denilmiștir. Bakanlığın bu konudaki 
çalıșmalarını açıkladığı yanıtları, diğer tüm yanıtları yanında 
oldukça tatmin edici görünmektedir.

6. soruda, “Bakanlıkça, ülke genelinde sanayi tesislerinin 
atık envanterleri çıkarılıp çıkarılmadığı, bu konuda odalar, 
üniversiteler ve diğer paydașlarla birlikte herhangi bir 
çalıșma yürütülüp yürütülmediği” sorularına yanıt aran-
mıștır. Verilen yanıtta, Bakanlığın bir envanter çalıșması 
içinde olduğundan bahsedilmekle birlikte tamamlanan bir 
çalıșmanın halen olmaması Bakanlığın çevre ve kirliliğe 
verdiği önemi açıkça ortaya koyması ve geçen yıllarda 
bu konudaki görevini yerine getirișinin değerlendirilmesi 
açısından çarpıcıdır.

7. soruda, “Çevre Kanununun meclis gündeminde olduğu bir 
süreç içinde bu kanun taslağında ne gibi zorlayıcı ve yaptı-
rımcı tedbirler alınmıștır?” sorusuyla yazımız tarihi itibariyle 
taslak halinde olan ancak daha sonra yasalașan Çevre Kanu-
nu’na ilișkin açılımlar öğrenilmeye çalıșılmıștır. Bakanlığın 
yanıtında yasalașan Çevre Kanunu’nda geliștirilen önlem ve 
düzenlemeler ile yaptırımlar sıralanmaktadır. Ancak, kulla-
nan-öder, kirleten-öder biçimindeki yaklașımların çevrenin 
korunması anlamında tek bașına yeterli olmadığı dünyanın 
yașadığı deneyimlerle sabittir. Bazı değerlerin kirletilmemesi 
ya da kullanılmaması gerektiği ortadadır. Bu değer ve kay-
nakların kullanılmasını ya da kirletilmesini önleyecek kalıcı 
önlemelerin ağır yaptırımların hayata geçirilmesi, yerküre 
için kaçınılmaz bir öneme sahiptir. Tüm kaynakları ekonomik 
değeri ile yorumlayan yaklașım, elden çıkması halinde geri 
kazanılamayacak, paha biçilemeyecek, doğal ve çevresel 
değerleri de rant değeri ve ekonomik getirisi ile ölçmeye 
çalıșmaktadır. Oysa gelecek nesillere borçlu olduğumuz bu 
değerlerin korunmasını, yitirilmemesini, kirletilmemesini 
sağlamak anlamında bașta kamu otoriteleri olmak üzere 
tüm yurttașlara büyük görevler düștüğü bilinmelidir.
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Cevabi yazının incelenmesinden, Bakanlıkça sadece 5.ve 7. 
sorulara ilișkin olarak yeterli sayılabilecek düzeyde değerlen-
dirmeler yapıldığı görülmektedir. Diğer sorularla ilgili olarak 
genel anlamda yüzeysel ve bilinen hususların dile getirilmesi 
nedeniyle Odamızın ve Kamuoyunun konuyla ilgili olarak yete-
rince bilgilendirilmediği anlașılmaktadır. Tüm bunlar, Bakan-
lığın güncel sorunlara ilișkin politika ve stratejileri belirleyip 
yönlendirecek öngörü ve denetim mekanizmaları hakkında çok 
derin endișeler yaratmaktadır. 

Sonuç olarak, Odamızca, çevre kirliliği, çevresel ve doğal 
değerlerin korunması ile planlama çalıșmaları arasındaki ilișkiyi 
sorgulayan yazımıza, Bakanlıkça tatmin edici yanıtlar verildi-
ğini söyleyebilmek olanaklı görünmemektedir. Bakanlığın farklı 
genel müdürlükleri aracılığıyla sürdürdüğü çevre koruma ve 
planlama faaliyetlerinin, bir girdi-çıktı ve neden-sonuç ilișkisi 
içinde birbiriyle ilișkili olduğu açıkça ortada olduğu halde, bu 
ilișkinin gerektirdiği birlikteliğin yerine getirildiği ve bu doğ-
rultudaki çözümlerin üretildiğini söylemek çok güçtür. 

Odamızın Çevre ve Orman Bakanlığından kamuoyunun bil-
gisine sunmak üzere, çevre kirliliği ile yerleșme-kentleșme 
politikaları bağlamında talep ettiği soru/cevaplı bilgilerin bir 
çoğunda bu kopukluk okunmakta, uygulamalar da, söz konusu 
eșgüdüm eksikliğini çarpıcı șekilde ortaya koymaktadır. Bakan-
lığın sürdürdüğü ve büyük önem tașıyan 1/100.000 ölçekli 
planlama çalıșmalarında, çevrenin korunması ve kirliliğinin 
önlenmesine ilișkin analiz ve bulguların yeterince araștırılıp, 
buna göre yerleșme siyasalarının ve plan kararlarının olușturul-
duğunu söylemek olanaklı olamamaktadır. Bu nedenle, sadece 
üst ölçekli planları ihale edip onaylayarak çevre sorunlarının 
çözüleceğini beklemek de doğru bir yaklașım olmayacaktır. 
Kentlerimizin son dönemde karșılaștığı sorunlardan olan ve 
yașadığımız gelișmelerden, önümüzdeki süreçlerde de en 
büyük sorunlardan biri olmaya aday, “çevre sağlığı ve kirliliği” 
konusunda, planlama çalıșmalarının çok büyük bir önem tașıdığı 
bilinmelidir. Ne yazık ki, Çevre ve Orman Bakanlığı bir yandan 
üst ölçekli planlar ihale edip, onaylarken, bu planlar içerisine 
kirliliğe ilișkin envanter ve bulguları yeterince koyamamakta, 
çevrenin ve doğal kaynakların korunacağı bir yerleșme siyasası 
olușturamamaktadır. Birbirinden kopuk ve eșgüdümden uzak 
olarak sürdürüldüğü görülen çevre koruma ve planlama çalıșma-
larının, bu ișleyișle sağlıklı bir yerleșim sistemi olușturacağını 
da, çevresel değerlerin korunmasını ve kirliliğin önlenmesini 
sağlayacağını da söylemek olanaklı görünmemektedir.

Yukarıdaki sorular ve sorunlar bağlamında çözüm anlayıșının 
planlama odaklı olmasının kaçınılmaz bir gereklilik olduğun-
dan hareketle, bu konulardaki her tür düzenleme ve uygulama 
süreçlerine Odamızın katkı koymaya hazır olduğunu bir kez 
daha vurgulamak isteriz.

Çevre ve Orman Bakanlığını, sorumluluğunda bulunan çevre 
kirliliğinin önlenmesi ve yerleșme siyasalarının çevre duyarlı 
olarak belirlenmesi konularında daha duyarlı davranmaya ve 
sürdürdüğü planlama çalıșmalarını bu çerçevede gözden geçirme 
konusunda göreve çağırıyoruz.

DEPREMİN 7. YILINDA 
GERÇEKLEȘTİRİLEN RADYO-TV 
PROGRAMLARINA KATILDIK
17 Ağustos depreminin 7. yılı nedeniyle düzenlenen anma top-
lantıları ve geçen süreci değerlendirme amaçlı etkinlikler içinde 
Odamız da yaptığı basın açıklaması çerçevesinde önemli ölçüde 
yer buldu. Odamızın basın açıklamasına yer veren yazılı basın 
organları yanısıra, bazı radyo ve televizyonlar da, depremin 7. 
yılı vesilesiyle yaptıkları yayınlara Odamızı konuk ettiler.

17 Ağustos 2006 günü TRT-1 Radyosunca “konușa konușa” 
programında, 7 yıl boyunca yapılamayanlar ile deprem konusu 
ișlendi. Programa Hacettepe Üniversitesi Mühendislik Fakül-
tesi Jeoloji Mühendisliği Bölümü öğretim üyelerinden Prof. Dr. 
Erçin Kasapoğlu ve TMMOB İnșaat Mühendisleri Odası Genel 
Bașkanı Taner Yüzgeç’in yanısıra Odamız Genel Bașkanı Buğra 
Gökçe katıldı. Deprem sonrası geçen 7 yılın kapsamlı bir șekilde 
değerlendirildiği programda, depremin öncesi, sırası ve sonra-
sında yapılabilecek çalıșmaların üzerinde duruldu, hataların altı 
çizildi, olası çözüm önerileri tartıșıldı.

Aynı gün Skytürk televizyonunca yayınlanan haber saati 
programı içinde de deprem konusu tartıșıldı. Programa 
Kocaeli Büyükșehir ve Avcılar Belediye Bașkanları yanısıra 
Bayındırlık Bakanlığı Müsteșarı Sabri Erbakan, Yıldız Teknik 
Üniversitesi öğretim üyesi Prof. Dr. Șükrü Ersoy ve Odamız 
Genel Bașkanı Buğra Gökçe telefon bağlantıları ile katıldılar. 
Odamız bașkanınca planlama vurgusu üzerinden bir açıklama 
yapılan bu programda da, depremin 7. yılında yapılamayanlar 
ortaya koyulmaya çalıșıldı.

Büyük 17 Ağustos depreminin 7. yılı münasebetiyle Kanal b tele-
vizyonunca yayınlanan “17 Ağustos özel” programı içerisinde de 
depremle ilgili beklenti ve süreçler, konunun uzmanları ile yapılan 
söyleși ve röportajlar eșliğinde açıklığa kavușturulmaya çalıșıldı. 
Kocaeli, Adapazarı, Avcılar, Düzce Belediye Bașkanları, Deprem 
Konseyi Bașkan yardımcısı ve ilgili Bakanlık yetkilileri ile yapı-
lan söyleșiler yanısıra Odamız Genel Bașkanı Buğra Gökçe ile 
yapılan söyleșiye de geniș ölçüde yer verilen programda, deprem 
olgusu tüm boyutlarıyla ele alındı.

Tüm programlarda Odamız bașkanınca basın açıklamamız çer-
çevesinde, unutulan ya da gözardı edilen planlama çalıșmalarına 
ve ısrarla sürdürülen sistematik yanlıșlıklara değinildi. Depremde 
niye büyük bir hasar gördük sorusunun arkasındaki anlayıș yan-
lıșlıklarını teșhis ederek çözüme ilișkin açılımları vurgulayan 
Odamız Bașkanı, rant odaklı politikalar ve plansızlık üzerinde 
durdu. Sadece sağlam zemin ve iyi yapı yaklașımı ile deprem 
için kalıcı çözüm önerileri gerçekleștirilemeyeceğini “kentleșme-
yerleșme politikaları” belirlenmesi, “bölge planlama” süreçlerinin 
ișletilmesi suretiyle ülke mekanında dengeli, sağlıklı ve sürekli 
bir gelișim sağlanabileceğinin altını çizen Gökçe, afete yönelik 
risk havuzları için “sakınım planlaması” yaklașımı bağlamında 
planlama süreçlerinin ișletilmesi gerekliliğini, yeni uygulama 
araçlarının geliștirilmesinin önemini ve tüm bunlar için Bakanlık 
tozlu raflarında bekleyen İmar ve Șehirleșme Yasa Tasarısının 
yasalaștırılması isteğini dile getirdi.
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17 AĞUSTOS BASIN AÇIKLAMASI

SORUNLARIN DOĞRU TEȘHİSİ + PLANLAMA = 
MİNİMUM DEPREM ZARARI

Hafızalarımızdaki can yakıcılığını halen koruyan 17 Ağustos 1999 tari-
hinden sonra toplumsal ve siyasal hatalarımızın hızla düzeltileceğini 
sanmıștık. Her yıl 17 ağustos tarihini de, bu beklentilerle, bir dizi 
hatırlama, bilinçlenme, ders çıkarma ve eksikleri görerek yeniden ișe 
koyulma umuduyla açıklamalara, etkinliklere konu ettik. Ancak, üzü-
lerek görüyoruz ki, ülkemizde uygulama ve uygulayıcıların her zaman 
olduğundan daha hızlı bir biçimde bilim alanından koptuğu, bilimsel 
ve teknik doğruların siyasi tercihler yanında sürekli gözardı edildiği 
bir süreç kendini daha vahim biçimde hissettirdiği bu konjonktür, 
hatalardan gereğince ders almadığımızı ortaya koyuyor.

Geçtiğimiz 7 yılda afetlere hazırlık anlamında yapılan, yasa, yönet-
sel ve finansal çalıșmaların bazı önemli katkılarından bahsedilebilir. 
Ancak, bilimsel ve mesleki anlamda Șura’larda, raporlarda, etkinlik-
lerde tespit edilenlerin bir çoğunun hayata geçișinde büyük güçlükler, 
açmazlar yașanırken, bir dizi uygulamadan vazgeçilmiyor, ısrarlı ve 
sistematik yanlıșlıkların(!) sürdürülüyor olması, hem hatalardan ders 
çıkarmadaki hem de bilimsel ve teknik doğruları hayata aktarmadaki 
bașarısızlığımızı açıkça gözler önüne seriyor.

• Büyük Depremin Yıkıcı Etkisini Arttıran Yanlıșlarımız 
Nelerdi? 

Kısmen İstanbul’u kapsayan, Gebze, İzmit, Yalova, Adapazarı, 
Düzce yerleșmeler bölgesinde yașadığımız acı deneyim, kentleșme 
politikalarımızın eksikliklerine ve yanlıșlıklarına ișaret ediyordu. Bu 
metropoliten alan, ülke ekonomisi içinde sanayi üretiminin yarı-
sından fazlasını sağlayan, așırı nüfus baskısı altında, karayolları 
boyunca sanayi alanları ve bunlarla birlikte kontrolsüzce büyüyen 
konut alanlarından ibaret bir yerleșme dokusuna sahipti. Bu doku, 
“imarcılık” dıșında belirli bir planlama yöntemimiz ve yer seçimleri 
konusunda tutarlı kamu politikalarımız bulunmaması nedeniyle, 
piyasa dengelerinin sürüklediği biçimde, yap-satçı müteahhit eliyle, 
hızla, plansızca ve pervasızca gelișmiști. Bu bölgedeki yoğunlașma, 
bir ülkesel ve “bölgesel planlama” anlayıșı ile ülkenin görece daha 
az gelișmiș bölgelerine yönlendirilmediği için de, süreç içinde 
çok önemli sorunlar ortaya çıktı. Bu yanlıș ve plansız seçim, bir 
yandan bölgelerarası gelișmișlik düzeyindeki uçurumları hazırladı, 
bir yandan kendi içinde kontrolsüz ve așırı yoğunlașan afet riskine 
açık, Tekirdağ’dan Bolu’ya kadar uzanan “risk havuzu” niteliğin-
deki İstanbul odaklı bir gelișme kutbunu yarattı, diğer yandan da 
“azman bir sanayi kenti” olarak büyüyen İstanbul kentini, çözülmesi 
güç kentsel sorunlarla baș bașa bıraktı.

Bu noktada, geçmiș yıllarda yapılan ancak uygulanmayan, yürürlük-
teki imar mevzuatında yapılması zorunlu olarak tanımlanan ancak 
yapılmasından ısrarla kaçınılan, üst düzey bölge planlarına ihtiyacın 
her zamankinden daha fazla olduğu ortaya çıkıyor. Kalkınma plan-
larına uygun ulusal mekansal planlar ve bölge planları ile alt bölge 
veya yerleșme ana planlarının stratejik planlama yaklașımı ile ele 
alınması kaçınılmaz bir gereklilik olarak ortada duruyor.

Öte taraftan, ülkemiz, bir “yerleșme ve kentleșme politikası”ndan 
yoksun rant temelli yer seçimleri, kontrolsüz ikinci konut bölgeleri, 
büyük sermayeye yapılan tahsisler, göz yumulan, affedilen kaçak 

yapılar ve estetik değerlerden, kentlilik bilincinden yoksun yapı-
lașma eğilimleri sayesinde, dünya kültür ve tabiat mirasının önemli 
parçaları olan eșsiz değerleri tüketme konusunda da, kara listelerin 
üst sıralarına tırmandı.

Ayrıca, af yasaları ve bilinçli yaratılan rant beklentisi, bugün veri-
len konuta razı olmayarak canı pahasına afete maruz bölgede 
oturmakta ısrar eden bir vatandaș profili olușturdu. Yasadıșı 
yapılașmanın “af” ile teșvik edilerek, yeni kaçak yapıların ve afete 
maruz yerleșim alanlarının “kamu eliyle” yaratıldığı anlașıldı. Ayrıca, 
hazine arazilerinin ișgalcilerine satılması ile kamuya kaynak yara-
tılamayacağı gibi okul, yol, sağlık, yeșil alan vb sosyal donatıların 
yapılabilmesi için ișgalcilerden satın alınması yoluyla kamuya ek 
yük getirileceği de, Alibeyköy’de yașanan sel felaketi ve benzeri 
örneklerde ortaya çıktı.

• Bir Çok Yasa Hızla Yenilenirken, İmar ve Șehircilik Yasası 
Yine Bașka Bahara Bırakıldı.

Geçmiște olduğu gibi bugün de bunca yașanan acı ve deneyim-
den sonra afetlere hala, günlük, küçük, parçacı düzenlemeler 
noktasından ve bunları yalnızca bazı yasal ve kurumsal müda-
haleler boyutuna indirgeyen bir gözlükle bakılmakta olduğunu 
söyleyebiliriz. Kent mekanına rant elde etmenin bir aracı olarak 
yaklașılması, piyasanın kısa vadeli özel çıkarlarına hizmet edecek 
bir kentleșme modeli uygulanması, kamu arazilerinin ve genel 
hizmet alanlarının elden çıkarılması, afet açısından riskli yerleș-
melerin olușmasını destekliyor. Doğal ve kültürel miras önemli 
ölçüde kaybediliyor, değerli tarım alanları, orman, su havzaları, sel 
yatakları, dolgu ve kıyı alanları, jeolojik sakıncalı alanlar yapılașma 
baskısı altında kalıyor, eșsizlikleri ile literatürlere giren doğa harikası 
koylar, niteliksiz, fütursuz, yoğun yapılașmalarıyla da uluslararası 
yayın ve raporlara konu oluyor. Toplumun yararına hizmet eden, 
bölgesel gelișmelerin dengeli gerçekleșmesini sağlayan, yașam 
kalitesini arttıran, korunması gerekli alanları bu yönden güvence 
altına alan kararlar getiren, afet zararlarını azaltan, uzun vadeli 
kalıcı çözümler barındıran fiziksel planlamaya gerekli önem veril-
miyor, planlama açıkça reddediliyor ya da kirli rant emellerine 
alet edilmeye çalıșılıyor. Sağlıksız, niteliksiz ve güvenliksiz yapılara 
yönelik imar aflarından vazgeçilmiyor, ıslah imar planları ile olușan 
çevrelerin, ranta yönelik, niteliksiz yoğun yapılașmaya yol açılmaya 
devam ediliyor. 

Ülkenin yapı stoğu ve bu yapıların yapılabilme koșullarını belirleyen 
İmar Mevzuatının durumu, Konya Zümrüt apartmanı örneğinde 
açıkça okundu. Yapılașmayı belirleyen ölçütler, planlamadan, yapı 
denetimine, afet yönetiminden, kurumsal, finansal boyutlara ilișkin 
bütünlüklü ve toplumsal içerikli açılımlardan yoksunken, sağlıklı ve 
güvenli çevrelerde yașadığımızı söyleyebilmek olanaklı görünme-
mekte. Bu kapsamda, kent ve kamu yönetimine ilișkin süreçlerin 
de, bu tür açılım ve uygulamalara olanak verecek biçimde, dene-
tim, katılım mekanizmalarını tanımlayabilecek derinlik ve içerikte 
kurgulanması vazgeçilmez bir önem tașımakta. Kentlerimizde 
kümelenen afet risk ve sorunlarının çözümünde temel gereklilikler 
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olarak ortaya çıkan bu tür yenilik ve araçlara atıfta bulunmayan ve 
açmazları her fırsatta vurgulanan mevcut kent yönetimi ve plansızlık 
süreci üzerinden kentleri ve özellikle afete yönelik sorunların en 
vahim boyutlarıyla yașandığı büyükkentleri biçimlendirecek parçacı 
düzenlemeler olarak yasalașan veya yürürlüğe giren Büyükșehir, 
Belediye, İl Özel İdaresi ve Kamu Yönetimi Yasaları ile, ne yerel 
yönetim ne de imar mevzuatı reformu olușturulamıyor. Jet hızıyla 
geçen yasalar, yeni sorun alanları yaratırken, yukarıda vurgulanan 
gereklilikleri özümseyerek çözümlemeyebilecek ve bütünlüklü 
çözümlere açılım sağlayacak “İmar ve Șehirleșme Yasa Tasarısı” 
ise tozlu raflara terk ediliyor.

• Depremi Sadece Sağlam Zemin Penceresinden Bakarak 
Tartıștık, Oysa Planlama Hep Vardı Ancak Hiç Bu Kadar 
Görmezden Gelinmemiști…

Odamız yıllardır ülke mekanını biçimlendiren bu sorun ve yanlıșlık-
ları ortaya koyarken, hep bu yaklașımın altında yatan bakıș açısını 
deșifre etmeye çalıștı. Kent topraklarına rant gözüyle bakan ve 
dolar yeșili algılayan bir yaklașımın, kamu yararının gerektirdiği, 
bilimin ortaya koydu bazı radikal önlemleri hayata geçirmekte 
bașarılı olmasının olanaklı olmadığının altını çizdi. Sorunun çözümü 
için öncelikle doğru teșhis gerektiğini vurguladı. Bu teșhisin oda-
ğına da; afetleri ve özellikle depremi sadece yapı bazında 
güçlendirme ve zemin özellikleri açısından uygun yerleri seçme 
olarak algılamanın yetersizlikleri ile, sadece yasal düzenlemeler 
gerçekleștirip bunun hayata geçișindeki sorunları izlememenin 
yarattığı eksiklikleri koydu. 

Afetlerin, yalnızca yer seçimi ve sağlıklı yapı yapma boyutlarına 
indirgenemeyecek kadar çok boyutlu ve kapsamlı olduğu gör-
mezden gelinerek, kentlerimize yönelik risk ve açmazların çözüme 
kavușturulması olanaklı değil. Bu anlamda afet riski yüksek alanlarda 
yürütülecek çalıșmaların da, bazı yenilik ve gereklilikler üzerine 
biçimlendirilmesi gerekli. Kente yönelik bütüncül bir risk analizi-
mikrobölgeleme ve tüm bunların üzerinden hazırlanması gereken 
“Sakınım Planları” sonucunda elde edilecek “Stratejik Planlar” ile 
yapılașma süreçlerinin kurgulanması, bu gerekliliklerin temel ifadesi 
olarak ortaya koyulabilir. Böylesi bir yaklașım yerine, yalnızca zemin 
özellikleri açısından uygun yer seçimleri yapılması ya da dayanım 
gücü yüksek yapılar inșa edilmesinin tek bașına deprem-afet 
sorununu çözümleyemeyeceği görülmelidir.

Ülkemizdeki planlama ve yapılașma süreçlerinde köklü ve yașamsal 
bir yenilik tanımlayacak böylesi bir yaklașımda; yerbilimsel veriler, 
geçmiș hasar bilgileri ve kentsel risk analizleri sakınım planının 
girdilerini, sektörel kararlar, stratejik planlar, eylem planları ve 
özel önlemler gerektiren bölgelemeler ise sakınım planının çık-
tılarını olușturmalı. Böylece, kent parçalarının “tasfiye-yenileme-
sağlıklılaștırma ve dönüșüm”üne yönelik kararlar da, kent bütünü 
içerisinde “bölgelenerek” verilebilecek ve sadece sorunlu-riskli 
kentsel yerleșik alanlara ilișkin değil, yeni yapılașacak alanlar için 
de çözüm açılımları geliștirilebilecektir. 

Afet zararlarını azaltan ve kentsel riskleri denetim altına alan 
çözümlerin olușturulabilmesi; yeni bir planlama sistematiği ve 
yaklașımını tarif eden “yasal düzenlemeleri”, bu düzenlemeleri çok 
bașlı bir yapıdan uzak, șeffaflık ve hesap verebilme sorumluluğu 
içerisinde, eșgüdüm-denetim-katılım mekanizmalarıyla uygulayabi-
lecek bir “kurumsallașmayı” ve tüm bu karar ve uygulamaları hayata 
geçirebilecek “finansal dayanakları” kaçınılmaz kılmakta. Finansal 
kaynaklar öncelikle, etkin șekilde afet zararlarını azaltma hedefine 

yönelik plan, proje, program hazırlığı ve uygulamalarına aktarılmalı. 
“Kamulaștırma”, “Takas”, “İmar Haklarının Aktarımı”, “Toplulaștırma, 
Arsa-Arazi Düzenlemesi” vb uygulama araçlarının kullanılması 
yönünde yasal düzenlemeler de gecikmeksizin yapılmalı. 

• Deprem Sonrası Yapılan Değerli Analiz ve Raporlar da 
Makro ve Mikro Ölçekli Planlama Çalıșmalarıyla Hayata 
Geçemedi

Deprem-afet beklentileri ile en çok gündeme gelen büyükkent-
lerimizin bașında gelen İstanbul için Doğu Marmara depreminin 
ardından bir çok önemli araștırma gerçekleștirildi. Japon Uluslara-
rası İșbirliği Ajansı Raporundan, Ulusal Deprem Konseyi Raporuna, 
İzmir İktisat Kongresi Afet Yönetimi Çalıșma Grubu Raporundan, 
İstanbul Deprem Master Planına kadar bir çok önemli ve değerli 
çalıșmalar yapılmasına karșın, risk analizi, sakınım planı olarak nite-
lenebilecek bu çalıșmalar, bir üst ölçek strateji planı kapsamında 
İstanbul kent bütünü için olușturulması gereken plan-uygulama 
kararlarının geliștirilmesine yönlendirilemedi, plan kararları üzerin-
den kentte geliștirilecek tahliye, iyileștirme ve “Kentsel Dönüșüm 
Projeleri-Eylem Alanları”na yönelik bütüncül, sistematik ve kararlı bir 
uygulamaya geçilemedi. Diğer yandan yapılmıș olumlu ve değerli 
çalıșmalar yanı sıra, yapılamamıș bir çok düzenleme olduğu gerçeği 
ise adeta kamuoyundan gizleniyor. 

Kısacası depremden bu yana geçen 7 yılda yapılabilen bazı değerli 
çalıșmalara, katkılara rağmen sürdürülen ve kent topraklarına dolar 
yeșili bakan bir anlayıșın yansıması olarak yorumlanabilecek ısrarlı 
yanlıșlar olduğu ortada. Sorunu doğru teșhis edemediğimiz ya 
da bazı sorunları görmezden geldiğimiz durumlar yanında, bu 
“rant odaklı anlayıș”a feda ettiğimiz, hayata geçemeyen gerçek 
çözüm önerileri de ortada duruyor. Depremi-afetleri böylesi bir 
“planlama” sorunu olarak ele alamadığımız ve teșhisleri doğru 
koyamadığımız sürece, bu çözüm önerilerinin hayata geçmesi de 
olanaklı görünmüyor.

Oysa, yukarıda vurgulanan açılım, yenilik ve değișimler yapılmak-
sızın gerçekleștirilecek düzenleme ve çözüm arayıșlarının, parçacı 
bir yapı içerisinde kalıcı çözümler üretmek bir yana yeni sorun ve 
açmazlar tanımladığı artık anlașılmalı, felaketler sonrası hasar ve 
kayıpları en aza indirgeyecek afet öncesi çalıșmaların yașamsal 
bir önemi olduğu ve bu yașamsal önlemlerin alınması anlamında 
gecikilen her günün telafisinin olanaksızlığı görülmeli ve tüm bu 
süreçleri biçimlendirecek temel açılımın sosyal, ekonomik, kültü-
rel, yasal ve kurumsal boyutları bir arada çözümleyebilecek bir 
“planlama” yaklașımından geçtiği bilinmelidir.

Bundan sonraki 17 Ağustoslar, afetlerin öncesi, sırası ve sonrasında 
yaptığımız yanlıșlar ve afete yol açtığı açıkça ortada olduğu halde 
vazgeçmediğimiz rant odaklı politikaların zararlarının görülmesi ve 
bu hataların telafi edilmesi halinde anlam kazanabilecek. 

Depremi öncesi, sırası ve sonrasında yapılacaklar ile bir planlama 
sorunu olarak algılamadığımız, kentlerimizi ve insanımızı ısrarla 
sürdürdüğümüz rant odaklı politikalara feda ettiğimiz, kafalarımızı 
kumdan çıkarmadığımız sürece, afetlerin yıkıcı etkisi her seferinde 
yüreğimizi kavurmaya devam edecek.

Bilime, uzmanlığa, mesleğimize, ülkemize ve ulusumuza olan görev 
ve saygımız gereği, ısrarla tekrarlanan yanlıșlardan vazgeçilmesi, 
ders alınması umuduyla kamuoyuna duyururuz.

Saygılarımızla…

TMMOB Șehir Plancıları Odası Yönetim Kurulu
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PLANLAMA 
DERGİSİ ÇIKTI

1986 yılında yayına baș-
layan Planlama Dergisi 
2006 yılı bașında 34 
sayıya ulașmıș, 1987, 
1991 ve 1998-2000 yılları 
arasında dergi yayınlan-
mamıștır. 2001 yılından 
bașlayarak derginin 
sürekliliği sağlanmıș, her 
yıl dört sayı olarak (2001 
yılı 1. ve 2. sayılar ile 
2002 yılı 2. ve 3. sayılar hariç) yayınlanmıștır. Derginin temel
yayın hedeflerinden biri șehir ve bölge planlama alanındaki 
meslek deneyim ve bilgi ile akademik dünyanın yaklașımının 
bütünleștirilmesi ve ortak tartıșma ortamının yaratılmasıdır. 
Bu nedenle akademik çevre ile mesleki çevreden gelen yazı 
dengesine dikkat edilmektedir. Diğer yandan, șehir ve bölge 
planlama mesleğinin ilișkili olduğu diğer meslek alanlarının da 
katılımının sağlanmasına ve tartıșma ortamına katkı sağlama-
sına da özen gösterilmektedir. Yazılar üniversitelerin Șehir ve 
Bölge Planlama Bölümlerinde görev yapan öğretim üyelerinin 
yanı sıra deneyimli meslek üyelerinden olușan genișletilmiș bir 
yazı kurulu tarafından değerlendirilmekte olup, yeni dönemle 
birlikte daha geniș tabana yayılmıș bir Oda Yayın Kurulu 
olușturulması yolunda çalıșmalar bașlatılmıș, șubelerimizden 
yayın kurulumuzda aktif olarak katkı sağlayacak arkadașlarımız 
katılmıștır.

Özellikle 2001 yılından sonra çıkan sayılarda șehir ve bölge 
planlama gündeminde önemli yer tutan, Afetler ve Planlama, 
Çevre Sorunları, Ekoloji ve Çevre Planlaması, İmar Mevzuatı 
ve İmar Planlaması gibi konulara yer verilmektedir. Bu konular 
dıșında Planlama dergisinde çıkan yazılarda ele alınan bașlıca 
konular șöyle sıralanabilir:

• Bölge Planlama,

• Kent içi Ulașım Planlaması,

• Kent Planlama ve Yeni Teknolojiler,

• Kentsel Ekonomi, Planlama ve İktisadi Politikalar,

• Kentsel Koruma ve Kentsel Yenileme,

• Kırsal Alanlar ve Sorunları,

• Konut ve Barınma Sorunları/Politikaları,

• Mimarlık-Planlama İlișkisi,

• Planlama/Tasarım Kuramları ve Pratikleri,

• Sanayi Alanları/Sanayi Alanları Planlaması,

• Siyaset ve Kent Yönetimi,

• Șehir Planlama Mesleği ve Pratiği,

• Șehir ve Bölge Planlama Eğitimi,

• Toplumsal Sorunlar ve Planlama,

• Turizm ve Turizm Planlaması,

Bu kapsamda planlama dergisine akademi içinden ve dıșından 
gelen yazıların meslek gruplarına göre kendi içinde dengeli bir 
dağılım gösterip göstermediğine bakılmıș ve akademi içinden 
ve akademi dıșından gelen yazılar arasında mesleklere göre 
dengeli bir dağılım olduğu gözükmektedir.

Planlama Dergisinin gelecekteki yayın politikası açısından 
tartıșmaya açılmasında yarar görülen konular șunlardır: 

• Yazar kaynaklarının seçimi (yazarların mesleki ve kurum-
sal dağılımı)

• Yazıların meslek üyelerimize katkı düzeyi

• Seçilen konuların güncel sorunlar açısından katkısı

• Yazıların akademik ortama ne ölçüde girdi sağlayabil-
diği

• Planlama, yerleșme sorunları ve dergi tartıșma konularının 
seçimi

• Yayın kurulunun örgütlenmesi

• Mesleki deneyimlerin dergi sayılarına ne ölçüde aktarıldığı 
/ yansıtıldığı

• Oda Yayın Yönergesi’nin hazırlanması

Odamızın Yayın Kurulu yeni dönem ile birlikte, yapılan çalıșma-
lar, örgüt içinde yapılan tartıșma ve aylașımlar üzerinden yeni bir 
yapılanma biçimini benimsemiș ve uygulamaya geçirmektedir.

Planlama Dergisi’nin 2006 yılının ilk sayısı ise farklı konular 
üzerine hazırlanmıș çalıșmalardan olușuyor. İlk yazımız, A. Ege 
Yıldırım tarafından gündemdeki bir konu olan Kentsel Dönü-
șüm üzerine. Yıldırım yazısında, kentsel dönüșümün günümüze 
kadar ki gelișimini, kavramsal çerçevesini, yasal boyutunu ve 
bu bağlamda uygulanan politikaları ele alıyor. 

Bülent Batuman’ın Mimarlar, Plancılar ve Ankara bașlıklı 
yazısı, Mimarlık ve Șehir Plancılığı mesleklerini 1960ların 
Ankarası’ndaki politik dönem bağlamında ele alıyor. Sayının 
üçüncü yazısını ise, Odamızın temel etkinliği olan Dünya 
Șehircilik Günü Kolokyumu üzerine yazılmıș eleștirel bir 
değerlendirme olușturuyor. Ayten Alkan tarafından kaleme 
alınan yazıyla, 29. Dünya șehircilik Günü Kolokyumu toplum-
sal, eșitsizlik ve iktidar sorunsalı etrafında tartıșılıyor.

Gencay Serter, Türkiye’de Çevresel Etki Değerlendirmesinin 
Tarihsel Süreçteki Gelișimi bașlıklı yazısında, ÇED’in tarih-
sel süreç içindeki tüm așamalarını değerlendiren bir çalıșma 
hazırlamıștır.

Dergimizin A. Cenap Yoloğlu tarafından Serbest Șehircilik 
Hizmetinin İçyapısına İlișkin Bir Değerlendirme yazısı, șer-
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best șehircilik hizmetinin iç yapısını ortaya çıkarmak amacıyla 
hazırlanmıș olup, çalıșmanın temel sorusu yüksek/ büyük karne 
grubuna sahip plancıların șerbest șehircilik hizmetinde bir tekel 
olușturup olușturmadığıdır. Yalçın Yamak tarafından hazırlanan 
İmar (Yapılanma) Haklarının Devri: Model –Uygulama Alanları 
Ve Sonuçlar yazısı, “imar (yapılanma) haklarının devri” kav-
ramı ile tanımlanacak yöntemin tarihçesi, uygulama örnekleri 
ve sonuçlarını aktarırken ülkemizde getirilen düzenleme ele 
alınarak, yapılacak karșılaștırma sonucu yöntemin uygulana-
bilirliği için ülkemizde öngörülen mekanizmaların ne ölçüde 
yeterli olabileceğini tartıșmıștır.

Gazi Üniversitesi Șehir ve Bölge Planlama Bölümü’nde Orhan 
Kuntay tarafından yürütülen bir ders kapsamında Erișebilirlik 
konusunda yapılan çalıșmalardan olușan yazı, erișilebilirlik 
kavramını tartıșmaktadır.

Sayının son yazısı, A. Cenap Yoloğlu tarafından çevirisi yapılan, 
Neil Brenner’ın Metropoliten Kurumsal Reformu Ve Çağdaș 
Batı Avrupa’da Devlet Mekanının YenidenÖlçeklenmesi 
makalesidir.

Bu sayıda kapak konumuz olan Havagazı Fabrikası ‘endüstri 
mirası’ olma özelliğinin yanında literatürde sanayi arkeolojisi 
olarak tanımlanan anıtlardan birisiydi aynı zamanda. Ancak 
1991 yılında tescil edilen tesis, geçen ay Ankara Koruma 
Kurulu’nun aldığı kararla yıkıldı. Ankara’nın kültür varlıkları 
adına alınan son dönem kararlarla, kentin geleceği adına ciddi 
endișeler tașıdığımız ve alınan kararların kentin tarihsel biriki-
mine ağır bir müdahale olduğu kanaatindeyiz.

Planlama Dergisi’nin çeșitli konulardan olușan 2006 yılının ilk 
sayısının yeni gündemler yaratması, tartıșma alanları açması 
dileğiyle, iyi okumalar...

Yayın Kurulu

17 KASIM’DA KENTSEL DÖNÜȘÜM 
SEMPOZYUMU DÜZENLİYORUZ

Son on yıllarda benimsenen neoliberal politikalar ve bu politi-
kaların yol açtığı ‘küreselleșme’ süreçleri, yerleșik toplumsal 
ilișkiler ve yapılarda önemli değișikliklere neden olurken 
kentleri sözkonusu değișimin odağına yerleștirmekte. Kentler 
uluslararası sermaye hareketlerinin düğüm noktaları olarak 
öne çıkarken, kentsel mekanın (yeniden) üretimi yeni birikim 
stratejilerinin önemli bir parçasını olușturmakta. Büyük kentsel 
yatırımlar, kentsel yenileme projeleri, soylulaștırma (gentrifi ca-
tion) girișimlerine bürünen bu süreç, bir sosyo-mekansal yapı 
olarak kentleri köklü bir dönüșüme tabii tutmaktadır. Bir yandan 
yerel-üstü dinamiklerle/sermaye akıșlarıyla daha yoğun biçimde 
ilișkili kentsel politikalar kent yönetimine hakim olmakta ve yeni 
yönetim/düzenleme biçimleri ortaya çıkmakta, diğer yandan bu 
politikalar sonucunda kentsel mekanda büyük yer değișiklikleri/
yerinden edilmeler yașanmakta ve toplumsal sınıflar arasındaki 
sosyo-mekansal ayrıșma dinamikleri derinleșmektedir. Bununla 
birlikte yeni bir kentleșme biçimine ișaret eden bu süreçte, kent 
mekanını belirli bir bütünlükte kurgulayan ve toplumsal sınıflar 
arasında belirli bir sosyo-mekansal bütünleșmeyi hedefleyen 
kent planlaması paradigması yerine kentsel mekanı özelleșmiș 
parçalar biçiminde ‘değerlendirmeyi’ hedefleyen proje temelli 
yaklașımlar tercih edilmektedir. Bu tercihin dramatik ve aynı 
zamanda ironik sonucu ise, kentlerin yükseliși olarak adlandırı-
lan bir dönemde farklı toplumsal sınıfların sosyal ve mekansal 
olarak temas içinde olma halini ifade eden “modern kent” 
tahayyülünü altını oyan toplumsal dıșlanma ve yok saymanın 
‘değerlenen’ kentlerin diğer yüzünü olușturmasıdır. 

Bu çerçevede, son yıllarda bașta İstanbul kenti olmak üzere 
kentlerimizde genel olarak “kentsel dönüșüm” söylemi etrafında

SÜREKLİ EĞİTİM MERKEZİ EĞİTİM PROGRAMINI AÇIKLADI

2006-2007 Eğitim dönemi, 23 Eylül 2006 da ArcGIS, NetCAD ve AutoCAD eğitim programları ile bașlıyor.

Eğitim programları șehir plancılarına ve șehir plancısı adaylarına yönelik içeriktedir. Tamamı șehir plancısı olan 
eğitmenler tarafından verilmektedir. Sınıflar, 8 ve 12 kișiliktir. AutoCAD ve NetCAD eğitimleri 40 saat ve 300 
YTL, ArcGIS eğitimi 64 saat ve 640 YTL olarak ücretlendirilmektedir. Öğrencilere %10 indirim yapılmaktadır. 
AutoCAd ve ArcGIS programlarının demo versiyonlarını da içeren eğitim dokümanı ücrete dahildir. Kesin 
kayıtlar, daha önce ön kayıt yaptırmıș olan meslektașlara öncelik verilerek yapılmaktadır. Ön kayıt yaptırmak 
için 418 30 75/23-24 nolu telefonları arayabilir ya da spo@spo.org.tr adresine telefon numaranızı da belir-
tilerek bașvurabilirsiniz.

TMMOB-SPO-Sürekli Eğitim Merkezi
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geliștirilen büyük kentsel yatırımlar, yenileme ve canlandırma 
projeleri ve uygulamalarını toplu bir biçimde ortaya koymak ve 
çok boyutlu biçimde değerlendirmek gerekiyor. Ülkemizde kent-
sel mekana yönelik artan ekonomik ve politik ilginin toplumsal 
kaynakları nelerdir ve nerelerdedir? Kentsel dönüșüm söylemi-
nin mevcut kentsel politika tercihleri içerisinde edindiği hakim 
konum yeni bir kentleșme evresini mi ișaret ediyor? Kentsel 
dönüșüm projeleri toplumsal sınıflar arasında nasıl bir sosyo-
mekansal değișime yol açıyor? Kentsel mekanın belirli parça-
larının dönüșümü yoluyla sağlanacak kentsel gelișim modeli, 
yerleșik kent planlama hukuku ve pratiğine neler getirmekte? 
Geçmișteki ekonomik ve politik tercihler nedeniyle kronik sorun 
yumağına dönüșmüș kentlerimiz için “kentsel dönüșüm” man-
tığı çözüm olabilir mi? Alternatif kentsel dönüșüm politikaları 
geliștirilebilir ve uygulamaları yapılabilir mi?...

Bu temel sorular etrafında bir süredir çalıșmalarını yürüttü-
ğümüz Kentsel Dönüșüm Sempozyumunun taslak programını 
tamamladık. 17 Kasım 2006 tarihinde Ankara’da gerçeklești-
receğimiz Sempozyum ile kentsel dönüșüm sorunu kuramsal, 
pratik, toplumsal ve hukuki boyutlarıyla tartıșacağız. 

KENTSEL DÖNÜȘÜM SEMPOZYUMU (taslak program) 

Çerçeve Sunușlar
Hatice Kurtuluș: Kentsel Dönüșüme Modern Kent Mitinin 
Çöküșü Çerçevesinden Bakmak
Binnur Öktem: Neoliberal Küreselleșmenin Kentlerde İnșa-
ası: AKP’nin Küresel Kent Söylemi ve İstanbul’un Kentsel 
Dönüșüm Projeleri
Menaf Turan- Kübra Cihangir Çamur: Kentsel Toprak 
Yönetiminde TOKİ’nin Rolü
Asuman Türkün: Kentsel SİT Alanlarında Turizm Amaçlı 
Dönüșüm ve Sorunlar: Ankara Kalesi Örneği
Besime Șen: Eski Kent Merkezlerinin Dönüșümünde Yeni 
Politikalar ve Aktörler: Galata Örneği
Nihan Özdemir Sönmez: Kentsel Dönüșümde Uygulama 
Modelleri: Katılımcı Model mi Piyasa Mekanizması mı?
Șükrü Aslan: Yıkılmayı Bekleyen Gecekondular: Eyüp İlçesi 
Güzeltepe Mahallesinde Bir Konut Bölgesi

Șehir Plancıları Odası Sunușları
ȘPO Ankara Șube: Ankara Kentinde Kentsel Dönüșüm Pro-
jeleri ve Planlama Süreçleri
ȘPO İstanbul Șube: İstanbul Kentinde Kentsel Dönüșüm 
Projeleri ve Planlama Süreçleri
ȘPO İzmir Șube: İzmir Kentinde Kentsel Dönüșüm Projeleri 
ve Planlama Süreçleri

Kentsel Mekan Dönüștürülürken...
Ankara Dikmen Vadisi Barınma Hakkı Bürosu
Sulukule Kültürünü Koruma ve Yașatma Derneği
İstanbul Anadolu Yakası Kentsel Dönüșüm Mağdurları 
Platformu/Maltepe Gülsuyu-Gülensu Mahallesi

Özhan Önder: ‘Kentsel Dönüsümün Toplumsal Karșılığı: 
Zorunlu Göç ve İskanın Roman Topluluklarına Etkisi Üze-
rine

DANIȘMA KURULUMUZ 14 EKİM’DE 
TMMOB MİTİNGİ ARDINDAN 
TOPLANIYOR

24. yönetim dönemimizin II. Danıșma Kurulu Toplantısı. 14 
Ekim 2006 tarihinde. tüm üyelerimizin katılımına açık șekilde 
Șehir Plancıları Odası Genel Merkezi’nde düzenlenecektir. Söz-
konusu toplantı aynı gün Ankara’da yapılacak olan TMMOB 
Mitingi ardından bașlayacaktır.

II. Danıșma Kurulu Gündemi

1. 24. Dönem Çalıșma Programı, Șube ve İl/İlçe Temsilci-
liklerinin Çalıșma Programı ve Değerlendirmeler

2. TMMOB Mitingi’nin değerlendirilmesi

Danıșma Kurulunun Yapılacağı Yer: TMMOB Șehir 
Plancıları Odası Genel Merkez (Hatay Sokak 24/17 
Kocatepe- ANKARA)

Mayıs ayında yapılan dönemin ilk Danıșma Kurulu Toplan-
tısında, TMMOB Genel Kuruluna yönelik olarak Odamızın 
gündemi ve yeni dönem öncelikleri görüșülmüștü. Bu çerçevede 
Odamız birimlerinin de katkıları ile olușturulan Çalıșma Progra-
mımızın paylașılması ve uygulanması konusunda üyelerimizin 
görüșlerine bașvurulması için düzenlenen II. Danıșma Kurulu-
muzun diğer gündem maddesi ise aynı gün yapılan TMMOB 
Mitinginin değerlendirilmesi olacaktır. 

Örgütümüzün üst birliği olan TMMOB’un düzenlediği TMMOB 
Mitingi, gerek ‘Üreterek Büyüyen ve Paylașarak Gelișen Bir 
Ülkede İnsanca ve Barıș İçinde Yașamak İçin’ sloganı ile 
tariflenen içeriği ve gerekse örgütlülüğümüzün güçlenmesi, 
beraber hareket etme ve bir araya gelmemiz adına büyük önem 
tașımaktadır. 

14 Ekim 2006 Cumartesi günü Ankara’da yapılacak olan 
TMMOB Mitingi programı așağıdaki gibidir:

Miting Yeri: Sıhhiye-Ankara

Toplanma Yeri: Gar Önü

Toplanma Saati: 10:00

Yürüyüș Güzergahı: Talatpașa Bulvarı, Opera Köprüsü, 
Atatürk Bulvarı

Miting öncesi yapılacak çalıșmalar:

• 11 Ekim 2006 tarihinde zincir olușturularak saat:12.00’de 
Sakarya Caddesi’nden Yüksel Caddesi’ne yürünerek saat:
12.30’da basın açıklaması yapılması, 

• 12 Ekim 2006 tarihinde saat:19.30’da TMMOB önünden 
Yüksel Caddesine kadar “Meșaleli Yürüș” yapılması 
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YENİ ÜYELERİMİZ

GEÇMİȘ DÖNEM ÜYELİK AİDATLARINI ÖDEMEDE FIRSAT

Odamız 24. Olağan Genel Kurulunun aldığı kararla, 2006 yılı aidat bedeli aylık 6.00 YTL, 2007 Yılı aidat bedeli 
ise aylık 7.50 YTL olarak belirlenmiști. Genel Kurulumuz ayrıca, geçmișe yönelik üye aidat borçlarının tahsiline 
yönelik olarak bir önceki dönemde yapılan taksitlendirme uygulamasının yaygınlaștırılarak devam ettirilmesi 
konusunda Yönetim Kurulumuza yetki ve görev verilmesi konusunu kararlaștırmıștı. 

Genel Kurulumuzun aldığı bu kararlar doğrultusunda Yönetim Kurulumuzun 11 Nisan 2006 Tarihinde yapmıș 
olduğu toplantıda aldığı karar uyarınca, 2006 yılı içerisinde yapılacak olan taksitlendirme bașvurularında, 36 
aya kadar borcu olan üyelerimizin 12 taksit, 37-60 ay arası borçlu olan üyelerimizin 24 taksit, 61 ay ve üzeri 
borcu bulunan üyelerimizin ise 36 ay taksit olanağından yararlanabilmesi kararlaștırıldı. 

Borçlu üyelerimize, 2007 yılında aidat bedelindeki artıșın varolan borçlarını artıracağını hatırlatarak, söz 
konusu ödeme kolaylığı ve olanağından faydalanmak üzere Odamız en yakın birimine en kısa süre içinde 
bașvurmalarını diler ve tavsiye deriz.

3574 SEMİHA RESULOĞLU

3575 ÇİĞDEM SANRI

3576 VOLKAN ÖZ

3577 CEMİLE FÜRUZAN HELALOĞLU

3578 SUAT BİÇER

3579 SEVAL GEBEȘ

3580 ZEYNEP KABAYUKA

3581 EKİN IȘIK

3582 BURAK ACAR

3583 ÜNZÜLE GÖZEN

3584 AHSEN DERYA ABAYHAN

3585 ESİN KURTULUȘ

3586 NURAY ÖZDEMİR

3587 NİMET GÜNGÖR

3588 ÖZLEM KATISÖZ

3589 FİRDEVS ATİLA

3590 ESRA ATAKAN

3591 MEHMET FUTTU

3592 ESMA BÜYÜK

3593 NESLİHAN GÖNCÜ

3594 YASEMİN TOSUN

3595 SİBEL GÜNGÖR

3596 HİLAY ATALAY

3597 BARIȘ ÇİMENCİ

3598 ASLI KOTAN

3599 FATMA DİLȘAD KESKİN

3600 BURCU ZEREN

3601 DİDEM SAMUR

3602 BURCU GÜL

3603 ERSİN ZOR

3604 TUĞBA YILMAZ

3605 FATMA YILMAZ

3606 HIZIR BULUT

3607 MEHMET TURAN

3608 ELİF KAPICIOĞLU

3609 EBRU SEÇKİN

3610 EVREN İNAL

3611 DUYGU YOLLU

3612 HANDE ENGİNÖZ

3613 FUNDA ERDEN

3614 GÖKÇE ENTEMİZ

3615 ASLI KARATAȘ

3616 YASİN REMZİ ÖZTOKLU

3617 BERNA DERVİȘCEMALOĞLU

3618 OZAN BURAK DURMUȘ

3619 FATMA GAMZE KILIÇ

3620 MEHMET ÖZGÜR AKBALIK

3621 DUYGU YAKIȘAN

3550 UĞUR BOZKURT

3551 DEFNE GÜNAY

3552 İSMAİL TÜZGEN

3553 GÖKÇE BAȘARAN

3554 PINAR ȘAHİN

3555 MERYEM BOSTAN

3556 AHMET TUNÇ AKYAZI

3557 HEDİYE NUR HASIRCI

3558 BETÜL ȘEN

3559 SELMA AYYILDIZ

3560 BURÇİN AYYILDIZ

3561 DİLBER AYGÜN

3562 MESUT YÜKSEL

3563 AHMET BURAK ÖZEL

3564 UĞUR BAYRAK

3565 ERAY SOYDAȘ

3566 GİZEM CANER

3567 SERKAN GENÇ

3568 ZAMAN ÖNAL

3569 GÖKÇE TORUN

3570 MUHAMMED HÜSEYİN ATİLLA

3571 ESRA ERTUĞAL

3572 HAȘİM DİKENCİK

3573 GÜLAY ÖZKAN
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3622 ASLI DURAL

3623 ALİ YILMAZ ÇAĞDAȘ

3624 ȘERİFE TAȘKIN

3625 FERİDE GÖKÇE GÜLBAȘ

3626 DOĞAN KINIK

3627 SELİM ÖZGÜREL

3628 SELÇUK CAN DORUK

3629 NAZLI BUDAN

3630 EREN BİRCE KARAFAZLI

3631 RESUL EMRAH ȘAHAN

3632 ÖMER KAAN KARA

3633 HATİCE CEYDA TOZCU

3634 GAMZE TOPÇU

3635 EYLEM GÜLCEMAL

3636 FERİDUN DEMİR

3637 MEHMET KABAOĞLU

3638 MUHAMMED ZEKİ SOYAK

3639 ZEHRA BOZKURT

3640 AHMET SELÇUK ALKAN

3641 ANIL SARICAN

3642 HAMZA ÇAKAN

3643 EMRE SERT

3644 ÖZGE İMREK

3645 ABDULLAH KADİR TÜRKSOY

3646 REYHAN GÜDEN

3647 SEMİH KELLECİ

3648 CANAN SOYASLAN

3649 GÜRKAN AKGÜN

3650 ÖZGÜR KARACA

3651 ESRA GÜNGÖR

3652 ZEHRA YİĞİTBAȘI

3653 ALPER PANCAROĞLU

3654 BEGÜM SOYSAL

3655 FERDİ ȘENOL

3656 FATİH YILMAZ

3657 EZGİ SARMUSAK

3658 AYȘEGÜL BAȘ

3659 VEDAT ATEȘ

3660 GÜLȘEN TÜRKOĞLU

3661 MUSTAFA AYKUT AKYOL

3662 MUZAFFER AKYOL

3663 CAN ONUR ÇOTUK

3664 NESLİHAN KORKUNÇ

3665 BURCU ÖZÜPAK

3666 EMEL ERÇETİN

3667 ÜMİT DURSUN

3668 HANDAN USTA

3669 SELMA ALAY

3670 BERNA UMUT ÖZBEK

3671 MUTLU ÖZCAN

3672 GİZEM AȘKUN

3673 YONCA KADIOĞLU

3674 ELİF ESRA YAVUZDEMİR

3675 UĞUR ȘENARSLAN

3676 MELİKE CAMCI

3677 EVREN ORAL

3678 EMRE MEMİȘ

3679 AHMET YARAȘ

3680 MEHMET KALAYCIOĞLU

3681 YELİZ ÖYMEN

3682 SERHAN KURAL

3683 YASEMİN ȘEKERCİ

3684 OĞUZ GÜREL

3685 OZAN ERTAȘ

3686 SELÇUK BAKİ BULUT

3687 HÜLYA SAATCİ

3688 SERKAN SINMAZ

3689 SAVAȘ DÜȘÜRMEK

3690 ELVAN BEKTAȘ

3691 HAYRİ KARPUZ

3692 MEHMET BAVUNOĞLU

3693 YASEMİN SOLMAZ

3694 ALİ FUAT BAȘMAN

3695 İLHAN EKİN AKSU

3696 GÜLȘEN ONÜÇ

3697 ÇİĞDEM ZÜLFİKAR

3698 SEVCAN ÖZBAY

3699 MAHİR YILMAZ

3700 ÖNDER ULUSOY

3701 METİN KILINÇ

3702 HÜLYA OLCAN

3703 BEHİCE BİLGİ SOLDUK

3704 ASALET TULAZ

3705 HÜSEYİN EMRE TOSUN

3706 ÖZGE KEÇECİ

3707 FUAT KARAGÜNEY

3708 YASEMİN KUNDUZ

3709 MİNE ÖKSÜZ

3710 CANTEKİN ALPTEKİN

3711 ERDEM SATILMIȘ

3712 ZAFER BATMAZ

3713 GÜL TUNÇALTAN

3714 SERHAT CELEP

3715 SERHAT İSHAK KOCA

3716 HAMİT BİRTANE

3717 ZEHRA ACAR

3718 KADİR CEYHUN KABAOĞLU

3719 ELİF KANGAL

3720 SELÇUK SERTESEN

3721 AKSEL ERSOY

3722 ÖZLEM SARIOĞLU

3723 EVRİM ASLI ALPDEMİR

3724 BORA UMUT KILIÇ

3725 DUYGU MERT

3726 EMEL AKDEMİR

3727 HÜLYA EKȘİ

3728 ESİN ORAL

3729 TÜLAY TEMELLİ

3730 ADEM ALTINTAȘ

3731 İSMET ESGİN

3732 TEVFİK SAYGIN ERGEN

3733 MELİH GÜRÇAY

3734 ÖZNUR ZENGİN

3735 GİZEM ERGÜÇ

3736 NURAY TOPUZ

3737 ASLIHAN ÇOȘKUN

3738 SELİM SALİH BALOĞLU

3739 BİNNUR ÖKTEM ÜNSAL

3740 CEM KIRLANGIÇOĞLU

3741 MUSTAFA ÖZGÜR YAYLA

3742 TUĞBA KANTAR

3743 MEHMET AKYÜREK

3744 ZİYA AYDIN

3745 FUNDA ATUN

3746 TUĞBA ÖZCAN

3747 ECE DOLU

3748 FULYA SINACI

3749 MÜRÜVVET UÇARKUȘ

3750 HARUN BÜLBÜL

3751 NESRİN SERT

3752 ENDER SOM

3753 ÖZGÜR AĞGÜL

3754 ÖZLEM YAVUZ

3755 YELDA YALÇIN

3756 KAZİM GÖK

3757 MEHMET ERKUȘ
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Ș U B E L E R D E N  H A B E R L E R

Ankara Șubesi 

ȘUBEMİZ HAVAGAZI 
FABRİKASININ 
YIKIMINA İLİȘKİN 
YETKİLİLER HAKKINDA 
SUÇ DUYURUSUNDA 
BULUNDU

Șubemiz gündemini son günlerde yoğun 
olarak meșgul eden bir konu, basından da 
takip edilebileceği üzere, Cumhuriyetin ilk 
sanayi tesislerinden olan ve 1929 yılında 
inșaa edilen, “endüstri mirası” Havagazı 
Fabrikasının, Ankara Büyükșehir Beledi-
yesi tarafından yıkılması oldu. 

Konu hakkında araștırma yapan Șube-
miz, Kültür Bakanlığı Ankara Kültür ve 
Tabiat Varlıklarını Koruma Kurulu’nun 
19.03.1991 tarih ve 1679 sayılı kararı 
ile korunması uygun görülen ve topluca 
bir bütünlük arz ettiği belirtilen Hava-
gazı üretim tesisleri ile tașıma boruları, 
soğutma kulesi, vinç ve rayların, Kurulun 
26.05.2006 tarih ve 1545 sayılı kararıyla 
2863 sayılı yasa kapsamına giren özel-
liklerini kaybettiği belirtilerek tescil 
kaydının kaldırılmasına karar verdiğini 
tespit etti. Kurul kararının ardından EGO 
yetkilileri 13.06.2006 tarihinde yıkım 
gerçekleștirdi. 

Șubemiz ve diğer meslek örgütlerinin 
yoğun çabaları ve itirazları sonucu 
Koruma Kurulu 14.06.2006 tarihinde 
olağanüstü toplanarak verilen kararı 
değerlendirmiș, örgüt temsilcilerinin ve 
hukuk danıșmanlarının görüșleri alına-
rak kararı gözden geçirmek amacıyla 
tekrar toplanmak üzere karar almıșlardır. 
16.06.2006 tarihinde yapılan toplantıdan 
ise, bahsi geçen yapıların yıkılamayaca-
ğına dair yargı kararı bulunmasına rağmen 
farklı bir karar çıkmamıștır. 

Söz konusu Havagazı Fabrikası, endüst-
riyel devrimin Cumhuriyetin sanayileșme 
dönemindeki bir yansıması olduğu ve 
ender bir değer tașıdığı, yapıldığı dönemin 
teknolojik özelliklerini günümüze tașıyan 
nadir yapılardan biri olduğu, mimari üslup 
açısından dönemin tasarımını yansıttığı, 
Cumhuriyetin Kuruluș dönemi mimarisi-
nin ve yapı sanatının tasarım bütünlüğü 
tașıyan özgün bir endüstriyel yapılar 
bütünü olduğu göz önüne alındığında, 
yıkımının Cumhuriyetin bașkenti Ankara 
için büyük bir kayıp olduğu açıktır. 

Șube Yönetim Kurulumuz 13.06.2006 
tarihli toplantısında konuyu değerlen-
dirmiș, tescil kaydını kaldırarak yapının 
yıkılmasına zemin hazırlayan Kültür ve 
Tabiat Varlıklarını Koruma Ankara Bölge 
Kurulu, Ankara Büyükșehir Belediyesi ve 
Ego Genel Müdürlüğü hakkında suç duyu-
rusunda bulunmuștur.

Ankara Șubesi 

MERKEZ BANKASI, 
SPK VE BDDK’NIN 
İSTANBULA 
TAȘINACAĞI 
HABERLERİNE İLİȘKİN 
BASIN AÇIKLAMASI 
YAPILDI

MERKEZ BANKASININ 
İSTANBULA TAȘINMASI 
KARARI ANKARAYI “RANT 
ARAYAN TOPLUM”A 
ANKARALILARI 
“SPEKÜLATÖRLERE” 
DÖNÜȘTÜRME SÜRECİNDEKİ 
SON ADIM OLACAKTIR!

Geçtiğimiz günlerde Ekonomiden Sorumlu 
Devlet Bakanı Ali BABACAN bir açıklama 
yaparak Merkez Binası İdare Merkezinin, 

Ziraat Bankasının, SPK ve BDDK gibi üst 

kurulların İstanbul’a tașınılacağını kamu-

oyuna duyurmuștur. Yapılan açıklamanın 

ardında konu kamuoyu ve ekonomi çev-

relerinde sadece küreselleșme sürecinin 

tartıșılmadan kabul edilen doğruları ve 

finans kurulușlarının genel eğilimleri 

doğrultusunda değerlendirilmiștir. Oysaki 

alınan bu kararın Ankara ve Türkiye’nin 

mekansal dizgesi açısından yaratacağı 

olumsuz etkiler göz ardı edilmektedir. 

Cumhuriyetin kurulușundan hemen 

sonra bașkent ilan edilen Ankara’nın 

bașkent ilan edilmesinin ardındaki en 

önemli gerekçelerden birisi Ankara’nın 

Anadolu’da ekonomik bir odak oluștura-

rak bölgeler arası gelișmișlik farklarının 

giderilmesi ve dengeli bir ekonomik 

kalkınma sağlanması olmuștur. Ancak 

geçen 83 yıllık süreç içerisinde Anka-

ra’da ekonomik anlamda değer yaratan 

sektörlerin gelișmesi için gerekli politika 

ve stratejiler olușturulamamıștır. Sonuçta, 

Ankara’nın ekonomik dinamikleri sanayi 

ve finans sektörüne dayanan sermaye 

birikimiyle değil toprak rantına dayalı 

sermaye transferi ile șekillenmiștir. 

Bu sürecin en önemli göstergelerinden 

birisi de ulusal bankaların merkezlerini 

birbiri ardına İstanbul’a tașımalarıdır. 

Küreselleșme sürecinin getirdiği dayat-

maların yanı sıra Ankara’da yeterli 

sermaye birikiminin sağlanamaması 

ve artı değer üretecek sektörlerin geli-

șiminin sağlanması yolunda adımların 

atılmaması gibi sebeplerle en son olarak 

İș Bankası genel merkezini İstanbul’a 

tașımıș, 6 kamu sermayeli banka dıșında 

genel müdürlüğü Ankara’da bulunan 

banka kalmamıștır. 

Yapılan araștırmalar son yıllarda Ankara 

kentinde kiși bașına düșen milli gelirin 

nüfusa oranının diğer kentlerle karșılaș-

tırıldığında düștüğünü ve üretim faaliyet-

lerinin beklenen ölçüde gelișmediğini, 
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hatta gerilediğini göstermektedir. Son 5 
yılda Ankara’nın mobilya merkezi olan 
Sitelerde 30 bine yakın ișyeri faaliyetine 
son vermek zorunda kalmıștır. Küçük ve 
orta ölçekli ișletmeler dıșında belirgin bir 
sanayi üretiminin olmamasının yanında, 
diğer kentlere göre șișkince olan hizmet 
sektörünün de beklenen ölçüde geliș-
mediği görülmektedir. Hizmet ve üretim 
sektörlerine bakıldığında ise en dinamik 
sektör olarak konut ve emlak sektörü öne 
çıkmaktadır. Bașbakanlık Konut Müste-
șarlığı tarafından yapılan araștırmalar 
Ankara kentinde önemli oranda konut 
fazlasının bulunduğunu göstermektedir. 
Yani Ankara kentindeki temel ekonomik 

sektör, üretim ya da tüketim sektörlerin-
den biri değil, inșaat sektörü ile bağlantılı 
emlak ve arazi spekülasyonudur. Anka-
ra’ya bir vizyon çizecek üst ölçek plan 
yokluğundan, planlama bu spekülasyo-
nun meșrulaștırma aracı haline gelmiș, 
ekonomik faaliyetler de arazi spekülas-
yonu yoluyla gerçekleștirilen, artı değer 
üretmeyen gelir transferlerine mahkum 
olmuștur. Kent toprakları, sadece alınıp 
satılan ve üzerinden para kazanılan bir 
değișim aracı olarak görülmekte, kentin 
yașanabilirliği ise önemsenmemektedir.

Sonuçta bu sürecin olumsuz sonuçları 
yalnız Ankara’yı değil tüm Türkiye’yi 
etkilemektedir. Bașta finans ve sanayi 

olmak üzere neredeyse tüm sektörlerin 
mekansal olarak İstanbul’da yer seçme-
leri yalnızca bölgesel gelișmișlik farkla-
rını keskinleștirmekle kalmamakta, olası 
bir deprem felaketi için gerekli önlemlerin 
hala alınamadığı İstanbul’un böylesine 
öne çıkarılması ülke ekonomisini de 
kırılganlaștırmaktadır.

Herșeyi İstanbul’a göndermenin, 
Arsa Spekülasyonunun Sonu Yok!

Ancak hükümet yetkilileri ve kent yönetim-
leri bu süreçleri kavramaktan çok uzakta-
dırlar. Merkez Bankası gibi önemli fi nans 
kurulușlarının da İstanbul’a tașınması ile 
birlikte Ankara’nın Bașkentlik ișlevleri-
nin de așınacağı fark edilmemekte, bu tür 
kararların yaratacağı mekansal etkiler 
göz ardı edilmektedir.

Kent yönetimleri ise iktidara gelișleri 
ve ișleyiș biçimleri toprak rantının elde 
edilmesine ilișkin süreçlere dayandığın-
dan teknik bilgiye ve bilime dayanmak-
sızın belediye meclislerinde alınan plan 
kararları ve 1980’lerden bu yana yay-
gınlık kazanan “ihtiyacın üstünde konut 
arsası üretme hastalığı” ile Ankara’nın 
yerleșik dokusundaki gecekondu alan-
larına eğilmek ya da kentsel dönüșüme 
ihtiyaç duyulan yerlerde dönüșüm için 
uğraș vermek yerine, sonu gelmeyen bir 
arazi spekülasyonuna ortam hazırlanmak-
tadırlar. Son dönemde ilan edilen kentsel 
dönüșüm bölgelerinin çoğunluğunda bile 
asıl amacın sağlıklı kentsel mekanlar oluș-
turulması değil toprak rantının elde edil-
mesi olduğu anlașılmaktadır. Ankara kent 
çeperinde, yapılan nüfus kestirimlerindeki 
nüfusu kat be kat așacak sayıda insan 
için trilyonlar harcanarak durmaksızın 
planlar yapılmakta, böylesine planların 
gerekliliği ise hiç sorgulanmamaktadır. 
Böylece, yatırıma yönlendirilebilecek çok 
büyük özel ya da kamu kaynağı, konut ve 
arazilere harcanmaktadır.

Tüm bunların sonucunda Ankara 
kenti

• Kendi kendini yeniden üretemeyen, 
üretim ve tüketim faaliyetlerinin gide-
rek güdükleștiği,

7
 A

ğ
u
st

o
s 

2
0

0
6

, 
H

ü
rr
iy

e
t 
A

n
ka

ra



TMMOB

Șehir Plancıları Odası Haber Bülteni TMMOB

Șehir Plancıları OdasıHaber Bülteni

Haber Bülteni Sube

• Ülkenin en seçkin üniversitelerinden 
mezun olan gençlerin bile Bașkentte 
iș bulamayarak(!) bu sebeple bașka 
șehirlere göç etmek zorunda kaldığı,

• Memur, bürokrat ve öğrenci 
çokluğuna rağmen sanat ve bilim 
faaliyetlerinin bir türlü gelișip ser-
pilemediği, durağanlașan bir kent 
halini almıștır.

Kent nüfusunun önemli bir kısmı sürekli 
olarak kent çeperinde “rant arama” 
faaliyetleri ile uğrașmakta, kentlilerin 
neredeyse tamamı spekülasyon fikrine 
alıșmaktadır. Sonuç olarak Ankara’nın 
Cumhuriyet’in ilk yıllarındakine benzer 
bir vizyondan yoksun olușu, kent yöne-
timlerinin kent planlamasını bir spekülas-
yon aracı olarak kullanmaları Ankara’yı 
“rant arayan bir topluma”, Ankaralıları 
da “spekülatörlere” dönüștürmüștür. Bu 
olumsuz tablo Ankara’dan hızla Anadolu 
kentlerine yayılmaktadır.

Artık makine sesi yerini inșaat faaliyetle-
rinin seslerine bırakmaktadır.

Kent yönetimlerini ve Hükümeti 
göreve çağırıyoruz

Ankara’nın, Ankaralıların ve Anado-
lu’nun geleceği için bu sürece dur den-
mesi gerekmektedir. Ankara’da üretim ve 
tüketim sektörlerinin gelișimi ve kentsel 
yașam kalitesinin yükselmesi ve önce-
likle Ankara’nın “rant arayan toplum” 
olmaktan çıkarılması için bașta Valilik ve 
Büyükșehir Belediyesi olmak üzere, kent 
yönetiminden sorumlu olan tüm kurum 
ve kurulușları ve Hükümeti așağıdaki 
önlemleri almaya çağırıyoruz:

• Hükümet Ankara’nın Türkiye’nin 
sosyo-ekonomik yapısı ve mekan-
sal dizgesi içerisindeki konum ve 
öneminin farkına varmalı, Merkez 
Bankasının tașınması gibi kararlar 
alınırken Ankara’da bulunan üni-
versitelerin, meslek odalarının ve 
sivil toplum örgütlerinin görüșlerine 
bașvurmalıdır.

• Ankara’nın ekonomik dinamizmi-
nin arazi spekülasyonu ve toprak 
rantı temelinden kurtarılmasının 

ülke kalkınması için tașıdığı önemin 

farkına varılmalı, kurum ve kuruluș-

ların İstanbul’a tașınmasına bir son 

verilmelidir. 

• Kent yönetimleri (Valilik, Büyükșe-

hir ve İlçe Belediyeleri) bu sorunun 

ciddiyetinin farkına varmalı, tüm 

toplum kesimleri ile uzlașma ve 

katılımı sağlayarak Ankara’nın sek-

törel- mekansal gelișimi ve yașam 

kalitesinin yükselmesi için gerekli 

vizyonun üretilmesini sağlamalıdır. 

• Belirlenen vizyona uygun bir stra-

tejik üst ölçekli plan olușturulmalı, 

politikalar belirlenmeli ve buna 

uyulması sağlanmalıdır.

• Șehir planlamanın bir spekülasyon 

aracı olmaktan çıkarılması için karar 

verme süreçlerinde bilimsel ölçütlere 

ve teknik bilgiye ağırlık verilmeli, 

katılım mekanizmaları ișletilmelidir.

• Planlama sadece kent çeperindeki 

boș alanların konut alanına dönüș-

türülmesi için değil kent içerisindeki 

yerleșik alanların ve gecekondu böl-

gelerinin dönüșümü için de bir araç 

olarak kullanılmalıdır.

Ankara’nın Cumhuriyetin ve değerlerinin 
bir simgesi ve Bașkent olduğu unutul-
mamalı, Türkiye’nin geleceğinin sadece 
İstanbul’a bağlanmasının yanlıșlığı fark 
edilerek Ankara yaygın ve denetimsiz spe-
külasyona terk edilmemelidir. Aksi takdirde 
Ankara’dan bașlayarak tüm Türkiye’nin 
sosyo-ekonomik ve mekansal dizgesini 
olumsuz etkileyecek uygulamalar geri 
dönüșü olmayan sonuçlar yaratacaktır.

Kamuoyuna duyurulur.

Ankara Șubesi 

KUĞULUPARK’A 
TECAVÜZ İZNİNE KARȘI 
BASIN AÇIKLAMASI 
YAPILDI

Ankara Büyükșehir Belediyesi tarafın-
dan Kuğulupark kavșağında katlı kavșak 
yapılması amacıyla Kültür ve Tabiat Var-
lıklarını Koruma Ankara Bölge Kurulunca 
1. Derece Sit Alanı olarak tescilli alana 
“minimum tecavüz” kararına yönelik 
basın açıklaması yapıldı. 16 Ağustos 
2006 tarihinde yapılan basın açıklaması 
metni așağıdadır.
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ANKARALILARI 
KUĞULUPARK’A SAHİP 
ÇIKMAYA ÇAĞIRIYORUZ!

KUĞULUPARK’TA KATLI 
KAVȘAK İSTEMİYORUZ!

Ankara Büyükșehir Belediye bașkanının 
keyfi uygulamaları, kentimizi tahrip 
etmeye, anı ve yașam alanlarımızı yok 
etmeye ne yazık ki devam etmektedir. 
Büyükșehir Belediyesi tarafından 
Kuğulu Park’ın bir kısmının tașıt yolu 
olarak düzenleneceğinin açıklanması, 
bu keyfi liğin ve bilim tanımazlığın en son 
örneğini olușturmaktadır. 

Kuğulupark simgesel bir yeșil 
alandır

Kuğulupark Ankaralıların yıllardır yeșil 
bir uğrak noktası, Kavaklıdere semtinin 
adını olușturan beyaz kavakları ve kuğu-
ları ile simgeleșmiș bir anı mekanı, bir 
nefes alma yeridir. Park, Ankara dıșından 
gelenlerin de mutlaka uğradıkları bir üne 
sahiptir. Kuğulu Park; iș ve alıșveriș mer-
kezinin yer aldığı bölgede kalan, halka 
açık tek ve son yeșil alandır. Parktaki 
mevcut ağaçları korumak, bu yönüyle 
insani bir görevin de üstünde zorun-
luluktur. Bu nedenle zaten son derece 
sınırlı bir alanda yer alan, tarihsel ve 
doğal açıdan çok önemli bir değer olan 
Kuğulupark özenle korunmalı ve geleceğe 
bozulmadan tașınmalıdır.

Koruma yerine tırpan

Kavaklıdere’nin biricik nefes alma noktası 
ve dinlenme odağı olan Parkın, tarihsel 
değerinin farkına varılması, anıların 
yașatılması ve içindeki asırlık ağaçların 
korunması için neler yapılması gerektiği-
nin düșünülmesi gerekirken; önemli bir 
bölümü, ağaçlarıyla birlikte tașıt trafi ği 
adına yok edilmek istenmektedir.

Koruma Kurulunun tarihsel 
hatası

Ankara Kültür ve Tabiat Varlıklarını 
Koruma Bölge Kurulu, kavșakta öneri-
len projenin gerekliliğini bile tartıșmadan 
Parktan tecavüz miktarının pazarlığına 

girișmiș, bunda da son derece belirsiz 
bir șekilde “Kuğulupark’ın Bulvar tara-
fına bakan kısmına tecavüzün minimum 
müdahale gerektirecek șekilde yolun 
düzenlenmesine” karar vererek Park’a 
girilecek miktarı Belediye’nin inisiyati-
fi ne bırakmıștır. Karar, bu yönüyle son 
derece sakıncalı ve hatalıdır. Koruma 
Kurulu’nun meslek ilkelerine bağlı kala-
rak karar vermediği açıktır.

Kavșakta alt geçit gerekli mi?

Ağustos bașında Kuğulu Kavșağına 
açılan yollarda yapılan tek yön düzenle-
meleri, kimi sakıncalarına rağmen kav-
șakta belirli bir rahatlama sağlamıștır. 
Bu kavșak bu haliyle, bilimsel faz ayar-
lamaları ve trafi k kontrol sistemleriyle çok 
daha ucuz ve etkili yöntemlerle sorunsuz 
ișleyebilecektir. Dolayısıyla Kuğulu 
Kavșağında alt-üst geçit projesine hiçbir 
biçimde gerek yoktur. Aksine, böyle bir 
katlı kavșak projesi bu yolların devamında 
yeni sıkıșmaları ve sorunları da berabe-
rinde getirecektir. Yayaların karșıdan 
karșıya geçememesi ve yükselen hızla 
olacak kazalar da diğer ciddi sorunları 
olușturacaktır. Bu proje için harcanacak 
kamu kaynakları da ișin diğer bir önemli 
ekonomik yönüdür. Öte yandan, yapılması 

düșünülen katlı kavșağın gerekliliğini 
gösteren bilimsel kapasite hesapları ve 
sayımlar da mevcut değildir.

Ankara Ulașım Planına aykırı

Kuğulupark katlı kavșak düșüncesi, 
Ankara kent planlaması ve planlamanın 
genel stratejisi ile çelișmektedir. Ankara 
Ulașım Ana Planında da belirtildiği 
gibi; kent merkezi ve yakın çevresi içinde 
kalan alanda özel oto kullanımının özen-
dirilmemesi, toplu tașımacılığa öncelik 
verilmesi, ișlevsel yaya alanları düzen-
lenmesi gerekmektedir. Oysa Büyükșehir 
Belediyesi bunun tam tersi uygulamalar 
yapmaktadır. Kent merkezinde trafiği 
yavașlatacak çözümler üretmesi yerine, 
hızlandırmak için en olmayacak projeleri 
gündeme getirmektedir.

Antidemokratik kent yönetimi

Belediye Bașkanı, șu anda bir çoğun-
luk diktası biçiminde kenti yönetmekte, 
kentlilerin istek ve taleplerini görmez-
den gelmektedir. Bu proje için çevrede 
yașayanlara sorulmuș mudur? Burada 
gerçekten alt geçide ihtiyaç var mıdır? 
Yoksa kavșağa, projenin ihalesinden 
nemalanacak yandaș șirketlerin mi ihti-
yacı vardır? 
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Belediyenin 12 yıldır uyguladığı “plansız 
projeler” sonucunda Ankara yap-boz tah-
tası haline gelmiștir. Kamu kaynaklarımız 
bu yap-boz sürecinde hergün bașka bir 
keyfi uygulamayla israf edilmektedir. 
Bizden alınan vergilerle yașamımızı 
çekilmez hale getirenlere karșı dur deme 
vakti gelmiștir. Bu șehir bizimdir. Yerel 
yönetimler, ‘ben yaptım oldu’ düșüncesiyle 
kentimizle çocuğun oyuncağıyla oynadığı 
gibi oynayamaz. 

Melih Gökçek Yönetimini

Kent merkezlerinin bir otoyol olmadığını 
anlamaya,

İnsansız bir kent merkezinin olamayaca-
ğını görmeye,

Tașıt merkezli trafik düzenlemesinden 
vazgeçmeye,

İnsan merkezli düzenlemelerin önünü 
açmaya davet ediyoruz.

KUĞULUPARK’IN YOK 
OLMASINI İSTEMEYEN 
TÜM ANKARALILARI, 
SESLERİNİ YÜKSELTMEYE, 
BAȘLATTIĞIMIZ MÜCADELEYİ 
DESTEKLEMEYE 
ÇAĞIRIYORUZ!

KUĞULU YOL OLMAYACAK!

Ankaram Platformu 

Ankara Șubesi 

KUĞULUPARK 
KAVȘAĞINDA KATLI 
KAVȘAĞA HAYIR

25 Ağustos 2006 tarihinde bölgede bir 
katlı kavșak yapılmasının sakıncalarına 
dair basın açıklaması yapıldı. Açıklama 
metni așağıdaki gibidir.

KUĞULU KATLI KAVȘAĞI 
İLE ATATÜRK BULVARI 
OTOBAN HALİNE GELECEK 
KUĞULUPARK TRAFİK ADASI 
OLACAKTIR

KAVȘAK DEĞİL, METRO 
İSTİYORUZ!

Ankara Büyükșehir Belediyesi’nce yapıl-
makta olan Kuğulu kavșağı alt-üst geçidi 
ve bölgedeki yeni trafi k düzenlemesi pro-
jesi, Ankaram Platformuna üye Odaların 
meslek gruplarınca incelenmiștir. Bu 
inceleme sonucunda yapılacak projenin 
ve trafi k düzenlemesinin hem bölge, hem 
de Ankara açısından telafisi çok zor 
kayıplara yol açacağı, trafi k açısından 
ise bölgeyi daha sorunlu hale getireceği 
tespit edilmiștir. 

• Katlı kavșak düzenlemesi, Ankara ve 
Kavaklıdere’nin en önemli simge ve anı 

mekanı, 1. Derece Doğal Sit Alanı olan 
Kuğulupark ve yakın çevresi büyük zarar 
görecektir. 

Projedeki alt geçișler, Park kenarına 

yakın durumdaki 20 metreye kadar 

kökleri genișleyen ağaçların köklerini 

biçerek bu ağaçların kaybedilmesine 

neden olacaktır. 

Kuğulupark’ın çevresinde kesintisiz trafi k 

akımı amaçlandığından Kuğulupark’a 

yaya olarak erișim zorlașacak, Park akan 

trafi k içinde küçük bir adaya dönüșecek, 

yoğun yaya sirkülasyonu nedeniyle yaya 

kazaları ve ölümleri gerçekleșecektir. 

Kuğulupark’a dinlenmek için gelen Anka-

ralılar, artan trafi k nedeniyle șimdikinden 

iki-üç kat daha fazla egzos dumanı ve 

gürültüyle karșılașacaktır. 

• Proje alanının yașanacak jeolojik-jeo-
teknik ve hidrojeolojik etkiler için yeterli 
araștırmaların yapılıp yapılmadığı bilin-
memektedir.

Her kentsel projede olduğu gibi bu 

düzenleme projesinde de geleceğini 

önemli oranda etkileyen temel jeolojik-

hidrojeolojik-jeoteknik parametreler 

araștırılmamıștır. 

Kuğulu Park Seğmenler ve Botanik Parkı 

dere yataklarının kesișim noktasında yer 

almakta ve 6 metre derinlikten itibaren 
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yeraltı suyunun varlığı bilinmektedir. Bu 
nedenle proje kapsamında yürütülecek 
kazı ve inșaatlar yeraltı suyu seviyesinde 
değișikliklere ve vadi taban suyunun daha 
da derine inmesine neden olacaktır. Bu 
durum doğal olarak yeraltı suyundan 
beslenen ağaçların kurumasına neden 
olacaktır.

• Yapılacak kavșak düzenlemesi sonucu 
en fazla zararı görecek olan kesim yaya-
lar olacaktır. 

Bugün için mevcut kavșakta ıșıklı hem-
zemin geçitler yoluyla karșıdan karșıya 
geçme olanağı olan yayaların, yapılacak 
katlı kavșağın yol açacağı kesintisiz 
akım nedeniyle hareketleri büyük ölçüde 
kısıtlanacak, karșıdan karșıya geçmeleri 
tehlikeli ve çok güç duruma gelecektir. Alt 
geçitlerin tamamlanması halinde trafi ğin 
durmaması için hem Atatürk Bulvarı’nda 
hem de Cinnah Caddesindeki ıșıklı yaya 
geçitleri kaldırılacak, yayaların karșıya 
geçiși çok tehlikeli duruma getirilecek, ya 
da yine onlarca basamaklı üst geçitlere 
mahkum edilecektir. 

• Proje trafi k açısından zincirleme sorun-
lar yaratacaktır

Bu kavșakta kesintisiz olarak akıtılmaya 
çalıșılan araç trafi ğinin, Atatürk Bulvarı 
üzerindeki takip eden diğer noktalardaki 
sinyalli kavșaklarda ve yaya geçitlerinde 
durması gerektiği dikkate alınmamaktadır. 
Bu kavșakta büyük maliyetle yapılan katlı 
geçișle kesintisiz akıtılacak trafi k, sinyalli 
yaya geçitlerinde ya da her zaman tıkalı 
olan Akay Kavșağında tekrar durmak 
zorunda kalacaktır. Bu düzenleme, Kızı-
lay’ın ve Tunalı’nın kilitlenmesine neden 
olacak, Belediye Yönetimi Kızılay’ı yaya 
geçișlerine kapatmak için kendi eliyle yeni 
bir gerekçe daha yaratacaktır. 

• Tașıtların yaptığı tașıt-kilometre oranı 
artmıștır 

Kent içindeki trafik düzenlemelerinin 
temel amacı “trafiği akıtmak” değil, 
“trafi k güvenliğinin artırılması” ve yapı-
lan “araç-kilometrenin azaltılması”dır. 
Cinnah Caddesi ve Atatürk Bulvarının 
tek yön olarak düzenlenmesi sonucunda 
tüm hem trafi k güvenliği azalmıș, hem de 
araçların yaptığı araç-kilometre așırı bir 
șekilde artmıștır. Örneğin, Uğur Mumcu 
Caddesi yönünden gelen araçların Ata-
kule kavșağına ulașmaları için eskiden 

Çankaya Caddesinden 800 metre yol kat 

ederek gitmeleri mümkünken, yeni düzen-

lemeye tașıtların önce Cumhurbașkanlığı 

önünden Atatürk Bulvarından Kuğulupark 

kavșağına kadar inmeleri ve sonra Cinnah 

Caddesinden yukarı çıkarak Atakule’ye 

ulașmak için 2800 metre yol yapmaları 

gerekmektedir. Kent içinde yapılan bu 

gereksiz tașıt-kilometre artıșları, gerek-

siz akaryakıt tüketimi, yollarda geçen 

zaman, gürültü, hava kirliliği ve artan 

kazalar șeklinde ortaya çıkmaktadır.

• Yeni düzenleme ile kentin merkezi 
alanlarına erișim zorlașmaktadır

Düzenleme sonucunda birçok koridordan 

kentin merkez alanlarına ulașılması, ya da 

kentin merkezinden ve ana koridorunda 

kentin çeșitli kesimlerine erișilmesi 

zorlașmaktadır. Örneğin Polonya Cad-

desinin tek yön düzenlenmesi sonucunda 

İran Caddesi ve arkasındaki Küçükesat, 

Gaziosmanpașa gibi semtler Atatürk 

Bulvarına ulașamamakta, Tunalı Hilmi 

Caddesinden Esat Caddesine, oradan da 

Mithatpașa Caddesi ile Sıhhiye’ye yön-

lendirilmektedir. Kentin bu alanlarından 

gelenlerin koridorun batısı, Kızılay ve 

Eskișehir Yolu koridoruna ulașması çok 

orlașmaktadır.

Otobüs durakları ve toplutașım yolcu-
arı dikate alınmamıștır

Projeyle Kuğulupark önündeki otobüs 

durakları tamamen ortadan kaldırıl-

makta, otobüsler hiç dikkate alınmamak-

adır. Fiziki sınırlamalar sebebiyle durak 

epleri trafi k șeritlerine dönüștürülmekte,

tobüs durağı olarak da kullanılan kal-

dırımlar yayalara bile yetmeyecek kadar 

daraltılmaktadır.

Kavșakta kazalar artacaktır

Atatürk Bulvarının yer altı geçișiyle 

artan eğimlerde olușacak yüksek hızlar 

ebebiyle kaza ve hasar risklerinde ciddi

artıșlar olacaktır. Ayrıca yaya hareke-

inin çok yoğun olduğu bu bölgede ve 

Tunalıhilmi Caddesinde yaya kazaları ve

ölümleri görülecektir. Bilimi ve çağdaș 

aklașımları hiçe sayan Büyükșehir Bele-
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diyesi, gerçekleșmesi muhtemel kazaların 
sorumlusu olacaktır. 

• Proje, çağdaș yaklașımlara aykırı olup 
kamu kaynakları israf edilmektedir

Çağdaș ulașım politikalarının temel 
ilkesi, otomobil tașımak değil, insan 
tașımaktır. Bugün, gelișmiș ülkelerin 
büyük kentlerinde bu yaklașım dikkate 
alınmakta ve toplu tașıma sistemleri 
geliștirilmektedir. Büyükșehir Belediye 
Yönetimi, 13 yıldır Ankara’nın metro 
hatlarını bitirmek yerine, kamu kaynakla-
rını, ulașım uzmanlarının yanlıș olduğunu 
ısrarla vurguladıkları katlı kavșaklara ve 
defalarca yapıp-bozarak genișlettiği yol-
lara savurmuștur. Kaynaklarımız Belediye 
Yönetimi tarafından keyfi  biçimde israf 
edilmektedir. 

“Sözde hızlı trafik” için yapılacak bu 
kavșak için vergilerimizle yarattığımız 
trilyonlarca liralık kamu kaynağı çağdaș 
yaklașımlara aykırı biçimde harcanacak-
tır. Bu kavșak yerine, otobüs sistemlerinin 
geliștirilmesi, toplutașımanın ucuzlatıl-
ması ve basit trafi k düzenlemeleri (sin-
yalizasyon, faz ayarlamaları, adalama, 
vb.) ile trafi ği çok daha ucuz ve akılcı 
yöntemlerle yönetmek mümkündür.

Belediye yönetimini kavșak inșaatını 
derhal durdurmaya, Ankaralıların sesine 
kulak vermeye, kaynakları șu anda gün-
demde olan en önemli toplu tașım projesi 
olan metroya yönlendirmeye, kenti otoyol 
haline getirecek düzenlemelerden vazgeç-
meye çağırıyoruz. 

Ankaram Platformu 

Ankara Șubesi 

ANKARA TARİHİ KENT 
MERKEZİ KORUMA 
AMAÇLI İMAR PLANI 
TOPLANTILARI

Șubemiz, Ankara Büyükșehir Belediyesi 
tarafından, 31 Ağustos tarihinde “Ankara 
Tarihi Kent Merkezi Yenileme Alanı 
Koruma Amaçlı Uygulama İmar Planı” 

tanıtım toplantısına davet edilmiștir. 
Konunun bilimsel ve hukuki bir değer-
lendirmesinin yapılabilmesi için Șubemiz, 
Mimarlar Odası Ankara Șubesi, ODTÜ 
ve GAZİ Üniversitesi Șehir ve Bölge 
Planlama ve Mimarlık Bölümü Öğretim 
Görevlileriyle bir dizi toplantı gerçekleș-
tirerek konuyu değerlendirmiștir. Yapılan 
değerlendirmelerde Ankara Büyükșehir 
Belediyesi tarafından söz konusu plana 
ait gerekli analizler, plan raporu ve 
gerekli diğer bilgiler iletilmediği için 
plan üzerinde sağlıklı bir değerlendirme 
yapmanın mümkün olmadığı, ayrıca, 
planın elde ediliș sürecinin koruma 
amaçlı imar planlarının yapımına ilișkin 
ilgili mevzuatla uyarsızlıklar tașıdığı, katı-
lımcı bir planlama sürecinin ișletilmediği 
tespit edilmiștir.

Düzenlenecek toplantıdan önce sağlıklı 
bir değerlendirme yapılabilmesi için 
Ankara Büyükșehir Belediyesi İmar ve 
Șehircilik Dairesi Bașkanlığına bir yazı 
yazılarak; tanıtımı yapılacak plan/pro-
je’nin müellifi, plan hazırlama süreci, 
plan raporu ve yapılan teknik analizlerle 
ilgili toplantı öncesinde bir değerlendirme 
yapılabilmesi için bilgi istenmiștir. Ancak 
bu talebimize henüz bir karșılık alınama-
mıștır.

Yapılan değerlendirmelerin ardından 31 
Ağustos tarihinde Ankara Büyükșehir 
Belediyesi ASKİ Toplantı Salonunda 
yapılan toplantıya Șubemiz adına Șube 
Yönetim Kurulu Bașkanımız S. Zafer 
Șahin, Șube Sekreterimiz Çiğdem Ünal 
ve Șube Yönetim Kurulu Üyemiz Serdar 
Karaduman katılmıș, konuya ilișkin 
olarak yapılan değerlendirmeleri ilete-
rek yapılan plana ilișkin çekinceleri dile 
getirmiștir. Toplantıda özellikle “planın 
hazırlanma sürecinin 2863 Sayılı Kültür 
ve Tabiat Varlıklarını Koruma Mevzu-
atına ve katılımcı planlama ilkelerine 
aykırılıklar tașıdığı” belirtilerek sürecin 
bu koșullara uygun hale getirilmesi duru-
munda Șubemizin yapılacak planlama 
çalıșmalarına katkıda bulunabileceği 
ifade edilmiștir.

Ankara Șubesi 

ȘUBEMİZ ÇALIȘANI 
ȘEHİR PLANCISI 
BAȘAK ERBİL 
GÖREVİNDEN AYRILDI

Șubemiz çalıșanlarından Mesleki Dene-
tim Görevlisi ve Șube Sekreter Yardımcısı 
Bașak Erbil, Ağustos ayı sonu itibariyle 
görevinden ayrılmıștır. Meslek örgütü-
müze yaptığı katkılardan dolayı kendisine 
teșekkür eder, bundan sonraki hayatında 
bașarılarının devamını dileriz.

Ankara Șubesi 

AYLIK GÜNCE

02 Ağustos 2006: Șube Yönetim Kurulu 
Üyemiz E. Serdar Karaduman, diğer 
meslek Odaları temsilcileri ile Çankaya 
Belediye Bașkanı Muzaffer Eryılmaz’ı 
ziyaret ederek Maltepe Havagazı Fabri-
kası ile ilgili bilgilendirmede bulundu.

02 Ağustos 2006: TMMOB İKK ve diğer 
meslek örgütleriyle, Ankara’da yapılan 
ulașım zamlarına ilișkin bir basın açık-
laması yapıldı.

02 Ağustos 2006: Yönetim Kurulu 
Üyemiz E. Serdar Karaduman, Dikmen 
4. ve 5. Etap sakinlerinin kentsel dönüșüm 
projelerine ilișkin Büyükșehir Belediyesi 
önünde yaptıkları basın açıklamasına katı-
larak destek verdi.

04 Ağustos 2006: Șube Bașkanımız S. 
Zafer Șahin, CNN Türk kanalına Merkez 
Bankası, SPK ve BDDK’nın İstanbul’a 
tașınmasına ilișkin görüș bildirdi.

05 Ağustos 2006: Șubemiz, Merkez 
Bankası, SPK ve BDDK’nın İstanbul’a 
tașınmasına ilișkin bir basın açıklaması 
yaparak konu hakkındaki hassasiyetleri 
kamuoyuna duyurdu.

09 Ağustos 2006: Șube Bașkanımız 
S. Zafer Șahin, Kanal B televizyonuna 
Ankara Çayı ile ilgili değerlendirme-
lerde bulundu.
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15 Ağustos 2006: Șube Sekreterimiz 
Çiğdem Ünal, Kuğulu Park konulu Anka-
ram Platformu toplantısına katıldı.

16 Ağustos 2006: Șube Sekreterimiz 
Çiğdem Ünal, Büyükșehir Belediyesi 
tarafından, birinci derecede doğal sit 
alanı olan Kuğulu Park’ın bir kısmının 
Ankara Kültür ve Tabiat Varlıklarını 
Koruma Kurulunun izniyle tașıt yolu 
olarak düzenleneceğinin açıklanması 
ve bölgede bir alt geçit yapılmasıyla 
ilgili, Ankaram Platformu - Kuğulupark 
Girișimi tarafından yapılan basın açıkla-
masına katıldı.

17 Ağustos 2006: Șube Sekreterimiz 
Çiğdem Ünal, Kuğulu Park’ta düzenlenen 
eylem ve etkinliklere katıldı.

19 Ağustos 2006: Șube Sekreterimiz 
Çiğdem Ünal ve Șube Yönetim Kurulu 
Üyemiz E. Serdar Karaduman Kuğulu 
Park’ta düzenlenen eylem ve etkinliklere 
katıldı.

21 Ağustos 2006: Șube Yönetim Kurulu 
Üyemiz E. Serdar Karaduman, Kuğulu 
Kavșağında yapılması düșünülen katlı 
kavșakla ilgili olarak TMMOB’ye bağlı 
diğer meslek odası temsilcileriyle beraber 
Avukat Eser Öcal’la görüștü.

21 Ağustos 2006: Șube Sekreterimiz 
Çiğdem Ünal ve Șube Yönetim Kurulu 
Üyemiz E. Serdar Karaduman Kuğulu 
Park’ta düzenlenen eylem ve etkinliklere 
katıldı.

22 Ağustos 2006: Șube Yönetim Kurulu 
Üyemiz E. Serdar Karaduman Kuğulu 
Park’la ilgili olarak Ulusal Kanal’la 
söyleși yaptı.

25 Ağustos 2006: Șube Sekreterimiz 
Çiğdem Ünal, Șube Yönetim Kurulu 
Üyemiz ve Ankaram Platformu Dönem 
Sözcüsü E. Serdar Karaduman, Kuğulu-
park Kavșağında bir alt geçit yapılmasıyla 
ilgili, Platform olarak yapılan basın açık-
lamasına katıldı.

26 Ağustos 2006: Șube Bașkanımız S. 
Zafer Șahin, Șube Sekreterimiz Çiğdem 
Ünal ve Șube Yönetim Kurulu Üyemiz 
E. Serdar Karaduman, Mimarlar Odası 
Ankara Șubesi, ODTÜ Șehir ve Bölge 
Planlama Bölümü, Gazi Üniversitesi 
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Șehir ve Bölge Planlama Bölümü ile yapı-
lan “Ulus” konulu toplantıya katıldı. 

29 Ağustos 2006: Șube Bașkanımız 
S. Zafer Șahin, Atatürk Orman Çiftliği 
Müdürlüğünün talebi üzerine Müdür 
Mehmet Emin Güzel’le görüșerek, Çift-
liğin planlaması üzerine bilgilendirmede 
bulundu.

29 Ağustos 2006: Șube Bașkanımız S. 
Zafer Șahin, Șube Sekreterimiz Çiğdem 
Ünal ve Șube Yönetim Kurulu Üyemiz 
E. Serdar Karaduman, Mimarlar Odası 
Ankara Șubesi ile Ulus konulu ortak bir 
toplantı gerçekleștirdi.

31 Ağustos 2006: Șube Bașkanımız S. 
Zafer Șahin, Șube Sekreterimiz Çiğdem 
Ünal ve Șube Yönetim Kurulu Üyemiz E. 
Serdar Karaduman, Ankara Büyükșehir 
Belediyesi’nce düzenlenen “Ankara 
Tarihi Kent Merkezi Koruma Amaçlı İmar 
Planı Toplantısı”na katılarak konuyla 
ilgili değerlendirmelerde bulundu.

31 Ağustos 2006: Șube Sekreterimiz 
Çiğdem Ünal, TMMOB İl Koordinasyon 
Kurulu toplantısına katıldı. 

Ankara Șubesi 

BASINDA ȘUBE

7 Ağustos 2006: Hürriyet Ankara 
Gazetesi, “Bașkent parça parça gidiyor” 
bașlıklı haberinde, Șube Bașkanımız S. 
Zafer Șahin’in, Ankara’nın sektörel ve 
mekansal gelișimi ve yașam kalitesinin 
yükselmesi için gerekli vizyonun üretil-
mesi gerektiği yönündeki açıklamalarına 
yer verdi.

11 Ağustos 2006: Cumhuriyet Ankara 
Eki’nde, “İki günde bir kaza!’ bașlığıyla 
verdiği haberde, Șube Bașkanımız S. 
Zafer Șahin’in, Çetin Emeç Bulvarı ile 
Türk Ocağı Caddesi’nin kesiștiği nok-
tada yer alan köprülü kavșakta gerçek-
leșen kazalar ve çözüm yolları ile ilgili 
açıklamalarına yer verdi.

11 Ağustos 2006: Cumhuriyet Ankara 
Eki’nde, “Dikmen Vadisi’nde sancılı 
dönüșüm” bașlıklı haberde, Șube Baș-
kanımız S. Zafer Șahin’in, Anakent 
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Belediyesi’nin, katılım süreçlerini ișle-
erek, yurttașların hak sahibi olmasalar 

da barınma sorunlarını çözmesi gerektiği
önündeki açıklamalarına yer verdi.

5 Ağustos 2006: Radikal Gazetesi, 
Belediye Kuğulu Park’a ‘tecavüz’
decek” bașlıklı haberinde, refüjdeki 
ğaçların sökülmesine ve Șehir Plancıları 

Odası ve diğer sivil toplum kurulușlarının 
düzenlemeleri basından izlemekten șika-
etçi olduklarına değindi.

6 Ağustos 2006: Radikal Gazetesi, 
Yeni Sahne’nin yıkılmaması için ‘takas’
nerisi” bașlığıyla verdiği haberde, Yeni

Sahne’yi yıkımdan kurtarmak için Çan-
kaya Belediye’sinin bina sahiplerine iki
katı değerinde arsa önerdiğine değindi.

17 Ağustos 2006: Cumhuriyet Gazetesi, 
“Yargıdan Gökçek’e geçit yok” bașlığıyla 
verdiği haberde Ankaram Platformu’nun 
Kuğulu Park eylemlerine değindiği 
haberde Ankara Kültür ve Tabiat Varlık-
larını Koruma Bölge Kurulu’nca alınan 
kararla ilgili alınan yürütmeyi durdurma 
kararına yer verdi.

17 Ağustos 2006: Sabah Ankara Gaze-
tesi, “Kuğulu Direniși” bașlıklı habe-
rinde, Ankaram Platformu’nun önceki 
gece sabaha kadar Kuğulu Park’ta nöbet 
tutmasına ve ertesi gün yapılan basın 
açıklamasına yer verdi.

17 Ağustos 2006: Birgün Gazetesi, 
“Kuğulu Park korumamız altında” baș-
lığıyla verdiği haberde Ankaram Plat-
formu’nun Kuğulu Park’ta yaptığı basın 
açıklamasına yer verdi.

17 Ağustos 2006: Hürriyet Ankara 
Gazetesi, “Kuğulu Park’a yasa kalkanı” 
bașlıklı haberinde, Koruma Kurulu’nun 
Kuğulu Park’la ilgili verdiği “minimum 
tecavüz” kararına, Bölge İdare Mahke-
mesi’nden gelen yürütmeyi durdurma 
kararına değindi.

18 Ağustos 2006: Cumhuriyet Ankara 
Eki’nde, “Esnaf ‘yeni yolu’ istemiyor” 
bașlığıyla verdiği haberde, Șube Baș-
kanımız S. Zafer Șahin’in, plana dayalı 
karar verilmemesi ve esnafın buradaki 
çalıșmalardan haberdar olmamasının 
sorunlara neden olduğu yönündeki açık-
lamalarına yer verdi.
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Bursa Șubesi 

KATILDIĞIMIZ 
TOPLANTILAR

• BKTVKBK’NUN TEMMUZ 
AYI TOPLANTISINA 
KATILDIK
Bursa Kültür Ve Tabiat Varlıklarını 
Koruma Bölge Kurulunun 16-17/ Ağustos 
2006 tarihlerindeki toplantısına katıldık. 

18 Ağustos 2006: Sabah Ankara Gaze-
tesi, “Bașkent’in ‘kara nokta’ları” bașlıklı 
haberinde, Șube Bașkanımız S. Zafer 
Șahin’in, Bașkent’teki birçok alt ve üst 
geçidin mühendislik hataları nedeniyle 
“kara nokta”lara dönüștüğünü söylediği 
açıklamalarına yer verdi.

18 Ağustos 2006: Sabah Ankara Gazetesi, 
“Kuğulu Park’ta coșku bulvara kepçe!” 
bașlığıyla verdiği haberde, Ankaram 
Platformu üyelerinin Ankara Bölge İdare 
Mahkemesi’nin yürütmeyi durdurma 
kararını Kuğulu Park’ta șarkılarla kutla-
masına ve Gökçek’in talimatıyla Atatürk 
Bulvarı’nın Kuğulu Park karșısındaki 
șeridinin asfaltının tamamen kazındığına 
değindi.

18 Ağustos 2006: Hürriyet Ankara 
Gazetesi, “Bașkent’in ‘kara nokta’ları” 
bașlıklı haberinde, Șube Bașkanımız S. 
Zafer Șahin’in, çok sayıda trafi k kazasının 
yașandığı kara noktaların bașında Çetin 
Emeç Bulvarı, Konya ve İstanbul yolları, 
Yenimahalle ve Etlik 1011 Kavșağı üze-
rindeki geçitler ile Ümitköy-Etimesgut 
bağlantı yolunun geldiğini belirttiği 
açıklamalarına yer verdi.

19 Ağustos 2006: Milliyet Ankara Gaze-
tesi, “Kuğulu Kavșağı’na dava açılacak” 
bașlığıyla verdiği haberde, Ankaram 
Platformu’nun kavșak projesini iptal 
ettirmek için davacı olmaya karar ver-
diğine değindi.

20 Ağustos 2006: Birgün Gazetesi köșe 
yazarı Yașar Seyman “Ankara’nın sim-
geleri siliniyor” bașlıklı köșe yazısında 
Kuğulu Park’ ın Ankara ve Ankaralılar 
için önemine değindi.

25 Ağustos 2006: Cumhuriyet Ankara 
Gazetesi, “Șimdi de Kuğulupark” bașlı-
ğıyla yayınladığı haberde, Șube Yönetim 
Kurulu Üyemiz E. Serdar Karaduman’ın 
Kuğulupark’ın Ankara belleğindeki 
önemine değindiği değerlendirmelerine 
yer verdi.

25 Ağustos 2006: Cumhuriyet Ankara 
Gazetesi, “Gökkușağı sorunlarla açılıyor” 
bașlığıyla verdiği haberde, Șube Bașkanı-
mız S. Zafer Șahin’in açılan tesisin imar 
mevzuatına aykırı olduğu yönündeki 
açıklamalarına yer verdi. 

Kayseri İl Temsilciliği

BELEDİYE 
ÇALIȘMALARI 
HAKKINDA BASINA 
GÖRÜȘ BİLDİRDİK

Kayseri İl Temsilcimiz Murat Suzi 
Ünalan, Kayseri Yerel Televizyonu’nda 
yapılan programa katılarak, Kayseri’de 
yașayan șehir plancıları olarak mesleki 
sorumluluk planlama ilke ve prensipleri 
doğrultusunda kentte planlı bir gelișimin 
olușturulması amacı ile Belediyenin 
yapmıș olduğu imar çalıșmalarının mes-
leki örgüt bilincinde takipçisi olacaklarını 
ifade etmiștir.

Ünalan konușmasında ayrıca, Kayseri 
Büyükșehir Belediyesi’nce yapılan 
1/50.000 ölçekli Çevre Düzeni Planı-
nın, Kayseri’de bulunan kamu kurum 
ve kurulușları yetkililerinin, meslek 
odalarının ve basın kurulușlarının davet 
edilip bilgilendirme toplantıları yapıla-
rak kamuoyuna sunulduğunu, ancak bu 
hassasiyetin 1/25.000 ölçekli Nazım İmar 
Planında gösterilmediğini, hiçbir bilgilen-
dirme toplantısı yapılmadan, 2 senelik 
sürecin dolmasına 1 hafta kala, alelacele, 
planın irdelenmeden onandığını, 1 aylık 
askı süresi içinde askıya çıkarılmadığını 
belirtmiștir. Ayrıca Ünalan, Kayseri’nin 
Ulașım Master Planının olmadığına 
değinmiș, belediyece yapılan bazı pro-
jelerde halkın yeterince bilgilendirilme-
diğini vurgulamıștır. 

Meslek alanımız ile ilgili konularda sözlü 
görüșlerimizi belirttik.

• TMMOB BURSA İL 
KOORDİNASYON 
KURULUNUN 22 AĞUSTOS 
TARİHİNDE YAPILAN 
TOPLANTISINDAYDIK

5-6-7 Nisan 2007 tarihinde yapılacak 
olan “Bursa Kentinin Çözümleri Sempoz-
yumu” ile ilgili Düzenleme ve Yürütme 
Kurulu’ nda görev almak üzere Șube 
Bașkanı Rașit TUNA, Șube Sekreteri 
Çağrı Demirel, Șube Sekreter Yardımcısı 
Beyazıt Özkurt’ un isimlerinin İKK’ya ya 
bildirilmesine karar verildi. 

• SİT ALANLARININ 
PLANLANMASI İLE İLGİLİ 
TOPLANTIYA KATILDIK

Bayındırlık İskan Bakanlığı ile Kültür ve 
Turizm Bakanlığının birlikte hazırladık-
ları ve 26.07.2005 tarihinde yürürlüğe 
girmiș bulunan “Koruma Amaçlı İmar 
Planları ve Çevre Düzenleme Projeleri-
nin hazırlanması, gösterimi, uygulanması, 
denetimi ve müelliflerine ilișkin usul ve 
esaslara ait yönetmeliğin” 6. maddesine 
istinaden 15.08.2006 tarihinde Bursa 
Büyükșehir Belediyesi tarafından düzen-
lenen toplantıya katılarak yazılı görüșle-
rimizi belirttik.

• AKADEMİK ODALAR 
BİRLİĞİNCE 14.08.2006 
TARİHİNDE DÜZENLENEN 
1/25000 ÖLÇEKLİ NAZIM 
İMAR PLANI DAVA 
SÜRECİ HAKKINDA 
BİLGİLENDİRME 
TOPLANTISI YAPILDI

• TMMOB BURSA İL 
KOORDİNASYON 
KURULU TARAFINDAN 
DÜZENLENEN 17 
AĞUSTOS 2006 TARİHİNDE 
YAȘANAN AĞUSTOS 
DEPREMİ İLE İLGİLİ 
BASIN AÇIKLAMASINA 
KATILDIK
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Bursa Șubesi 

GEMLİK DOĞUSU 
GELİȘME ALANI 
PLANLARINA İTİRAZ 
ETTİK

Gemlik Belediye Meclisi’nin 10.04.2006/
M96 sayılı kararı ile onaylanan 1/1.000 
ölçekli Gemlik Doğusu Gelișme Alanı 
Uygulama İmar Planı ile Bursa Büyükșe-
hir Belediye Meclisi’ nin 13.07.2006/472 
sayılı kararı ile onaylanan 1/5.000 Gemlik 
Doğusu Gelișme Alanı Nazım İmar Planı 
Revizyonuna itiraz edildi 

Bursa Büyükșehir Belediye Meclisi’ nin 
13.07.2006/472 sayılı kararı ile onaylanan 
1/5.000 Gemlik Doğusu Gelișme Alanı 
Nazım İmar Planı Revizyonunun askı 
konumunda yerinde yapılan inceleme-
sinde, 

• Planlanan bölgenin yürürlükteki 
1/5000 Ölçekli Gemlik Nazım 
İmar Planında bağ-bahçe alanı 
kapsamında kaldığı bilinmektedir. 
1/25.000 ölçekli Kıyı Kesimi Çevre 
Düzeni Planında ise tarımsal niteliği 
korunacak alanlar kapsamında yer 
almaktadır. Hazırlanan plan reviz-
yonunda bağ-bahçe nizamında kalan 
ve tarımsal nitelik tașıyan alanın, 
konut alanına dönüștürülmesi ancak 
ilgili kurumların olumlu görüșlerinin 
alınması ile mümkündür. Kurumların 
görüșlerinin, bağ- bahçe nizamından 
konut alanına geçtiğine dair olumlu 
görüșünün alınıp alınmadığına dair 
bir belgenin tarafımıza gönderilme-
mesi nedeniyle konu hakkında bir 
netliğe ulașılamadığı, ancak görüșler 
alındıysa;

1- Planlanan alanın hangi amaçlarla 
tarımsal nitelikten çıkarıldığı ve bu 
doğrultuda kurum görüșü alındığı,

2- Kurum görüșlerinin 1/5.000 ve 
1/1.000’lik seviyelerde ayrı ayrı 
alınıp alınmadığı,

3- Konut lekesi getirilen yerin 
1/25.000’lik planlarda getireceği 

donatıların çevresi ile değerlendirilip 
değerlendirilmediği, 

4- Hangi kurumlara görüș sorulduğu 
ve görüșü sorulan ilgili kurumlardan 
söz konusu alandaki yatırımları hak-
kında bilgi alınıp alınmadığı,

hususlarının belirlenmesi gerektiği tespit 
edilmiștir.

• 1998 yılında Bayındırlık ve İskan 
Bakanlığınca onaylanan 1/100.000 
ölçekli Çevre Düzeni Planı plan 
hükümlerinin genel hükümler 
bölümü, 5.3. maddesinde ise “Plan-
lama bölgelerinde öncelikle bu plan 
kararlarına uygun 1/25.000 ölçekli 
nazım imar planları yapılacak olup, 
1/25.000 ölçekli nazım imar planları 
yapılmadan alt ölçek planlar ve plan 
revizyonları yapılamaz” denilmekte-
dir. Bursa Büyükșehir Belediye Mec-
lisi’ nin 13.07.2006/472 sayılı kararı 
ile onaylanan 1/5.000 ölçekli Gemlik 
Doğusu Gelișme Alanı Nazım İmar 
Planı Revizyonu, 1/25.000 Ölçekli 
Nazım İmar Planları tamamlanma-
dan onaylandığından, 1/100.000 
ölçekli Çevre Düzeni Planı ve plan 
hükümlerine aykırı olduğu gibi aynı 
zamanda 1/25.000 ölçekli Nazım 
İmar Planları ihale edilmiș ve hazır-
lık așamasında iken 1/1.000 ölçekte 
de eș zamanlı olarak sözlü önerge 
ile onaylandığı, planların kademeli 
birlikteliğine de aykırı bir uygulama 
olduğu görülmektedir. 

• Bununla birlikte sözlü önerge ile 
onaylanan planın ilgili plan müel-
lifinin, hazırlık așamasında olan 
1/25.000 ölçekli Gemlik Nazım İmar 
Planlarının alt yüklenicisi konumunda 
bulunması nedeniyle; Plân Yapımını 
Yükümlenecek Müelliflerin Yeter-
liliği Hakkında Yönetmeliğin 13. 
maddesinin c fıkrası gereği, yeterlili-
ğinin yeniden incelenmesi gerektiği 
sonucuna ulașılmıștır.

Yukarıdaki nedenlerle söz konusu plan, 
1/100.000 Ölçekli Çevre Düzeni Planı ve 
hükümleri, 1/25.000 Ölçekli Kıyı Kesimi 

Çevre Düzeni Planı ve hükümleri, yürür-

lükteki 3194 sayılı İmar Kanunu ile Plan 

Yapımına ait Esaslara Dair Yönetmelik 

hükümlerine, planlama ilke ve esaslarına 

aykırı olduğundan yeniden değerlendiril-

mesi hususunda ilgili belediyelere itiraz 

edilmiștir. 

Bursa Șubesi 

BURSA BÜYÜKȘEHİR 
BELEDİYESİ, TÜRKİYE 
SAĞLIKLI KENTLER 
BİRLİĞİ BÜNYESİNDE 
“EN İYİ SAĞLIKLI 
ȘEHİRLER PROJE 
YARIȘMASI”

Proje Yarıșması Jüri Üyeleri

Yılmaz ÖZEN (Bursa Tabip Odası 
Bașkanı)

Rașit TUNA (ȘPO Bursa Șube 
Bașkanı)

Emel İRGİN (UÜ. Halk Sağlığı ABD. 
Bașkanı)

M.Serhat YAMALI (Bursa İl Sağlık 
Müdürü)

Nalan FİDAN (BBB Projeler Daire 
Bașkanı)

Hakan KOYUNLULAR (BBB. APK. 
Daire Bașkanı)

22.08.2006 tarihinde yapılan jüri toplan-
tısında 14 proje görüșülmüș ve

• Sağlıklı yașlanma

• Sağlıklı șehir planlaması

• Fiziksel aktivite ve aktif yașam

• Sağlık etki değerlendirmesi

Olmak üzere 4 kategoride ödüle layık 
projeler belirlenmiștir.

Yarıșmanın sonuçları 7-9 Eylül 2006 
tarihinde Aydın’da yapılacak Sağlıklı 
Kentler Birliği 2. Yıl Konferansında 
açıklanacaktır.
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İstanbul Șubesi 

SULUKULE KENTSEL 
DÖNÜȘÜM TOPLANTISI 
YAPILDI

27 Temmuz 2006 tarihinde Mimarlar 
Odası Büyükkent Șubesinde, Șubemizin 
de katılımıyla Sulukule Kentsel Dönüșüm 
Alanı üzerine bir toplantı yapıldı. Top-
lantıya Mimarlar Odası’ndan Mücella 
Yapıcı, TMMOB İstanbul İl Koordi-
nasyon Kurulu’ndan Fetiye Kara, Bilgi 
Üniversitesi’nden Neșe Erdilek, Feride 
Boztaș, Ulașılabilir yașam Derneği’nden 
Hacer Fongu, Sulukule Roman Kültürünü 
Geliștirme Derneğinden Șükrü Pündük 
ve Mehmet Asım Hallaç, Belgin Cengiz, 
İnsan Yerleșimleri Derneği’nden Korhan 
Gümüș, Jeoloji Mühendisleri Odasından 
Kadir Günaydın, üyelerimiz Emrah Șahan 
ve Emre Sert ve Șubemizden Tayfun Kah-
raman ile Pınar Özbay katılmıșlardır. 

Toplantıda “yenileme” kavramının tanımı 
sorgulanarak, Sulukule özelinde önerilen 
yenileme yaklașımının daha çok bir 
yerinden etme süreci olduğu üzerinde 
duruldu. Projenin yüksek fi yatlı konut 
üretimi üzerine kurulu olması ve alanda 
yașayanlardan bu bedeli ödeyemeyecek 
olanlara (çoğunluk bu gruba giriyor) öne-
rilen yerleșim alanının Çobançeșme’de 
yer alması bu savı desteklemektedir. 

Alanda yașayan halkı hiç dikkate almadan 
hazırlanan proje için belediye yetkilile-
rin halkın toplu görüșme taleplerini geri 
çevirdiği, buna karșın bireyler üzerinden 
tek tek yapılan mutabakatlarla mahalle-
linin topluca hareket etmesinin önüne 
geçildiği belirtildi. 

Toplantıda 5366 sayılı “yıpranmıș kent-
sel dokuların kamulaștırılması hakkında 
kanun”un kentsel dönüșüm ve kentsel 
koruma sürecindeki rolü değerlendirildi. 
Ayrıca alanda yapılacak konutların 
Osmanlı sivil mimarisinde yapılacak 
olmasının, bir yandan 500 yıldır gele-
neksel olarak bu alanda yașayan bir 
grubun ihtiyaçlarının göz ardı edildiği 

bir ortamda, projenin korumacı zihni-
yetinin sorgulanmasını gerektirdiği ifade 
edilmiștir.

Toplantıda sadece eleștirel bir bakıș 
geliștirmekle yetinmeyip alternatif bir 
rehabilitasyon projesi üretmenin gerekli-
liği üzerinde fi kir birliğine varıldı ve bu 
üretilebilecek çözümler üzerinde duruldu. 
Projeye öncelikli olarak hak sahiplerinin 
dava açması ve odaların da bu davaya 
müdahil olmasının uygun olacağı üze-
rinde uzlașıldı. 

İstanbul Șubesi 

ZEYTİNBURNU 
BELEDİYESİ İLE 5366 
SAYILI KANUNLA 
GÜNDEME GELEN 
UYGULAMALARINI 
KONUȘTUK

17 Ağustos 2006 tarihinde Șube Bașkanı-
mız Ahmet Turgut, Șehir Plancıları Odası 
Eski Genel Bașkanı Erhan Demirdizen, 
Șube Sekreterimiz Tayfun Kahraman, 
Yönetim Kurulu Üyemiz Ali Rıza Nurhan; 
Zeytinburnu Belediyesi’nde, Zeytinburnu 
Belediye Bașkanı Murat Aydın ve Bele-
diye Bașkan Yardımcısı Zafer Alsaç’la bir 
araya gelerek 5366 sayılı Kanunun 6’ncı 
maddesi dayanılarak hazırlanan “Yıpra-
nan Tarihi ve Kültürel Tașınmaz Varlıkla-
rın Yenilenerek Korunması ve Yașatılarak 
Kullanılması Hakkında Kanunun Uygu-
lama Yönetmeliği” ve Zeytinburnu’nda 
bu yönetmelik uyarınca gündeme gelen 
Zeytinburnu Sur Tecrit Alanı Kentsel 
Dönüșüm Projesi hakkında görüștüler. 
Zeytinburnu Belediye Bașkanı Murat 
Aydın ve Belediye Bașkan Yardımcısı 
Zafer Alsaç ilçede sınırları içersinde 
söz konusu yönetmeliğe ilișkin olarak 
Bakanlar Kurulu tarafından ilan edilen 
“Kentsel Dönüșüm Alan”larının seçilme 
nedenlerine ve uygulaması yapılacak olan 
projelere ilișkin bilgi verdi. Daha sonra 
Odamız yetkililerine, Üyemiz Kübra 
Fulsar tarafından yapılması düșünülen 

projeler ve projelerin uygulama etapları 
anlatıldı. Șubemizin uygulama ve proje-
lerine ilișkin sorularını cevaplayan proje 
ekibi ve Belediye Bașkanı ile yapılan 
toplantıda, söz konusu kanun ve ilgili 
yönetmelikleri de tartıșılarak, Șubemiz 
Yetkililerince söz konusu 5366 sayılı 
kanun ve yönetmeliklerine ilișkin çekin-
celer aktarıldı. 

İstanbul Șubesi 

BEYKOZ YAZ ÇALIȘTAYI

7 Temmuz-7 Ağustos 2006 tarihleri ara-
sında, TMMOB Șehir Plancıları Odası ve 
Beykoz Belediyesi’nin ișbirliği ile, çeșitli 
üniversitelerin Șehir ve Bölge Planlama 
bölümlerinde öğrenimlerini devam 
ettirmekte olan lisans öğrencileriyle 
“Rüzgarlıbahçe Yaz Çalıștayı” düzen-
lenmiștir. Çalıștayın amacı; çalıștaya 
katılan üniversite öğrencilerinin mesleki 
ve bilimsel alanda gelișmelerinin sağlan-
ması, meslek odaları ile olan ilișkilerinin 
öğrencilik döneminden itibaren geliști-
rilmesidir.

Beykoz Belediyesi Planlama Müdürlü-
ğü’nden Șehir Plancısı Erhan Kip’in ve 
Șehir Plancısı Gülhan Oğuz’un yürütü-
cülüğünde, İstanbul Teknik Üniversitesi, 
Yıldız Teknik Üniversitesi ve Mimar 
Sinan Güzel Sanatlar Üniversitesi’nin 
Șehir ve Bölge Planlama Bölümlerinden 
çeșitli sınıflardaki öğrencilerin katılımları 
ile gerçekleștirilen çalıșma, alanın ayrın-
tılı fi ziksel çevre analizlerinin yapılması, 
sosyal yapı araștırması bașlığı altında %10 
örneklem ile anket çalıșmasının yapılması, 
elde edilen verilerin dijital ortama aktarı-
larak paftaların olușturulmasının ardından 
bu bilgilerin görsel öğeler de kullanılarak 
rapor haline dönüștürülmesi, alanın fırsat-
tehdit-güçlü ve zayıf yönler analizi yapıl-
ması ve son olarak planlama yaklașımının 
geliștirilmesini kapsamaktadır. 

4 Ağustos Pazar günü Beykoz Belediye-
si’nde yapılan TMMOB Șehir Plancıları 
Odası İstanbul Șubesi, Beykoz Belediyesi 
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temsilcilerinin ve öğrencilerin katılımıyla 
gerçekleștirilen toplantıda analiz paftaları 
ve teknik rapor ilgililere sunulmuștur.

Rüzgarlıbahçe Yaz Çalıștayı’na, farklı 
üniversitelerin farklı sınıflarından katı-
lan öğrenciler, planlama mesleğinin 
içinde yer alarak, diğer öğrencilerle ve 
șehir plancılarıyla görüșlerini paylașma, 
tartıșma ve sentez olușturmanın yanı 
sıra planlama gündeminin en önemli 
konularından biri olan kentsel dönüșüm 
hakkında gözlemlerde bulunma fırsatı 
elde etmișleridir. 

İstanbul Șubesi 

20 AĞUSTOS’TA 
İSTANBUL KADIKÖY’DE 
İSRAİL’İN LÜBNAN 
İȘGALİNİ PROTESTO 
ETTİK

Bașta TMMOB ve KESK olmak üzere 
sendikaların ve meslek odalarının çağrı-
sıyla, siyasi partilerin ve demokratik kitle 
örgütlerinin de katılımıyla 20 Ağustos 
2006 tarihinde İstanbul Kadıköy’de 
gerçekleștirilen mitingde binlerce kiși 
İsrail’in Lübnan’ı ve Filistin’i ișgalini 
ve ABD’nin Irak’ı ișgalini, AKP hükü-
metinin sınır ötesi politikalarını bölgeye 
asker gönderme planlarını protesto etmek 
üzere bir araya geldi. Saat 14:00 sularında 
Kadıköy’de toplanmaya bașlayan gruplar 
üç koldan yürüyüșe geçerek Kadıköy 
Meydanı’na geldi. Hava sıcaklığı çok 
yüksek olmasına rağmen yürüyüșün son 
derece coșkulu olduğu gözlendi. Yürüyüș 
kortejinin bașında mitingin çağrıcı kurum-
ları olan KESK ve TMMOB yer alırken, 
mitinge Hak-İș ve Türk-İș’e bağlı sendi-
kalar ile İstanbul Tabip Odası, İstanbul 
Eczacı Odası, İstanbul Veteriner Hekimler 
Odası, İstanbul Serbest Muhasebeci Mali 
Müșavirler Odası, İstanbul Diș Hekimleri 
Odası yanı sıra siyasi partiler ve demok-
ratik kitle örgütlerinden katılım oldu. 
Mitingin konușmaları sırasıyla Düzen-
leyici Kurulușlar adına KESK İstanbul 
Șubeler Platformu sözcüsü Yunus Öztürk, 
TMMOB Yönetim Kurulu Bașkanı 

Mehmet Soğancı, KESK Genel Bașkanı 
İsmail Hakkı Tombul, Hak-İș Konfede-
rasyonu Marmara Bölge Temsilcisi Celal 
Özdoğan, Türk Tabipler Birliği Merkez 
Konseyi üyesi Ali Çerkezoğlu konuștular. 
Mitinge bine yakın bir katılım sağlayan 
TMMOB kortejinde; TMMOB Yönetim 
Kurulu Üyeleri, Çeșitli Odaların İstanbul 
Șubeleri Bașkan ve yöneticileri ile Oda 
Üyelerimiz yer aldı.

İstanbul Șubesi 

DAVA VE 
İTİRAZLARIMIZ

02.08.2006 Tarihinde Maltepe 
Bașıbüyük Nazım Planı Tadilatına 
İtiraz Ettik
İstanbul Büyükșehir Belediye Meclisi’nce 
13.04.2006 tarihinde uygun bulunarak 
Büyük Șehir Belediye Bașkanlığınca 
24.06.2006 tarihinde onaylanan 
03.07.2006 tarihi itibarıyla askıya çıka-
rılan Maltepe Bașıbüyük 166 pafta 1692 
ada 2, 3 Parseller 167-168 pafta, 1690 
ada,17,18 19, 20, 21, 22, 23, 24, 25, 26, 
27, 28, 29, 30, 31, 32, 33 No’lu Parsellere 
ilișkin 1/5000 ölçekli Nazım İmar Planı 
Değișikliğine itiraz ettik.

İtirazımızda gerekçeleri șöyledir; yapılan 
plan değișikliğinde 40 hektarlık bölge 
parkı alanı eșdeğer bir alan önerilmeden 
kaldırılmakta ve konut alanına alınmak-
tadır. Söz konusu alanda 27.09.2001 
onay tarihli Büyükbakkalköy Bölge 
Parkı ve Ağıltepe Nazım İmar planında 
öngörülen nüfus 6.900 kișiyken plan 
tadilatıyla bu sayı 28.842’ye çıkarılarak 
öngörülen nüfus yoğunluğu yaklașık dört 
kat arttırılmaktadır. Plan değișikliği üst 
ölçekli planlar açısında incelendiğinde 
30.03.1984 onay tarihli 1/25.000 ölçekli 
planda ağaçlandırılacak alan kapsamında 
kalan bu alan için önerilen plan değișikli-
ğinin 3194 sayılı imar kanununda belirti-
len plan hiyerarșisi açısından uygun olma-
dığı görülmektedir. Plan teknik yönden 
incelendiğinde, plan ve plan notlarında 
da hatalar tespit edilmiștir. Plan yasal 
açıdan ele alındığında ise Plan müellifi  

olarak görülen IMP’nin “Plan Yapımını 
Yükümlenecek Müelliflerin Yeterliliği 
Hakkında Yönetmelik” açısından uygun 
olmadığı görülmektedir. 

02.08.2006 Tarihinde Kadıköy 
İlçesi İbrahimağa Mah. 58-59 
Pafta, 1421 Ada, 2-3-4 Sayılı 
Parsellere İlișkin 1/5.000 Nazım 
İmar Planı Tadilatına İtiraz Ettik.
Planda ilgili parseller “Transfer Merkezi 
Alanı” olarak E= 2,7 h= serbest ve zemin 
altı kullanımlar emsale dahil olmayacak 
șekilde gösterilmiștir. İlgili plan tadilatına 
itirazımızın nedenleri șöyledir.

Kadıköy ilçesindeki en yüksek emsal 
değeri 2,07 olup ilgili parsellerin çevre-
sindeki parsellere ait emsal değeri 1,2’dir. 
Dolayısıyla E=2,7 ile bu alan için oldukça 
yüksek yapılașma hakkı tanınmıștır. Bu 
karar bölgedeki yoğunluğu arttırıcı, yașam 
koșullarını zorlayıcı, trafiği kilitleyici 
etkiler yaratarak bölge halkının yașam 
kalitesini bozacak koșullara neden ola-
caktır.

Alana getirilen alıșveriș merkezi, kültür 
kongre merkezi, otel ve residence gibi 
fonksiyonlar bu yüksek yapılașma hak-
larıyla birlikte düșünüldüğünde ortaya 
çıkacak karmașanın kaosa dönüșebile-
ceği ortadadır.

Plan notlarındaki zemin altı kullanımla-
rın emsale dahil olmadığı ibaresi emsal 
değerinin 2,7’nin çok üzerine çıkmasına 
neden olabilecektir, bu İ.B.B tarafından 
belirlenen 3,0 emsal değerinin așılması 
sonucunu doğuracaktır. Ve bu durum 
İ.B.B yönetmeliğine aykırıdır.

Plan teklifi nin Ulaștırma Daire Bașkan-
lığı tarafından yapılması, ulașım transfer 
merkezi önerisinin ötesinde alandaki 
ulașım aksı fonksiyonları ve yapılașma 
koșullarının tek bașına bu daire tarafın-
dan ele alınması ve Planlama ve İmar 
Müdürlüğü’nün olumsuz görüșünün 
dikkate alınmaması planlama hukuku 
açısından sakıncalıdır.

Planın fonksiyon ve yapılașma koșulları 
açısından da ciddi sakıncaları bulunmak-
tadır. Dolayısıyla plan teklifi nin iptali ve 
konunun tekrar değerlendirilmesi talep 
edilmektedir.
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04.08.2006 Tarihinde Șișli 304 
Pafta 1947 Ada 6 – 7 – 52 – 78 
Parseller Ve Kağıthane 8744 Ada 
14 Parsele İlișkin 1/5000 Ölçekli 
Nazım İmar Planı Değișikliğine 
(Dubai Towers Projesine) İtiraz 
Ettik 

19.05.2006 tasdik tarihi ve 13/1023 Dosya 
numarası ile 07.07.2006 tarihinde İstanbul 
Büyükșehir Belediyesi tarafından askıya 
çıkarılan İstanbul, Șișli 304 Pafta 1947 
Ada 6 – 7 – 52 – 78 Parseller ve Kağıt-
hane 8744 Ada 14 Parsele ilișkin 1/5000 
Ölçekli Nazım İmar planı değișikliğine 
itiraz ettik. 

İtirazımızın gerekçeleri șöyledir; 
Söz konusu 1/5000 Nazım İmar Planı 
Değișikliği ile İstanbul İmar Yönetmeli-
ği’nde belirlenen maksimum E:3 katsayısı 
kullanılarak parseller üzerinde çok yoğun 
bir yapılașma hakkı tanınmaktadır. Aynı 
zamanda bu hak yanında Plan notu içer-
sinde yer alan “Bodrum katlar emsale 
dahil değildir” ve “Emsal hesabı tasdik 
sınırı içindeki brüt parseller üzerinden 
yapılacaktır” ifadeleri zaten çok yüksek 
olan yapılașma hakkını daha da arttırıcı 
niteliktedir. 1/5000 Ölçekli Nazım İmar 
Planı Değișikliği ile getirilen plan notunda 
yer alan bu ibareler, uygulama sonucunda, 
maksimum emsal değeri olan 3.0’ın da 
çok üstüne çıkılmasına neden olacak ve 
İstanbul İmar Yönetmeliği’nde belirlenen 
maksimum E:3,0 kat sayısının da așılması 
sonucunu doğuracaktır. Dolayısıyla ortaya 
çıkacak durum İBB yönetmeliğine aykı-
rıdır. Plan tekniği açısından bakıldığında 
da 1/5000 ölçekli Nazım İmar Planlarında 
emsal belirlenmesi planlama yaklașımı 
açından sakıncalar içermektedir. 

Bu imar hakkı ile birlikte bölgede haliha-
zırda yoğun yapılașma sonucu yașanan bir 
çok sorun daha da artacaktır, bölgedeki 
yoğunluğu arttırmasının yanında, yașam 
koșullarını ve altyapıyı zorlaștırıcı etkiler 
ortaya çıkacaktır. Burada yapılacak olan 
büyük bir yatırımdan altyapı yetersizliği 
nedeniyle, özellikle yașanacak olan trafi k 
sıkıșıklıkları ile Șișli, Levent, Beșiktaș 
ve Ortaköy bölgeleri de etkilenecektir. 
Yașanması kaçınılmaz bu sıkıntıları gider-

mek üzere altyapının elden geçirilmesinin 
maliyeti de yine kamuya yüklenecektir. 

Aynı zamanda söz konusu alan Boğaziçi 
Geri Görünüm Bölgesi’nde kalmamasına 
rağmen, Boğaziçi’nden bakıldığında 
Avrupa Yakası’nın en yüksek noktasında 
yer almaktadır. Bu alana plan notlarında 
bahsedilen emsal değeri ile yapılașma 
verildiğinde yapılacak olan yapı İstan-
bul’un siluetini olumsuz șekilde etkile-
yecektir. Konum açısından da İstanbul’un 
önemli bölgelerinden birinde yer alan 
söz konusu alan, konumunun yanında, 
bölgede kamu elinde bulunan tek yapıla-
șılabilecek alandır. Bu nedenle planlama 
sürecinin öngördüğü çalıșmalar açısından 
daha hassasiyetle yaklașılması gereken bu 
alanda yapılan Nazım İmar Planı değișik-
liğinde söz konusu hassasiyet gösterilme-
miș ve planlama çalıșması plan bütünü 
içerisinde değerlendirilmeyerek hiçbir 
analitik inceleme yapılmamıștır. 

Yukarıdaki açıklamalarımız çerçevesinde 
plan değișikliğine itiraz ederek, diğer iti-
razlarımıza ilișkin yasal haklarımız saklı 
kalmak kaydıyla, plan değișikliğinin iptal 
edilerek konunun tekrar değerlendirilmesi 
için gereğinin yapılması talep ettik.

İstanbul Șubesi 

BASIN 
AÇIKLAMALARIMIZ

08.08.2006 İSKİ 
YÖNETMELİĞİNE KARȘI 
BASIN AÇIKLAMASI

Dünya çok büyük bir “su sorunu” ile karșı 
karșıya. birleșmiș milletler raporlarına 
göre, halen 1 milyar kiși su sıkıntısı çeki-
yor. Bu sayının 2025 yılında 3,5 milyara, 
yani dünya nüfusunun yarısına ulașması 
bekleniyor. Artan su talebinin yanısıra 
kısıtlı su kaynaklarının azalması, tüm 
dünyada, özellikle de ortadoğu’da anlaș-
mazlıklara yol açıyor. Birleșmișmilletler, 
uluslararası çevre örgütleri ve bilim 
insanları, “su konusundaki uluslararası 
anlașmazlıkların önümüzdeki yıllarda 
çatıșma noktasına gelebileceği ve 21. 

yüzyılda petrol yerine suyun savaș nedeni 
olabileceği” uyarısında bulunuyorlar.

Dünya, önündeki ciddi su krizini tartıșır, 
kıt olan su kaynaklarını hızla kirleten 
türkiye 2025’te su krizine girecek ülkeler 
arasında gösterilir ve uyarılırken, istan-
bul’un içmesuyu havzaları, yasa dıșı yapı-
lanmanın yarattığı kirlenmenin yanı sıra, 
yasal mevzuatın yol açtığı kirlenmenin de 
tehdidi altında.

1995’ten bu yana yașanan süreçte, 
istanbul’un içmesuyu kaynaklarını 
kirlenmeye karșı koruyacak önlemleri 
almakla sorumlu iski tarafından hazır-
lanan ve istanbul büyükșehir belediye 
meclisi’nce kabul edilerek yürürlüğe 
giren bir dizi yönetmelik değișikliği ile, 
bir yandan içmesuyu havzalarındaki yasa 
dıșı kirletici kullanım ve yapılașmalar 
kalıcılaștırılırken, bir yandan da yeni 
kirletici kullanım ve yapılașmalara yasal 
kılıflar hazırlandı.

Bu konudaki son yönetmelik değișikliği 
de geçtiğimiz günlerde gerçekleștirildi. 
İstanbul’un içmesuyu kaynakları, șimdi 
de “içmesuyu havzaları koruma ve kont-
rol yönetmeliği” ismini tașıyan bu yeni 
yönetmeliğin tehdidi altında.

Küçükçekmece Gölünü de içmesuyu kay-
nağı olmaktan çıkaran bu yönetmeliğin 
uygulanması halinde, içmesuyu havzala-
rımızdaki sakıncalı yapılașma daha da 
artacak, içmesuyu kaynaklarımız daha da 
kirlenecek ve su kaynakları zaten kısıtlı 
olan istanbul’u yakın tarihte bekleyen 
felaket “susuzluk” olacaktır.

1994 yerel seçimleriyle Recep Tayyip 
Erdoğan’ın İstanbul Büyükșehir Bele-
diye Bașkanlığı’na gelmesinin hemen 
ardından, içme suyu havzalarıyla ilgili 
İSKİ Yönetmeliği yeniden ele alındı ve 
havzalardaki yapılașmayı teșvik edici 
nitelikte hükümlerin ağır bastığı 1995 
Yönetmeliği devreye girdi. Bu tarihten 
bașlayarak, İSKİ’nin havzalarla ilgili 
yönetmelik değișiklikleri ve bunlara 
karșı açılan iptal davaları birbirini 
izledi. Açılan davalarla ilgili yargı süre-
cinin gidișatının aleyhlerinde gelișmekte 
olduğu belli olur olmaz, davanın kesin 
olarak sonuçlanmasını beklemeden, 
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yeni bir yönetmelik çıkarılarak davayı 
düșürmek ve sürecin sil baștan yeniden 
bașlatılarak uzatılmasına yol açmak, 
yönetmeliği hazırlayan İSKİ’nin ve 
yönetmeliğin onay mercii olan İstanbul 
Büyükșehir Belediye Meclisi’nin vazge-
çilmez yöntemi oldu. Bunun neticesinde, 
1995’ten bu yana, sürekli değiștirilen İSKİ 
Yönetmeliği ile ilgili olarak bir çok dava 
açıldı. Son dava 2003 tarihli yönetmelikle 
ilgiliydi ve dava sürecinde yargı, sakıncalı 
bulup iptalini talep ettiğimiz yönetmelik 
maddelerinin bir kısmını iptal etti. Ancak, 
gene yargı süreci tamamlanmadan, İSKİ 
yeni bir yönetmelik hazırladı ve İstanbul 
Büyükșehir Belediye Meclisi’nden geçi-
rerek yürürlüğe koydu. 

İstanbul’un içme suyu kaynaklarını 
kirlenmeye karșı koruyacak önlemleri 
almakla sorumlu İSKİ tarafından hazır-
lanan ve İstanbul Büyükșehir Belediye 
Meclisi’nce kabul edilen “İçme suyu Hav-
zaları Koruma ve Kontrol Yönetmeliği” 
isimli yeni yönetmelik koruma açısından 
sakıncalı bir çok hüküm içermektedir. 
Ancak, bunun da ötesinde, bu kez, daha 
önceki yönetmeliklerde her nasılsa yer 
almıș olan bazı koruma içerikli hüküm-
lerin de yönetmelikten çıkarılmıș olduğu 
görülmektedir. Bu husus, yönetmeliği 
daha da sakıncalı kılmaktadır. İçme suyu 
kaynaklarının böyle bir yönetmelikle 
korunması mümkün değildir. İçme suyu 
havzalarının korunabilmesi için gerçek 
bir koruma yönetmeliğine ihtiyaç vardır. 
Bu nedenle, bu kez, açtığımız dava ile 
yönetmeliğin bazı hükümlerinin değil, 
tamamının iptalini talep etme zorunlu-
luğu doğmuștur. 

Bu çerçevede, yönetmeliğin iptali ve 
yürürlülüğünün durdurulması için, 
Mimarlar Odası İstanbul Büyükkent 
Șubesi, İnșaat Mühendisleri Odası 
İstanbul Șubesi, Harita ve Kadastro 
Mühendisleri Odası İstanbul Șubesi ve 
Șehir Plancıları Odası olarak İstanbul 
İdare Mahkemesi’nde ortak bir dava 
açılmıștır. 

TMMOB Harita ve Kadastro Mühendisleri Odası 
İstanbul Șubesi, TMMOB İnșaat Mühendisleri 

Odası İstanbul Șubesi, TMMOB Mimarlar Odası 
İstanbul Büyükkent Șubesi, TMMOB Șehir 

Plancıları Odası

İstanbul Șubesi 

BASINDA ȘUBEMİZ 

24 Temmuz 2006 

NTV’de yayınlanan “Emlak Danıșmanı” 
adlı programa Șube Bașkanımız Ahmet 
Turgut canlı yayında konuk olmuștur. 
Programda Turgut kentsel dönüșüm 
konusunda açıklamalarda bulunmuștur.

16 Ağustos 2006 SKYTURK

SKYTURK’de yayınlanan haber bül-
tenine Șube Bașkanımız Ahmet Turgut 
telefola bağlanarak katılmıștır. Turgut, 
konușmasında 17 Ağustos depreminin 7. 
yıldönümünde ülkemizde ve İstanbul’da 
depreme hazırlık konusunda yapılan 
çalıșmaları değerlendirmiștir. 

16 Ağustos 2006 TGRT Radyosu

Șube Bașkanımız Ahmet Turgut “Dünya 
Dönerken” adlı programa telefonla bağ-
lanarak 17 Ağustos depreminin ardından 
depreme hazırlık konusunda yapılan 
çalıșmaları değerlendirmiștir. 

08.07.2006 www.planlama.org 

08.07.2006 tarihinde planlama.org site-
sinde Șube Sekreterimiz Tayfun Kah-
raman ile İstanbul’un ve Planlamanın 
gündemini olușturan konular hakkında 

yapılan mülakata yer verilmiștir. Yazıda 
Kahraman’ın, İstanbul İl Çevre Düzeni 
Planı, 5366 sayılı Yıpranan Tarihi ve 
Kültürel Tașınmaz Varlıkların Yenilene-
rek Korunması ve Yașatılarak Kullanıl-
ması Hakkında Kanun nedeniyle gündeme 
gelen acil kamusallaștırma uygulamaları 
ve Dubai Kuleleri projesiyle ilgili görüș-
leri yer almaktadır. 

Yazının bütününe www.planlama.org 
sitesinden ulașılabilir.

10.08.2006Cumhuriyet Gazetesi: 
Utanç Tepesi Olmasın 

Özal döneminde Kral Abdullah’a satılan 
Sevda Tepesi’nin imara açılmasının yanlıș 
olacağını söyleyen Șehir Plancıları Odası 
Bașkanı Buğra Gökçe, kamu yararı göze-
tilerek hazırlanan imar planlarında kișiye 
özel düzenleme yapılamayacağını belirtti. 
Șehir Plancıları Odası İstanbul Șubesi 
Bașkanı Ahmet Turgut da, “Mevzuatta 
değișiklik yapılırsa, bu utanç belgesi 
olur” dedi. 

04.08.2006 Sabah Gazetesi: 
Ya Kuruçeșme Tașınacak, Ya 
İstanbul

Boğazda yer alan müzikli ișletmelerin 
gürültü kirliliği sebebiyle kapatılmasına 
dair yorumlar içeren haberde Șube Sek-
reterimiz Tayfun Kahraman’ın, konunun 
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yalıtım iși değil, șehir planlaması iși 
olduğu, alandaki tek sorunun gürültü 
olmadığı, ulașımın da ciddi olarak aksa-
dığı dolayısıyla Kuruçeșme-Ortaköy 
hattındaki yoğunlașmanın buradan dağı-
tılması gerektiği șeklindeki görüșlerine 
yer verilmiștir.

24.08.2006 Akșam Gazetesi: 
Karayolları Arazisi İçin Yeni 
İmar Planı

Yazıda Șube Sekreterimiz Tayfun Kah-
raman ve Üyelerimizden Erhan Demirdi-
zen’in görüșlerine yer verilmiștir. Kah-
raman, alana planlama ilkelerine aykırı 
kararlar getirilmesi durumunda arazi 
satıșının ÖİB’ye geçmesinin odamızı 
durduramayacağını belirterek bu kuruma 
da dava açabileceğimizi belirtmiș, mah-
kemenin bizi haklı buluması durumunda 

satıșın iptal olabilecegini, eğer vaadedilen 
yapılașma olmazsa o zaman ayıplı mal 
satılmıș olacağını vurgulamıștır. Demir-
dizen ise hukuki durumu belli olmayan
bir yerin satıșa çıkarıldığını, dolayısıyla
ürecin Galataport sürecine benzeyebile-

ceğini vurgulamıștır.

10.08.2006 Akșam Gazetesi:
Dubai’ye Kıyak Yargı Yolunda

0 Ağustos 2006 tarihli Akșam gazete-
inde çıkan “Dubai”ye kıyak yargı yolu

bașlıklı haberde
Șube Sekreterimiz
Tayfun Kahraman’ın
plan değișikliğinin
yönetmeliğe aykırı
olduğu ve planın
alandaki trafiğe
getireceği yükü vur-
guladığı sözlerine
yer verilmiștir.

26.07.2006
Milliyet
Gazetesi: İki
Sultan Yalısı 
Turizme Açılıyor

Milliyet Gazete-
inde 26.07.2006
arihinde “İki

Sultan Yalısı Turizme Açılıyor” bașlı-
ğıyla yayınlanan, yakın zamana kadar 
Yüzme İhtisas Kulübünün yer aldığı 
Hatice Sultan Yalısı ile 2002’de șaibeli 
șekilde yanan Fehime Sultan Yalısının 
arsasının turizm alanı ilan edilmesi 
hakkındaki haberde, Șube Bașkanımız 
Ahmet Turgut’un tarihi eserlerin kamu-
laștırılmasının gerektiği, spor, sosyal, 
kültür gibi kamusal amaçlı kullanılma-
sının doğru olacağı yönündeki sözlerine 
yer verilmiștir. 
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TMMOB TMMOB 
Șehir Plancıları OdasıȘehir Plancıları Odası

Yayın Türü: Yerel Süreli YayınYayın Türü: Yerel Süreli Yayın
Aylık Haber BülteniAylık Haber Bülteni
Oda birimlerine ve üyelere Oda birimlerine ve üyelere 
ücretsiz gönderilir.ücretsiz gönderilir.

Yayın İdare MerkeziYayın İdare Merkezi
Hatay Sokak No. 24/17 Hatay Sokak No. 24/17 
Kocatepe/ANKARAKocatepe/ANKARA
Tel: 0312 417 87 70 Tel: 0312 417 87 70 
Faks: 0312 417 90 55Faks: 0312 417 90 55
e-posta: spo@spo.org.tre-posta: spo@spo.org.tr
www.spo.org.trwww.spo.org.tr

TMMOB Șehir Plancıları Odası TMMOB Șehir Plancıları Odası 
Adına Sahibi ve Sorumlu Yazı Adına Sahibi ve Sorumlu Yazı 
İșleri Müdürüİșleri Müdürü
Buğra GökçeBuğra Gökçe

Haber Bülteni SekreteriHaber Bülteni Sekreteri
Yaser GündüzYaser Gündüz

Bu Sayıya Emeği GeçenlerBu Sayıya Emeği Geçenler
Buğra Gökçe (GM) Buğra Gökçe (GM) 
Funda Erkal (GM)Funda Erkal (GM)
Özlem Çelik (GM)Özlem Çelik (GM)
İbrahim Gündoğdu (GM)İbrahim Gündoğdu (GM)
Mehmet Akyürek (GM)Mehmet Akyürek (GM)
Ahmet Ünver (GM)Ahmet Ünver (GM)
Belma Babacan (GM)Belma Babacan (GM)
S. Zafer Șahin (Ankara Șube)S. Zafer Șahin (Ankara Șube)
İlknur Urkun Bowe (Ankara Șube)İlknur Urkun Bowe (Ankara Șube)
E. Serdar Karaduman (Ankara Șube)E. Serdar Karaduman (Ankara Șube)
Çiğdem Ünal (Ankara Șube)Çiğdem Ünal (Ankara Șube)
Murat Suzi Ünalan (Kayseri İl Tem.)Murat Suzi Ünalan (Kayseri İl Tem.)
Çağrı Demirel Arabacı (Bursa Șube)Çağrı Demirel Arabacı (Bursa Șube)
Beyazıt Özkurt (Bursa Șube)Beyazıt Özkurt (Bursa Șube)
Öznur Kublay (Bursa Șube)Öznur Kublay (Bursa Șube)
Pınar Özbay (İstanbul Șube)Pınar Özbay (İstanbul Șube)
Duygu Ağar (İstanbul Șube)Duygu Ağar (İstanbul Șube)

Baskıya HazırlıkBaskıya Hazırlık
Plar Ltd. Ști. - șerife erenPlar Ltd. Ști. - șerife eren
tel: 0312 432 01 83-93tel: 0312 432 01 83-93

BaskıBaskı
Odak Ofset MatbaacılıkOdak Ofset Matbaacılık
GMK Bulvarı No:32/C GMK Bulvarı No:32/C 
Demirtepe-AnkaraDemirtepe-Ankara
Tel: 0312 230 02 49Tel: 0312 230 02 49
Faks: 0312 229 34 33Faks: 0312 229 34 33
Basım Tarihi-Saati: 13.10.2006-10:00Basım Tarihi-Saati: 13.10.2006-10:00

Ağustos 2006Ağustos 2006
4.000 adet basılmıștır.4.000 adet basılmıștır.


